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Succes morgen! 
 

Met vriendelijke groet, 

 

 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)6  | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
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T: 06  
E: @rijksoverheid.nl 
  
Korte Voorhout 7 | 2511 CW | Den Haag 
Postbus 16169 | 2500 EZ | Den Haag  
  
........................................................................ 
  
Assistente:  
T: 06  
E: @rijksoverheid.nl 
  
  
 

 
Dit bericht kan informatie bevatten die niet voor u is bestemd. Indien u niet de geadresseerde bent of dit bericht abusievelijk aan u is 
toegezonden, wordt u verzocht dat aan de afzender te melden en het bericht te verwijderen. De Staat aanvaardt geen 
aansprakel jkheid voor schade, van we ke aard ook, die verband houdt met risico's verbonden aan het elektronisch verzenden van 
berichten. 
This message may contain information that is not intended for you. If you are not the addressee or if this message was sent to you by 
mistake, you are requested to inform the sender and delete the message. The State accepts no liability for damage of any kind 
resulting from the risks inherent in the electronic transmission of messages.  
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Allereerst wil ik graag benadrukken dat door alle betrokkenen (ontwerpers, architecten, adviseurs 
en door velen binnen de organisaties van de Tweede Kamer en het Rijksvastgoedbedrijf) hard is 
gewerkt om de DO-boeken volgens planning gereed te krijgen. Dat is gelukt, met veel respect voor 
een ieder voor alle geleverde inspanningen.  
  
Echter, er zijn twee factoren waarom we adviseren op dit moment de ontwerpen vooralsnog niet 
aan de BBC voor te leggen: 

- Ten eerste kan het plan, ondanks dat er ook bezuinigingsopties in het plan zitten, alleen 
uitgevoerd worden indien er dan wel meer bezuinigingsmogelijkheden gevonden worden, 
dan wel dat er, zo mogelijk, additioneel budget ter beschikking wordt gesteld. Het is niet te 
verwachten dat er voor het zomerreces voldoende zekerheid bestaat over toezeggingen 
daarover. 

- Ten tweede heeft de driehoek van de gemeente Den Haag een week geleden formeel 
verzocht het ontwerp van de publieksentree op een tweetal hoofdpunten te heroverwegen.  

Het tweede punt heeft een versterkend effect op het eerste. 
  
Mijn advies aan u is de Bouwbegeleidingscommissie te verplaatsten naar een later moment dit jaar 
waardoor op beide punten meer zekerheid verkregen kan worden.  
  
Met vriendelijke groeten, 
Namens het programma Binnenhof Renovatie 
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Verder is het goed te weten dat het een concept-ontwerp betreft. Ik wil iedereen dan ook vragen 
zorgvuldig met het boek om te gaan en het niet verder te verspreiden (laten zien aan collega’s om 
input op te halen mag uiteraard wel). Zodra het DO is vastgesteld door BBC en Presidium wordt het 
zoals gebruikelijk het openbaar gemaakt.  

Ik kijk ernaar uit het DO met jullie te bespreken. De architecten zullen de ingrepen op dinsdag 10 
mei aan ons gaan presenteren, waarbij ik erop zal letten dat er ook veel ruimte zal zijn voor 
bespreking. Ik hecht er erg aan dat iedereen bij deze vergadering aanwezig is. Wij zullen dan ook 
een aantal nieuwe leden verwelkomen, namelijk Chris Stoffer, Joris Thijssen, Lisa van Ginneken en 
Jaco Geurts.  
  
Graag tot dinsdag.  
  
Groeten,  
  
Thierry  



AGENDA  

Voortouwcommissie: Bouwbegeleidingscommissie 

Activiteit: Vergadering 

Datum: 10 mei 2022  

Tijd: 16.30-19.30  

Openbaar/besloten: Besloten 

Locatie:  Thorbecke-zaal 

*Er worden broodjes geserveerd

Intern gebruik 

Deze agenda is u tsluitend bestemd voor intern gebruik door de leden. 

1. Opening en mededelingen
- Welkom aan Lisa van Ginneken, Joris Thijssen, Jaco Geurts en Chris Stoffer als
nieuwe BBC-leden;
- Rondleiding plannen (optioneel).

2. Conceptverslag BBC-vergadering van 29 november 2021 (zie bijlage)
Voorstel: Verslag vaststellen.

3. Terugkoppeling Presidium

4. Politiek-bestuurlijke stand van zaken Definitief Ontwerp voor de

renovatie
Het Rijksvastgoedbedrijf geeft een mondelinge toelichting.
Voorstel: Ter informatie.

5. Definitief Ontwerp voor de renovatie
Voorstel: Eerste bespreking.

De indeling van de vergadering is als volgt:
1. Inleiding door  ( )
2. Gebouwdeel A en B met architect ;
3. Gebouwdeel C en K met architect ;
4. Gebouwdeel J met architect ;
5. Gebouwdeel H met architect ;

6. Gebouwdeel N met architect .

6. Rondvraag
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De agenda en stukken zijn uitslu tend bestemd voor intern gebruik. 
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PLANNING VAN BBC-VERGADERINGEN T/M ZOMERRECES 
 
 - 10 mei 2022 van 16.30 tot 19.30 uur: Gebouwdelen A, B, C, J, H, K en N; 
 - 17 mei 2022 van 16.30 tot 19.30 uur: Thematische besprekingen:  

 duurzaamheid/circulariteit, ruimtevraagstuk/lange termijn 
huisvesting, integrale toegankelijkheid en restauratie. Hierover volgen aparte 

notities; 
 - 24 mei van 16.30 tot 18.00: Restpunten en vaststellen van het advies.  
   

 
OVERZICHT VAN BIJLAGEN (VOOR INTERN GEBRUIK) 
   
 - Conceptverslag BBC-vergadering van 29 november 2021 

 - Ontwerpboek Definitief Ontwerp (apart)  
 

   
   

 
 

 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 

 

 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 

 
 

 
 
 
 
 
 

Griffier:   
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 In de kolom scope PVE aanpassen staan optimalisatie die anders in het pve zijn opgenomen. Daarbij 
moeten we kritische kijken of en welk effect de maatregel heeft op het functioneren van de Kamer.  

 In de kolom faseren zijn maatregelen opgenomen die op een later moment nog kunnen worden 
uitgevoerd, bijvoorbeeld decoratief schilderwerk in Justitie.  

 De kolom reeds meegenomen of toegevoegd aan een separate post worden wel uitgevoerd maar 
vallen onder één van de disclaimers, denk hierbij aan veiligheid of integrale toegankelijkheid. (maatregelen 
zijn doorgestreept) 

 De laatste kolom afwijzen zijn maatregelen die zijn afgewezenen dus niet binnen de renovatie worden 
uitgevoerd. (maatregelen zijn doorgestreept) 

  
Aan ons de vraag of wij met de voorgestelde technische en functionele bezuinigingen kunnen instemmen of dat wij 
hierdoor problemen/ hogere beheerlasten/investeringskosten verwachten. 
  
Woensdag (functioneel) en donderdag (technisch) staan voorbereidende expertsessies gepland om vervolgens 
maandag 13 juni op beide gebieden een standpunt in te kunnen nemen. 
  
Mochten er nog onduidelijkheden/vragen zijn dan hoor ik het graag.  
  

Met vriendelijke groet, 

 

  
Programmabureau / Facilitaire Dienst 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 
Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)70-318 | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
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Groet, 
  

 

Van: @tweedekamer.nl> 
Datum: donderdag 9 juni 2022 om 17:09 
Aan: @tweedekamer.nl>,  

@rijksoverheid.nl>, Pi de Bruijn @cie.nl>,  
@cie.nl>, @tweedekamer.nl>,  

@tweedekamer.nl>, @Rijksoverheid.nl>,  
@tg.nl>, @rijksoverheid.nl>,  

@tweedekamer.nl>, @tg.nl> 
CC: @rijksoverheid.nl>,  

@rijksoverheid.nl> 
Onderwerp: RE: SW 14 juni om 9.30 uur in B5.15 (tot 11.00 uur: n.b. aangepaste tijd)  
 
Dag allen, 
De tijden van de vergadering van de SW zijn aangepast: van 9.30 tot 11.00 uur  i.v.m. een urgente in te plannen 
bijeenkomst over de publieksentree om 11.00 uur.  
 
2022-06-14 - Alle documenten (samenwerkruimten.nl)  
 
Hartelijke groet,   
 
 

  

  
Programmabureau Tijdelijke Huisvesting en Renovatie 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)70-318  | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl  
(maandag tot en met donderdag)  
 

Van:   
Verzonden: donderdag 9 juni 2022 14:38 
Aan: @tweedekamer.nl>;  

@rijksoverheid.nl>; 'Pi de Bruijn' @cie.nl>; @cie.nl>; 
@tweedekamer.nl>; @tweedekamer.nl>;  

@Rijksoverheid.nl>; @tg.nl>;  
@rijksoverheid.nl>; @tweedekamer.nl>;  

@tg.nl> 
CC: @rijksoverheid.nl>;  

@rijksoverheid.nl> 
Onderwerp: SW 14 juni om 9.30 uur in B5.15  
 
Dag allen, 
Hierbij stuur ik de en de stukken voor de Strategische Werkgroep van 14 juni (na twee vergaderdata in klein comité), 
in aanwezigheid van . De vergadering staat in het teken van de technische en functionele 
bezuinigingen en de planning tot aan de derde BBC-vergadering op 28 juni 2022. Mochten er maandag nog 
actuelere stukken zijn (zoals het totaaloverzicht technische en functionele bezuinigingen) , dan ontvang ik die graag 
tijdig voor de SW.  
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Hartelijke groet,   
 

  

  
Programmabureau Tijdelijke Huisvesting en Renovatie 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)70-318  | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl  
(maandag tot en met donderdag)  
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Met vriendelijke groet, 

 

 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)6  | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
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Deelnemen via telefoon   
+31-2072-19842 Netherlands Toll   
+1-650-215-5226 United States Toll   
Algemene inbelnummers   
   
Deelnemen via een videosysteem of -toepassing 
Kies @rijksvideo.webex.com   
U kunt ook  kiezen en uw vergaderingnummer invoeren.  

5.1.2i
5.1.2i
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Dit bericht kan informatie bevatten die niet voor u is bestemd. Indien u niet de geadresseerde bent 
of dit bericht abusievelijk aan u is toegezonden, wordt u verzocht dat aan de afzender te melden en 
het bericht te verwijderen. De Staat aanvaardt geen aansprakelijkheid voor schade, van welke aard 
ook, die verband houdt met risico's verbonden aan het elektronisch verzenden van berichten. 
This message may contain information that is not intended for you. If you are not the addressee or if 
this message was sent to you by mistake, you are requested to inform the sender and delete the 
message. The State accepts no liability for damage of any kind resulting from the risks inherent in 
the electronic transmission of messages.  

  

Als u een host bent, klik dan hier om hostgegevens weer te geven.  
  

  

Hebt u hulp nodig? Ga naar http://help.webex.com  
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Van:
Verzonden: maandag 20 juni 2022 10:56
Aan:
CC: ; ; ;  

; 
Onderwerp: Inzicht in ITS ingrepen vs kostendekking

Beste , 

Vrijdag gaf jij per app aan,  in antwoord op mijn vraag, dat de tweede lift in de perstoren niet meegenomen is in het 
ITS budget. Je geeft als reden aan dat deze geen onderdeel uitmaakte van het DO. Dat is niet helemaal juist. Wellicht 
niet van de tekeningenset van 24/12, maar dat geldt voor het grotendeel van de ITS maatregelen ga ik vanuit. De 
tweede lift was wel onderdeel van de notitie aan de BBC over Integrale Toegankelijkheid. Vanuit de pers is nogmaals 
de sterke wens geuit om deze lift wel te realiseren mede in verband met de studio’s in de perstoren. Dit vond plaats 
in een overleg met de pers na de DO conferentie, een overleg dat verplaatst moest worden vanwege een eerder 
ingelast debat op maandag. Hierbij was o.a  als voorzitter van de Parlementaire Persvereniging 
aanwezig.  In de voorgaande renovatie is deze lift ook wegbezuinigd en dit heeft in de praktijk regelmatig tot 
problemen geleid bij tijdelijke liftuitval. Redundantie in liften is een eis in het Technisch Programma van Eisen van de 
renovatie. De perstoren is ook de enige locatie aan het Binnenhof met 8 verdiepingen. In alle andere gebouwdelen 
realiseren we deze redundantie wel. 

Dit sterkt tevens ons verzoek van vorige week om meer helder inzichtelijk te maken wat nu wel onderdeel van de 
scope wordt met de aanvullende bronnen van financiering en wat niet. We weten nu alleen in meer detail wat er 
onder de optimalisaties valt. De andere posten blijven voor ons nog teveel verzamelposten, zonder helder inzicht in 
de onderverdeling. Dit kan tot de onwenselijk situatie leiden dat wij denken dat er straks iets financieel gedekt is 
terwijl dat niet zo is of omgekeerd.  

Met vriendelijke groet, 

 

 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)6  | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
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Van:
Verzonden: maandag 27 juni 2022 15:46
Aan:
CC: ; ; ; 
Onderwerp: RE: Omgang VJ 2023
Bijlagen: 2022 06 27 bijlage kostenstrategie DO Renovatie Binnenhof.docx

Beste , 

Bedankt voor de bevestiging. Dit geeft ons voor nu voldoende houvast voor de financiële dekking van het DO in 
combinatie met de brief van de DG aan de voorzitter van de BBC. 

Wij zijn op hoofdlijnen door het RVB geïnformeerd over de kostenstrategie voor het DO, waarbij verschillende 
posten buiten de budgettaire scope geplaatst zijn. Voor ons betreft het hier ook posten waarvan wij de inschatting 
hebben kunnen maken dat ze om verschillende redenen nuttig en noodzakelijk zijn en vanuit een kwalitatieve 
beoordeling daarom binnen de scope van het project zouden moeten vallen. 

Voor ons is het van belang dat bij de verdere uitwerking van het DO deze posten niet alleen nader worden 
uitgewerkt en beoordeeld, maar ook worden meegenomen als integraal onderdeel van de renovatie. Wij gaan ervan 
uit dat als nut en noodzaak in de uitwerking in het najaar in voldoende mate worden bevestigd dat BZK dit 
meeneemt in de begrotingsbesluitvorming. 

Volledigheidshalve verwijzen wij naar de bijlage, waarin onze beoordeling van de posten is weergegeven. Wij zullen 
de bijgevoegde posten ter besluitvorming voorleggen aan het Presidium en vragen om een akkoord op een 
structurele verhoging van de gebruikersvergoeding die het gevolg is van deze posten. Uiteraard wetende dat het de 
begroting van BZK betreft. 

Met vriendelijke groet, mede namens  

 

  
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA Den Haag 
T +(31)70-318  
E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 

T +(31)70-318  | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 

Van: @minbzk.nl>  
Verzonden: maandag 27 juni 2022 15:03 
Aan: @tweedekamer.nl>; @tweedekamer.nl> 
CC: @rijksoverheid.nl>; @minbzk.nl>;  

@minbzk.nl> 
Onderwerp: Omgang VJ 2023 

Beste ,  

Na overleg met  en het RVB komen wij tot een iets andere tekst. Voor de helderheid, “voor nu geen claim” 
betekent wat ons betreft dat die discussie nog goed gevoerd moet worden in het najaar. De uitkomst daarvan kan 
zijn dat de claim in het voorjaar toch wordt meegenomen. 

Geen claim nodig 

184
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- Gebruikerszaken conform RTR’91: dekking is beschikbaar in de reeksen. 
 
Claims (geen garantie op toekenning) 

- Claims marktspanning & veiligheid: wordt geclaimd bij het VJ (uiteraard wanneer in voldoende 
onderbouwing is voorzien) 

- Aanpassing vanwege veranderde wet- en regelgeving: betreft integrale toegankelijkheid DO & VTW’s. 
Voor zover nodig vanuit veranderde wet- en regelgeving zodat de gebruiker het pand in gebruik kan 
nemen, wordt hiervoor geclaimd (uiteraard wanneer in voldoende onderbouwing is voorzien) 

- Motie Bisschop: op basis van brief 3 juli 2020 van de staatssecretaris blijkt het volgende: Na het akkoord 
van de gebruiker en het Rijksvastgoedbedrijf op dit verzoek tot wijziging zal de herinrichting van de Oude 
Zaal onderdeel gaan uitmaken van de renovatie van het Binnenhof. Uit ons gesprek bleek dat dit akkoord 
inmiddels is gegeven. FEZ zal dan ook een claim indienen hiervoor (uiteraard wanneer in voldoende 
onderbouwing is voorzien) 

 
Voor nu geen claim, nut & noodzaak nader bespreken in het najaar 

- Herstel Monumentale waarde: Binnen scope van het project worden zaken voor de renovatie 
meegenomen. Herstel monumentale waarde betreft restauratie-werkzaamheden. Dit betekent dat deze 
kosten nog niet gedekt zijn. De discussie ten aanzien van nut & noodzaak zal hier nog over gevoerd 
moeten worden in hoeverre dit met deze renovatie mee wordt genomen. Het betreft op dit moment niet 
de opdracht. We kunnen indiening van een claim dan ook nu niet toezeggen. 

- Overige klantwensen: deze vallen buiten scope, we kunnen indiening van een claim dan ook nu niet 
toezeggen. 

- Integrale toegankelijkheid nader te bepalen in TO: deze valt buiten scope, we kunnen indiening van een 
claim dan ook nu niet toezeggen. 

- Restauraties buiten reikwijdte: deze vallen buiten scope, we kunnen indiening van een claim dan ook nu 
niet toezeggen. Naar wij begrepen is dit nu ook niet in beeld. 

 
Hopelijk kunnen jullie hiermee uit de voeten. 
 
Met vriendelijke groet, 
 

 
 

 
........................................................................ 
Control 
Financieel-Economische Zaken 
Ministerie van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties  
Turfmarkt 147 | 2511 DP | Den Haag 
Postbus 20011 | 2500 EA | Den Haag  
........................................................................ 
M 06   

@minbzk.nl 
www.rijksoverheid.nl 
 
 

Dit bericht kan informatie bevatten die niet voor u is bestemd. Indien u niet de geadresseerde bent of dit bericht abusievelijk aan u is toegezonden, wordt u 
verzocht dat aan de afzender te melden en het bericht te verw jderen. De Staat aanvaardt geen aansprakel jkheid voor schade, van we ke aard ook, die 
verband houdt met risico's verbonden aan het elektronisch verzenden van berichten. 
This message may contain information that is not intended for you. If you are not the addressee or if this message was sent to you by mistake, you are 
requested to inform the sender and delete the message. The State accepts no liability for damage of any kind resulting from the risks inherent in the 
electronic transmission of messages.  
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Kostenstrategie DO Renovatie Binnenhof met structurele verhoging van 
gebruikersvergoeding tot gevolg. 

Onderdelen keuze/klantwensen 

1. Gebruikerszaken in kader van RTR’91

Dit betreffen gebruikerskosten op basis van de afspraken in de overeenkomst RTR’91 die 
van toepassing was bij vaststelling van het budget voor de renovatie in 2015. 

Totaal conform RTR '91 € 4.562.132 
(excl PM 
posten) 

Financiering via de 
gebruikersvergoeding, omdat budget 
gebaseerd is op RTR91; past binnen 
huidig budget: hiervoor geen ophoging 

Dit betreft: 
1. Scanners/tourlocks/poortjes

(€
2. Zonwering (€
3. Carpetten (€
4. Vaste gebruikersvoorzieningen en

werkplekverlichting (€
5. Extra redundantie installaties t.b.v.

bedrijfsproces bovenop eisen
Technisch PvE (€

6.
voor bedrijfsproces (€

2. Doorontwikkeling ontwerp op basis van nieuwe wet- en regelgeving

Dit betreft kosten die voortkomen uit nieuwe of nieuw te verwachten wet- en regelgeving 
na vaststelling van het budget voor de renovatie in 2015. Aangezien de Tweede Kamer 
een voorbeeld rol hierin heeft, is het essentieel de ingrepen te realiseren die 
redelijkerwijs efficiënt tijdens de renovatie kunnen worden geïmplementeerd. 

Extra kosten voor integrale 
toegankelijkheid op basis van 
gelijkwaardigheid (VN verdrag 
Integrale toegankelijkheid) 

€  Ingrepen bovenop basis DO/PvE, n.a.v. 
adviezen bureau Ongehinderd en 
inhoud VN verdrag 2016, hiermee ook 
voorbereid op toekomstige wetgeving: 

 ITS ingrepen niet publieke deel
Plenaire Zaal, commissiezalen,
fractiekamers en
vergaderruimtes

 Heffers bij verbindingen tussen J
en H, anders flink stuk omlopen
op bij H te komen, dat is niet
gelijkwaardig (nog check bij RVB
of dit erin zit)

 Voorbereiden van deuren voor
een deurautomaat (stroompunt
aanleggen)

 Trappen verbeteren (leuning,
balustrades, contraststrips)
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het herstel van monumentale waarde in 
ruimtes met een representatieve functie 
(zoals representatieve vergader- en 
fractiekamers en entrees/gangen). Dit 
voorkomt onnodige kosten en 
significante overlast gedurende de 
exploitatie tot 2050.  
 
Indien de ingrepen voldoen aan 
bovenstaande 2 randvoorwaarden 
kunnen ze alsnog opgenomen 
worden in de lijst met business 
cases. 
 
Ook dient het RVB mogelijk effect op 
uitvoeringsplanning aan te geven. 
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CC: @rijksoverheid.nl> 
Onderwerp: RE: brieven 
  
Goedemiddag, 
  
Ingesloten een scan van de getekende brieven. 
Het origineel zal per post worden verzonden 
  
Met vriendelijke groet, 
  

 
Secretariaat DG Rijksvastgoedbedrijf 
........................................................................ 
Rijksvastgoedbedrijf 
Ministerie van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties 
Korte Voorhout 7 | 2511 CW | Den Haag | Kamer  
Postbus 16169 | 2500 BD | Den Haag 
........................................................................ 
T 088  
Dinsdag t/m vrijdag 
Voor e-mails over vergaderstukken, vergaderingen e.d. 
Postbus RVB Secretariaat DG @Rijksoverheid.nl 
........................................................................ 
Het RVB realiseert en beheert zijn vastgoedportefeuille voor zijn gebruikers en zet gebouwen en terreinen in  
voor de realisatie van economische en maatschappelijke meerwaarde op basis van beleidsdoelen. 
  
In verband met toegangscontrole dient u in het bezit te zijn van een geldig legitimatiebewijs. 
  
  
  
  

Van: @rijksoverheid.nl>  
Verzonden: maandag 27 juni 2022 15:00 
Aan: @tweedekamer.nl> 
CC: @rijksoverheid.nl>; @rijksoverheid.nl> 
Onderwerp: brieven 
  
Beste  
  
Bijgevoegd de 2 brieven. Dit zijn de definitieve brieven. De versie met de digitale ondertekening volgt zo spoedig 
mogelijk.  
  
Groeten,  
  

 

 
........................................................................................................................ 
Rijksvastgoedbedrijf, programma Binnenhof renovatie 
Ministerie van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties 
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Korte Voorhout 7 | 2511 CW | Den Haag | 
Postbus 16169 | 2500 BD | Den Haag 
  
Mobiel 06  
 
LinkedIn | Twitter | Facebook | Instagram | YouTube 
........................................................................................................................ 
  
  

Dit bericht kan informatie bevatten die niet voor u is bestemd. Indien u niet de geadresseerde bent of dit bericht 
abusievelijk aan u is toegezonden, wordt u verzocht dat aan de afzender te melden en het bericht te verwijderen. De 
Staat aanvaardt geen aansprakelijkheid voor schade, van welke aard ook, die verband houdt met risico's verbonden 
aan het elektronisch verzenden van berichten. 
This message may contain information that is not intended for you. If you are not the addressee or if this message 
was sent to you by mistake, you are requested to inform the sender and delete the message. The State accepts no 
liability for damage of any kind resulting from the risks inherent in the electronic transmission of messages.  
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Oplegnotitie Presidium dd 6 juli 2022 

datum 1 juli 2022 
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Besluitvormend 

Inleiding 

De BBC heeft in vier vergaderingen het Definitief Ontwerp (DO) beoordeeld. Het advies 
van de BBC heeft u ontvangen. Voorwaardelijk voor het kunnen uitbrengen van een 
advies door de BBC is dat er sprake is van financiële dekking voor het DO. De 
Voorzitter van de BBC heeft een brief ontvangen van de DG RVB waarin bevestigd is 
dat er financiële dekking is voor het DO. 

De Tweede Kamer, als gebruiker, heeft intensief overleg gehad met het RVB om haar 

bijdrage te kunnen leveren aan het vinden van versoberingen in het ontwerp of het 

vinden van aanvullende financiële dekking. Het budget zoals dat bij de start van het 

project in 2015 is vastgesteld, is daarbij als uitgangspunt gehanteerd. 

Het RVB heeft financiële dekking kunnen realiseren door: 

1. versoberingen aan te brengen in het ontwerp in samenwerking met het

Programmabureau Renovatie welke beoordeeld zijn door de BBC en

meegenomen zijn in het advies van de BBC;

2. het indienen van de disclaimer beveiliging, waarbij de Beveiligingsautoriteit

van de Tweede kamer de noodzaak van de maatregelen heeft aangegeven;

3. het indienen van de disclaimer marktspanning;

4. de gebruikerszaken die vallen onder de RTR’91 buiten het projectbudget te

brengen. Deze gebruikerszaken worden wel uitgevoerd als integraal onderdeel

van het project, maar worden gefinancierd via de gebruikersvergoeding van de

Tweede Kamer dat staat op de begroting van het Ministerie van BZK (dekking

is geregeld);

5. een aantal wensen/eisen waar geen rekening mee gehouden is in het

projectbudget uit 2015 buiten de scope van het project te brengen. Deze

posten maken nu nog geen integraal onderdeel uit van het project, maar zijn

wel essentieel voor het goed functioneren van de Tweede Kamer. Financiering

voor deze posten moet nog gevonden worden, bijvoorbeeld door het verhogen

van de structurele gebruikersvergoeding van de Tweede Kamer op de

begroting van het Ministerie van BZK. Hiervoor is een akkoord nodig van het

Presidium.

Nadere toelichting op punt 5 

Een aantal wensen/eisen waar nog geen rekening mee gehouden was in het 

projectbudget uit 2015 is in het voorstel buiten de scope van het project gebracht. 

Hiervoor is nog geen dekking. Het is noodzakelijk om bij het vaststellen van het DO ook 
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akkoord te gaan met de structurele ophoging van de gebruikersvergoeding op de 

begroting van het Ministerie van BZK, omdat dan gewaarborgd kan worden dat de 

maatregelen integraal worden meegenomen bij de uitwerking van het DO naar een 

Technisch Ontwerp (TO).  

 

De aanvullende wensen/eisen bestaan uit verschillende categorieën, die hieronder 

worden toegelicht.  

 

Voldoen aan wet- en regelgeving 

In het projectbudget uit 2015 is geen rekening gehouden met wet- en regelgeving die 

na 2015 van kracht is geworden zoals: 

 de Integrale toegankelijkheid standaard (ITS); 

 het aanpassen van de trap in de Hofplaats-panden; 

 de aangescherpte eisen met betrekking tot voedselveiligheid waardoor de 

expeditie aangepast moet worden; 

 een luchtbehandelingsinstallatie voor de Handelingenkamer zodat de 

luchtbehandeling voldoet aan de Archiefwet. 

  

Optimalisatie ruimtegebruik 

Het DO bevat twee businesscases die ervoor zorgen dat het bestaand aantal vierkante 

meters kantoorruimte in het hoofdcomplex behouden blijft, zodat essentiële functies 

voor het primair proces  in het hoofdcomplex gehuisvest kunnen blijven.  

Optimalisatie bedrijfsvoering Tweede Kamer Er zijn acht posten die niet passen in het 

projectbudget, maar die noodzakelijk zijn uit oogpunt van een efficiënte 

bedrijfsvoering, waarbij beoordeeld is op reductie van inzet personeel, beperken van 

overlast, lagere exploitatiekosten en flexibeler gebruik van ruimten. 

 

Politieke aanvullende besluitvorming 

Ook houdt het budget 2015 geen rekening met aanvullende politieke eisen, zoals de 

aangenomen motie-Bisschop c.s. inzake de Oude zaal en de wens om vak K te 

verlagen. 

 

De toenmalige staatssecretaris van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties heeft 

toegezegd dat hij de Kamer zal informeren over de benodigde 

restauratiewerkzaamheden aan het Binnenhof onder toevoeging van een 

kostenindexatie, naar aanleiding van een vraag van het lid Bisschop tijdens het 

commissiedebat Binnenlandse Zaken van 10 november 2021. Het budget 2015 houdt 

geen rekening met restauraties. Dat betekent dat het restaureren van de stijlkamers 

door het RVB niet meegenomen wordt. In de brief van de minister voor  
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Volkshuisvesting en Ruimtelijke Ordening van 14 april 2022 (34 293 nr 126) wordt 

antwoord gegeven op deze vraag. Geconcludeerd wordt dat alle 

restauratiewerkzaamheden buiten het budget vallen. Tevens geeft hij aan dat specifiek 

wat de stijlkamers betreft het mogelijk moet kunnen zijn om deze werkzaamheden los 

van de renovatie uit te voeren én dat er geen kostenvoordeel is als deze 

werkzaamheden worden gecombineerd met de renovatie, maar dat er wel sprake kan 

zijn van een risico op uitloop van de planning. Het RVB heeft de renovaties van de 

stijlkamers van de Tweede kamer geraamd. Ambtelijk wordt geadviseerd om af te zien 

van de restauratie van de stijlkamers gedurende de renovatie. 

   

Ook heeft het RVB een post berekend die valt onder preventief herstel van de 

monumentale waarde van het gebouw. Het betreft hier werkzaamheden die ervoor 

zorgen dat gedurende de beheerfase geen grootschalige herstelwerkzaamheden 

moeten plaatsvinden, met overlast en onnodig hoge kosten tot gevolg.  

  

Voor een onderbouwing van de posten wordt verwezen naar bijlage 1 van deze notitie. 

 

Benadrukt wordt dat de posten uit bijlage 1 nadere uitwerking behoeven. Onderdeel 

van deze uitwerking is dat nut en noodzaak van de maatregelen in het TO bevestigd 

moeten kunnen worden. 

 

Gevraagd besluit: 

 Het Presidium wordt gevraagd om in te stemmen met de opdracht aan het RVB 

om alle in bijlage 1 opgenomen posten integraal mee te nemen in de verdere 

uitwerking van het Definitief Ontwerp tijdens de Technisch Ontwerp (TO) fase. 

 Het Presidium wordt gevraagd om akkoord te gaan met de structurele 

verhoging van de gebruikersvergoeding op de begroting van het Ministerie van 

BZK ten gevolge van de in bijlage 1 opgenomen posten. Aan het Ministerie van 

BZK wordt gevraagd om deze verhoging mee te nemen in de reguliere 

begrotingsbesluitvorming.  
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Van: Presidium
Verzonden: maandag 4 juli 2022 17:31
Aan: Belhaj, S.; Becker, B.; Bosma, M. (Martin); Bergkamp, V.; Nispen, M. van; Nijboer, H.; 

Wassenberg, F.; Lee, T. van der; Peters, R.
CC:
Onderwerp: Presidiumdossier 6 juli 2022
Bijlagen: Presidiumdossier 6 juli 2022.pdf

Categorieën: Geprint

Geachte Presidiumleden, 

Hierbij ontvangt u het BBC-advies over het Definitief Ontwerp voor de renovatie van de Tweede Kamer en een 
notitie over de financiële dekking van de renovatie.  
Deze stukken staan geagendeerd voor de extra Presidiumvergadering van woensdag 6 juli 2022.  
Afgelopen donderdag heeft u het DO-ontwerpboek en het versoberingsboek ontvangen. In verband met de 
bespreking van het ontwerp is het behulpzaam als u deze ontwerpboeken meeneemt naar de vergadering. 

Als u nog een toelichting wilt op het ontwerp bent u dinsdagochtend 5 juli 2022 tussen 09.00 – 10.30 uur welkom bij 
, projectleider renovatie Binnenhof, Kamer .  

Met vriendelijke groet, 

 

 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)70-318  | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
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Van: @tweedekamer.nl>  
Verzonden: maandag 27 juni 2022 15:46 
Aan: @minbzk.nl> 
CC: @rijksoverheid.nl>; @minbzk.nl>;  

@minbzk.nl>; @tweedekamer.nl> 
Onderwerp: RE: Omgang VJ 2023 
  
Beste , 
  
Bedankt voor de bevestiging. Dit geeft ons voor nu voldoende houvast voor de financiële dekking van het DO in 
combinatie met de brief van de DG aan de voorzitter van de BBC. 
  
Wij zijn op hoofdlijnen door het RVB geïnformeerd over de kostenstrategie voor het DO, waarbij verschillende 
posten buiten de budgettaire scope geplaatst zijn. Voor ons betreft het hier ook posten waarvan wij de inschatting 
hebben kunnen maken dat ze om verschillende redenen nuttig en noodzakelijk zijn en vanuit een kwalitatieve 
beoordeling daarom binnen de scope van het project zouden moeten vallen. 
  
Voor ons is het van belang dat bij de verdere uitwerking van het DO deze posten niet alleen nader worden 
uitgewerkt en beoordeeld, maar ook worden meegenomen als integraal onderdeel van de renovatie. Wij gaan ervan 
uit dat als nut en noodzaak in de uitwerking in het najaar in voldoende mate worden bevestigd dat BZK dit 
meeneemt in de begrotingsbesluitvorming. 
  
Volledigheidshalve verwijzen wij naar de bijlage, waarin onze beoordeling van de posten is weergegeven. Wij zullen 
de bijgevoegde posten ter besluitvorming voorleggen aan het Presidium en vragen om een akkoord op een 
structurele verhoging van de gebruikersvergoeding die het gevolg is van deze posten. Uiteraard wetende dat het de 
begroting van BZK betreft. 
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Met vriendelijke groet, mede namens Paul 

 
 

  
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA Den Haag 
T +(31)70-318  
E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
 
T +(31)70-318 | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
  

Van: @minbzk.nl>  
Verzonden: maandag 27 juni 2022 15:03 
Aan: @tweedekamer.nl>; @tweedekamer.nl> 
CC: @rijksoverheid.nl>; @minbzk.nl>;  

@minbzk.nl> 
Onderwerp: Omgang VJ 2023 
  
Beste ,  
  
Na overleg met  en het RVB komen wij tot een iets andere tekst. Voor de helderheid, “voor nu geen claim” 
betekent wat ons betreft dat die discussie nog goed gevoerd moet worden in het najaar. De uitkomst daarvan kan 
zijn dat de claim in het voorjaar toch wordt meegenomen. 
  
Geen claim nodig 

-       Gebruikerszaken conform RTR’91: dekking is beschikbaar in de reeksen. 
  
Claims (geen garantie op toekenning) 

-       Claims marktspanning & veiligheid: wordt geclaimd bij het VJ (uiteraard wanneer in voldoende 
onderbouwing is voorzien) 

-       Aanpassing vanwege veranderde wet- en regelgeving: betreft integrale toegankelijkheid DO & VTW’s. Voor 
zover nodig vanuit veranderde wet- en regelgeving zodat de gebruiker het pand in gebruik kan nemen, 
wordt hiervoor geclaimd (uiteraard wanneer in voldoende onderbouwing is voorzien) 

-       Motie Bisschop: op basis van brief 3 juli 2020 van de staatssecretaris blijkt het volgende: Na het akkoord van 
de gebruiker en het Rijksvastgoedbedrijf op dit verzoek tot wijziging zal de herinrichting van de Oude Zaal 
onderdeel gaan uitmaken van de renovatie van het Binnenhof. Uit ons gesprek bleek dat dit akkoord 
inmiddels is gegeven. FEZ zal dan ook een claim indienen hiervoor (uiteraard wanneer in voldoende 
onderbouwing is voorzien) 

  
Voor nu geen claim, nut & noodzaak nader bespreken in het najaar 

-       Herstel Monumentale waarde: Binnen scope van het project worden zaken voor de renovatie meegenomen. 
Herstel monumentale waarde betreft restauratie-werkzaamheden. Dit betekent dat deze kosten nog niet 
gedekt zijn. De discussie ten aanzien van nut & noodzaak zal hier nog over gevoerd moeten worden in 
hoeverre dit met deze renovatie mee wordt genomen. Het betreft op dit moment niet de opdracht. We 
kunnen indiening van een claim dan ook nu niet toezeggen. 

-       Overige klantwensen: deze vallen buiten scope, we kunnen indiening van een claim dan ook nu niet 
toezeggen. 

-       Integrale toegankelijkheid nader te bepalen in TO: deze valt buiten scope, we kunnen indiening van een claim 
dan ook nu niet toezeggen. 

-       Restauraties buiten reikwijdte: deze vallen buiten scope, we kunnen indiening van een claim dan ook nu niet 
toezeggen. Naar wij begrepen is dit nu ook niet in beeld. 

  
Hopelijk kunnen jullie hiermee uit de voeten. 
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Met vriendelijke groet, 
  

 
 

  
........................................................................ 

 
 

Ministerie van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties  
Turfmarkt 147 | 2511 DP | Den Haag 
Postbus 20011 | 2500 EA | Den Haag  
........................................................................ 
M 06   

@minbzk.nl 
www.rijksoverheid.nl 
  
  

Dit bericht kan informatie bevatten die niet voor u is bestemd. Indien u niet de geadresseerde bent of dit bericht 
abusievelijk aan u is toegezonden, wordt u verzocht dat aan de afzender te melden en het bericht te verwijderen. De 
Staat aanvaardt geen aansprakelijkheid voor schade, van welke aard ook, die verband houdt met risico's verbonden 
aan het elektronisch verzenden van berichten. 
This message may contain information that is not intended for you. If you are not the addressee or if this message 
was sent to you by mistake, you are requested to inform the sender and delete the message. The State accepts no 
liability for damage of any kind resulting from the risks inherent in the electronic transmission of messages.  
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Van:
Verzonden: donderdag 1 september 2022 07:19
Aan: Bergkamp, V.; 
CC:
Onderwerp: annotatie gesprek Bruines en Kamervoorzitters dd 01-09-2022
Bijlagen: annotatie gesprek Bruines en Kamervoorzitters dd 01-09-2022.docx

Beste Vera en , 

Bij deze de laatste versie van de annotatie. 

Met vriendelijke groet, 

 

  
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA Den Haag 
T +(31)70-318  
E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
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De gemeente heeft daarover en over vele andere zaken regelmatig overleg met het RVB. Ik vermoed 
dat de gemeente de beelden die zij heeft met ons wil delen en wil weten of deze beelden door ons 
herkend worden.  
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........................................................................................................................ 
Rijksvastgoedbedrijf, programma Binnenhof renovatie 
Ministerie van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties 
Korte Voorhout 7 | 2511 CW | Den Haag | 
Postbus 16169 | 2500 BD | Den Haag 
 
Mobiel 06  
 
LinkedIn | Twitter | Facebook | Instagram | YouTube 
....................................................................................................................... 
 
 
 
 
 

Dit bericht kan informatie bevatten die niet voor u is bestemd. Indien u niet de geadresseerde bent of dit bericht abusievelijk aan u is toegezonden, wordt u 
verzocht dat aan de afzender te melden en het bericht te verw jderen. De Staat aanvaardt geen aansprakel jkheid voor schade, van we ke aard ook, die 
verband houdt met risico's verbonden aan het elektronisch verzenden van berichten. 
This message may contain information that is not intended for you. If you are not the addressee or if this message was sent to you by mistake, you are 
requested to inform the sender and delete the message. The State accepts no liability for damage of any kind resulting from the risks inherent in the 
electronic transmission of messages.  
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Van:
Verzonden: zaterdag 29 oktober 2022 12:16
Aan: Bergkamp, V.
CC:
Onderwerp: agenda 31 okt 2022 annotatie  29102022; concept
Bijlagen: agenda 31 okt 2022 annotatie  29102022.docx

Opvolgingsvlag: Flag for follow up
Vlagstatus: Met vlag

Beste Vera, 

Bij deze mijn aangepaste annotatie. Ten opzichte van de vorige agenda zijn gisteren door het RVB nog toegevoegd: 
1. Concept presentatie RVB, stand van zaken op hoofdlijnen
2. De 8e voortgangsrapportage

Ad 1:  
 
 

 
 

Ad 2: De Tweede Kamer als gebruiker reageert per definitie niet op de voortgangsrapportage. 

Zie verder de bijgevoegde annotatie. In rood mijn voorstel voor de tekst. In blauw mijn opmerkingen om jou te 
informeren over hoe ik dit zie.  

Ik weet niet wat de minister / het RVB wil bereiken met dit overleg. Wat ik belangrijk vind voor jou is om te weten 
dat ik uit goede interne RVB-bron heb vernomen dat het project zeer waarschijnlijk met drie jaar vertraagt 
(oplevering medio 2029) en het budget richting een miljard gaat. Dit weet het RVB al meer dan een half jaar. (dus 
ook toen men de belofte deed bij het vaststellen van het DO dat de oplevering eind 2026 is gepland). Ik maak mij 
daar niet druk over zolang we maar in één keer goed opleveren en niet na de oplevering allerlei grootschalige 
ingrepen moeten laten uitvoeren zoals bij B67, alleen dan substantieel omvangrijker. 

Uiteraard kunnen we begin volgende week de annotatie nog bespreken en kan ik hem definitief maken. 

Met vriendelijke groet, 

 

  
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA Den Haag 
T +(31)70-318  
E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
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In de presentatie wat informatie ten aanzien van het bovenstaande. Mocht je nog vragen hebben , 
laat het mij weten. 

Met vriendelijke groet, 

 

 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)6 | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
  

  

  

  

  
  
  
  
  
  
  

Van: @tweedekamer.nl>  
Verzonden: zondag 30 oktober 2022 13:24 
Aan: @tweedekamer.nl> 
Onderwerp: Fwd: bestuurlijk overleg Renovatie Binnenhof 
  
Ha , 
  
Kun jij morgen alleen een financiële analyse maken van de voortgangsrapportage vergeleken met de 
laatste financiële rapportage. Dit op verzoek van de Voorzitter. 
  
Groet  

Verstuurd vanaf mijn iPhone 
 
Begin doorgestuurd bericht: 

Van: " @rijksoverheid.nl> 
Datum: 28 oktober 2022 om 16:08:59 CEST 
Aan: " @tweedekamer.nl>, @minaz.nl, Griffier Tweede 
Kamer <Griffier@tweedekamer.nl>, griffier@eerstekamer.nl, "  

" <secretaris@raadvanstate.nl>, alexander.pechtold@cbr.nl, Voorzitter 
Tweede Kamer <voorzitter@tweedekamer.nl>, "  

@rijksoverheid.nl>, "Postbus.MinVRO" <hugodejonge@minbzk.nl>, 
@eerstekamer.nl, Secretariaat MP < @minaz.nl>, 

@raadvanstate.nl> 
Kopie: " @minaz.nl>, "  

@minaz.nl>, @eerstekamer.nl>, "  
@tweedekamer.nl>, "  

@tweedekamer.nl>, "  
@raadvanstate.nl>, @raadvanstate.nl, "  

@rijksoverheid.nl>, @eerstekamer.nl, Postbus RVB 
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Secretariaat DG < @rijksoverheid.nl>, "  
@raadvanstate.nl>, Secretariaat Secretaris 

< @raadvanstate.nl>, @eerstekamer.nl, 
@minbzk.nl>, @minaz.nl, 

" @rijksoverheid.nl>, "  
@rijksoverheid.nl>,  
@rijksoverheid.nl>, "  

@rijksoverheid.nl>,  
@rijksoverheid.nl>, " @minbzk.nl>, 

@nctv.minjenv.nl, " @rijksoverheid.nl>, 
" @tweedekamer.nl>, "  

@raadvanstate.nl)" < @raadvanstate.nl>, "  
@minaz.nl>, @eerstekamer.nl>, 

Secretariaat BO < @raadvanstate.nl>, "  
@rijksoverheid.nl> 

Onderwerp: RE: bestuurlijk overleg Renovatie Binnenhof 

  
Geachte leden van het Bestuurlijk Overleg, 
  
Zoals afgelopen maandag medegedeeld, stuur ik u hierbij de presentatie zoals 
genoemd bij agendapunt 3 ‘stand van zaken programma Binnenhof Renovatie’. 
Tevens stuur ik u ter informatie de laatste versie van de 8e voortgangsrapportage. 
Voor de volledigheid heb ik de agenda en het review rapport van dhr Remkes ook in 
deze mail toegevoegd. 
  
Hartelijke groet,  
  

 
 

 
........................................................................................................................ 
Rijksvastgoedbedrijf, programma Binnenhof renovatie 
Ministerie van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties 
Korte Voorhout 7 | 2511 CW | Den Haag | 
Postbus 16169 | 2500 BD | Den Haag 
  
Mobiel 06  
 
LinkedIn | Twitter | Facebook | Instagram | YouTube 
....................................................................................................................... 
  
  
  
  
  

 
Dit bericht kan informatie bevatten die niet voor u is bestemd. Indien u niet de geadresseerde bent 
of dit bericht abusievelijk aan u is toegezonden, wordt u verzocht dat aan de afzender te melden en 
het bericht te verwijderen. De Staat aanvaardt geen aansprakelijkheid voor schade, van welke aard 
ook, die verband houdt met risico's verbonden aan het elektronisch verzenden van berichten. 
This message may contain information that is not intended for you. If you are not the addressee or if 
this message was sent to you by mistake, you are requested to inform the sender and delete the 
message. The State accepts no liability for damage of any kind resulting from the risks inherent in 
the electronic transmission of messages.  
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Programmabureau Tijdelijke Huisvesting en Renovatie 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)70-318  | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl | M +(31)6-   
Maandag t/m donderdag  
  
  

Van @rijksoverheid.nl>  
Verzonden: donderdag 9 februari 2023 13:22 
Aan @minaz.nl>; @minaz.nl>;  

@eerstekamer.nl>; @eerstekamer.nl>;  
@tweedekamer @raadvanstate.nl) 

@raadvanstate.nl>; @tweedekamer.nl>;  
@Rijksoverheid.nl>; @rijksoverheid.nl>; Griffier Tweede 

Kamer <Griffier@tweedekamer.nl>; @raadvanstate.nl>;  
@Rijksoverheid.nl>; @tweedekamer.nl>;  

@rijksoverheid.nl> 
CC: @Rijksoverheid.nl>; @rijksoverheid.nl>; 

@rijksoverheid.nl>;  
@rijksoverheid.nl>; @rijksoverheid.nl>;  

< @minbzk.nl>; @rijksoverheid.nl>;  
@rijksoverheid.nl>; @Rijksoverheid.nl> 

Onderwerp: renovatiecommissie 16 februari 2023 15.30-16.30 
  
Beste leden van de renovatiecommissie, 
  
Hierbij stuur ik jullie de stukken voor de renovatiecommissie van komende 16 februari. De vergadering vindt plaats 
op het Korte Voorhout 7, kamer S2.19, van 15.30 – 16.30 uur. 
  
Dit is gelijk mijn laatste mail aan jullie. Ik heb besloten het programma Binnenhof en het RVB te verlaten. Wat ik ga 
doen weet ik nog niet, maar ik weet zeker dat er weer mooie avonturen op mijn pad gaan komen. Ik wil jullie 
hartelijk danken voor de fijne samenwerking en wie weet tot ziens! 
  
Hartelijke groet,  

 
  
  

 
 

 
........................................................................................................................ 
Rijksvastgoedbedrijf, programma Binnenhof renovatie 
Ministerie van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties 
Korte Voorhout 7 | 2511 CW | Den Haag | 
Postbus 16169 | 2500 BD | Den Haag 
  
Mobiel 06  
 
LinkedIn | Twitter | Facebook | Instagram | YouTube 
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....................................................................................................................... 
  
  
  
  
  

Dit bericht kan informatie bevatten die niet voor u is bestemd. Indien u niet de geadresseerde bent of dit bericht abusievelijk aan u is toegezonden, wordt u 
verzocht dat aan de afzender te melden en het bericht te verw jderen. De Staat aanvaardt geen aansprakel jkheid voor schade, van we ke aard ook, die 
verband houdt met risico's verbonden aan het elektronisch verzenden van berichten. 
This message may contain information that is not intended for you. If you are not the addressee or if this message was sent to you by mistake, you are 
requested to inform the sender and delete the message. The State accepts no liability for damage of any kind resulting from the risks inherent in the 
electronic transmission of messages.  
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inschatting van vertraging etc. Als er vragen bij jullie komen,  bzk doet 
woordvoering. Ik stuur zijn MOB nr zo mee.  
 
Svz: we gaan volg week de laatste hand leggen aan de inhoud van de volgende vgr.  
Drie boodschappen: we leveren wat we beloofd hebben: de beloofde do’s zijn gereed op een 
beperkt aantal zaken zoals de entree Tk na, met de voorbereidings vergunning van de bak 
wordt inmiddels voortvarend gewerkt en de advieskosten zijn van a tot z bekeken. Daarmee 
gaan we dit pakket vastzetten. Met min Fin is op basis hiervan de financiële strategie 
doorgenomen. Moet met de vjn vastgelegd worden.  
Qua planning is alles uitgelijnd voor zover we dat kunnen. Belangrijkste ingewikkeldheden: 
stikstof, de monumentaal muur en de optelsom van de sinds 2015 sterk toegenomen 
veiligheids eisen. De samenhang irt de planning wordt komende week bekeken.  
Komende week wordt ook een nieuw principalenoverleg gepland zodat we entre nous het 
geheel kunnen overzien. In de woordvoering zullen we ook alleen procesmatig reageren cf 
laatste vgr.’ 
 
Groet, 
 

 
 
Verstuurd vanaf mijn iPhone 

5.1.2e

5.1.2e
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Van:
Verzonden: donderdag 9 maart 2023 16:13
Aan: Griffier Tweede Kamer; Griffioen, 
CC:  ; ; ); 

Onderwerp: Vergadering Stuurgroep Binnenhof 13 maart 2023 / annotaties 
Bijlagen: 20230313_Agenda Stuurgroep Renovatie BH_geannoteerd TK.docx

Opvolgingsvlag: Opvolgen
Vlagstatus: Voltooid

Categorieën: geprint

Beste  
Hierbij stuur ik je onze annotaties voor de Stuurgroep Renovatie Binnenhof van 13 maart 2023. 
Hartelijke groet,   

 

 
Programmabureau Tijdelijke Huisvesting en Renovatie 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)70-  | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl | M +(31)6-  
Maandag t/m donderdag  

Van: Griffier Tweede Kamer <Griffier@tweedekamer.nl>  
Verzonden: woensdag 8 maart 2023 09:43 
Aan: @tweedekamer.nl>; @tweedekamer.nl> 
CC: @tweedekamer.nl>; @tweedekamer.nl>;  

@tweedekamer.nl>
Onderwerp: FW: Stuurgroep Binnenhof 13 maart 2023

Beste  en , 

Hierbij de stukken van de stuurgroep van 13 maart a.s. 
Kunnen jullie zorgen dat er een annotatie komt voor de Griffier en de directeur? 

@ , ik plan maandagochtend een vooroverleg in voor de Griffier, de directeur en jou zodat jullie het overleg 
kunnen doornemen. 

Hartelijke groet, 
 

Tst.  

Van: @rijksoverheid.nl>  
Verzonden: dinsdag 7 maart 2023 22:53 
Aan @cbr.nl>; @minaz.nl>; 

@minaz.nl>; @raadvanstate.nl) 
@raadvanstate.nl>; @raadvanstate.nl' @raadvanstate.nl>; 
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@nctv.minjenv.nl; 'griffier@eerstekamer.nl' <griffier@eerstekamer.nl>;  
@eerstekamer.nl>; @rijksoverheid.nl>;  

@minbzk.nl>; @minjenv.nl>;  
@rijksoverheid.nl>; @rijksoverheid.nl>;  

@rijksoverheid.nl>; Hamilton, G.J.A. <g.hamilton@tweedekamer.nl>;  
@tweedekamer.nl> 

CC: @Rijksoverheid.nl>; @Rijksoverheid.nl>; 
@rijksoverheid.nl>;  

@rijksoverheid.nl>; @rijksoverheid.nl> 
Onderwerp: Stuurgroep Binnenhof 13 maart 2023 
 
Geachte leden van de stuurgroep, 
 
Bijgevoegd stuur ik u de agenda met de stukken voor de stuurgroep van 13 maart aanstaande. De stuurgroep begint 
om 1500 op Korte Voorhout 7.  
 
Hartelijke groeten, 
 

 
 

 
 

 
........................................................................................................................ 
Rijksvastgoedbedrijf, programma Binnenhof renovatie 
Ministerie van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties 
Korte Voorhout 7 | 2511 CW | Den Haag | 
Postbus 16169 | 2500 BD | Den Haag 
 
Mobiel 06  
 
LinkedIn | Twitter | Facebook | Instagram | YouTube 
........................................................................................................................ 
 

Dit bericht kan informatie bevatten die niet voor u is bestemd. Indien u niet de geadresseerde bent of dit bericht abusievelijk aan u is toegezonden, wordt u 
verzocht dat aan de afzender te melden en het bericht te verw jderen. De Staat aanvaardt geen aansprakel jkheid voor schade, van we ke aard ook, die 
verband houdt met risico's verbonden aan het elektronisch verzenden van berichten. 
This message may contain information that is not intended for you. If you are not the addressee or if this message was sent to you by mistake, you are 
requested to inform the sender and delete the message. The State accepts no liability for damage of any kind resulting from the risks inherent in the 
electronic transmission of messages.  
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0 Inleiding 

Het Binnenhof ondergaat de komende jaren een complexoverstijgende renovatie. 
Vele gebouwdelen van het Binnenhof zullen hiervoor een behoorlijke verbouwing 
doorstaan. Gezien de grote voorliggende opgave, liggen er kansen om met kleine 
ingrepen ook de buitengebieden rondom de gebouwdelen klaar te maken voor 
toekomstig gebruik. Met een sobere en doelmatige aanpak is het zo mogelijk om 
tot een kwalitatieve verbeterslag voor de buitenruimten te komen.  
Eisen met betrekking tot beveiliging, zoals de aanrijdbeveiliging en perimeter 
(omtrekbeveiliging) worden vanwege de afwijkende rubricering opgenomen in het 
op zichzelf staande PvE Beveiliging Buitenruimten Binnenhof. 
Voor u ligt het functionele programma van eisen Buitenruimten, waarin de 
uitgangspunten hiervoor worden beschreven.  

0.1 Versiebeheer 

 

0.2 Aanleiding 

De renovatie van het Binnenhofcomplex is in beginsel een technische en functionele 
renovatie van het complexinterieur. De ingrepen die daaruit voortkomen, hebben 
echter ook een impact op de buitenruimten op en rondom het Binnenhof. 
Meerdere entrees zullen bijvoorbeeld worden verplaatst als gevolg van de 
functionele eisen die aan de renovatie zijn gesteld. Ook zullen kabel- en 
leidingentracés onder het maaiveld veranderen naar aanleiding van de gestelde 
technische eisen. Daarbij zal de aanleg van alle benodigde technische infrastructuur 
ook impact hebben op de buitenruimten. 

VERSIE DATUM TOELICHTING AUTEUR(S) 
0.1 20-06-2018 Eerste Programma van Eisen 

Buitenruimte, conceptversie 
 

  
 

0.2 02-12-2021 Aangepast PvE. Opmerkingen 
vanuit Renovatiecommisie 
Binnenhof verwerkt. En verdere 
aanpassingen op basis van 
voortschrijdend inzicht en 
ontwerpontwikkelingen 
gedurende het ontwerpproces. 

 

 

0.3 12-05-2022 Verwerking van 
toetsopmerkingen gebruikers 
Raad van State, Eerste Kamer, 
Tweede Kamer. Voorafgaand aan 
Renovatiecommissie 30 mei 
2022. 

 

 

0.4 10-06-2022 Verwerking van 
toetsopmerkingen van gebruiker 
Ministerie van Algemene Zaken, 
voorafgaand aan Stuurgroep 
Binnenhof 13 juni 2022 

 

 
 

0.5 23-01-2023 Controle, ordening en lay-out 
intern Rijksvastgoedbedrijf en 
verwerking aanvullende 
opmerkingen AZ na stuurgroep 
Binnenhof 13 juni 2022. 

 
  

  

 
0.6 07-03-2023 Controle, ordening en lay-out 

intern Rijksvastgoedbedrijf en 
verwerking aanvullende 
opmerkingen AZ na besprekingen 
versie 0.5 

 
  

  

1.0 13-03-2023 Vastgesteld in stuurgroep 
Renovatie Binnenhof 

 
 

5.1.2e

5.1.2e
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Bovendien zal de bouwperiode nadrukkelijk sporen achterlaten in de buitenruimten. 
De renovatie van het complexinterieur leidt er daarmee toe dat de buitenruimten 
op en rondom het Binnenhof voor een groot deel opnieuw moeten worden 
aangelegd. 

0.3 Doel 

Het opnieuw aanleggen van de buitenruimten op en rondom het Binnenhof is een 
kans om de huidige staat van de buitenruimten te verbeteren. 
 
Deze verbeteringen betreffen o.a.: 
• Het verhelderen van de stedenbouwkundige structuur door de samenhang en de 

overgangen tussen de buitenruimten te verbeteren. 
• Het versterken van de eigen identiteit van de verschillende buitenruimten door 

beter aan te sluiten op de verschillen in functie, sfeer en geschiedenis. 
• Het verbeteren van de gebruiks- en belevingswaarde van de buitenruimten door 

de inpassing van de gewenste functionaliteit, waaronder ook de logistiek, 
verkeersstromen, veiligheid en beveiligingsmaatregelen. 

• Het samenbrengen van alle eisen tot een vanzelfsprekende en samenhangende 
beeldkwaliteit als eindresultaat. 

• De algemene inrichting en uitvoering van het ontwerp van de Buitenruimten zal 
robuust genoeg moeten zijn voor de komende 20 tot 25 jaar. Voor onderhoud 
zal in sporadische gevallen een aanpassing gedaan moeten worden: bestrating 
zal bijvoorbeeld op bepaalde momenten uitgehaald moeten worden voor 
onderhoud of inspectie, waarna vervolgens zorgvuldig herstraten nodig zal zijn. 

• Daar waar verduurzaming geen onderdeel van de opgave is, biedt de renovatie 
wel een kans om daar waar mogelijk een verduurzamingsslag te maken. 
Uiteraard rekening houdend met eisen en randvoorwaarden vanuit onder andere 
beveiliging, hulpdiensten, logistiek en beveiliging. 

 
De historische situaties van de verschillende buitenruimten worden bij de 
benoemde doelen gebruikt als belangrijke inspiratiebron. Ook de stedelijke 
ontwikkeling van deze gebieden is van belang om tot de juiste ontwerpkeuzes te 
komen, hiervoor is input en samenwerking met de gemeente Den Haag benodigd. 
Bovendien dient het cultuurhistorisch gebruik van de gebieden door Hoge Colleges 
van Staat als een belangrijke inspiratiebron. 

0.4 Randvoorwaarden 

• Soberheid en doelmatigheid zijn consequent het kritisch uitgangspunt. 
• De gewenste functionaliteit, waaronder ook de logistiek, veiligheid en 

beveiligingsmaatregelen, zijn consequent het kritisch uitgangspunt. Van belang 
zijn bijvoorbeeld goede bereikbaarheid en opstelplekken voor nood-, en 
hulpdiensten, een brandveiligheidsplan en een plan voor veilige routing in het 
geval van calamiteiten en demonstraties. 

• Het inrichtingsontwerp dient te zijn afgestemd met de gebruikers en aan te 
sluiten op de overige deelprojecten binnen de renovatie Binnenhof, waaronder 
de renovaties van de individuele complexdelen. 

• Het inrichtingsontwerp dient te zijn afgestemd met het Rijksvastgoedbedrijf en 
de gebruikers ten aanzien van beheer en onderhoud van de buitenruimten. 
Doel is om de instandhouding van het ontwerp te borgen en de buitenruimte 
schoon, heel en netjes te kunnen houden.  

• Het inrichtingsontwerp dient aan te sluiten en afgestemd te zijn op de 
planvorming van de gemeente Den Haag voor de aangrenzende gebieden die in 
eigendom van de gemeente zijn.. Hiertoe vindt overleg plaats tussen de 
gemeente Den Haag en het Rijksvastgoedbedrijf, waarin het 
Rijksvastgoedbedrijf de gebruikers van het Binnenhof vertegenwoordigt en de, 
in dit document opgenomen eisen, worden afgestemd. 
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• De demarcatie tussen Gemeente en Rijk dient in de eerste fase van dit project 
helder en SMART (specifiek, meetbaar, acceptabel, realistisch, tijdgebonden) 
geformuleerd en gepresenteerd te worden. Zodanig dat deze – daar waar 
wenselijk - de basis kan vormen bij eventuele toekomstige grondtransacties 
(zoals een grondruil) tussen Gemeente en Rijk om de demarcatie van beider 
verantwoordelijkheden voor inrichting en beheer van de buitenruimte helder te 
organiseren en vast te leggen. 

0.5 Reikwijdte 

De opdracht aan de landschapsarchitect betreft het maken van een ontwerp van de 
buitenruimten op en rondom het Binnenhof die in eigendom zijn van het Rijk. Dit 
zijn op hoofdlijnen: het Binnenhof, de Hofplaats, de Hofvijverterrassen, een deel 
van het Voorplein Grenadierspoort, de aansluiting op de Huisentree aan het Plein 
en de (aan het publieke oog onttrokken) binnentuinen, binnenplaatsen en 
lichthoven die onderdeel zijn van het complex. 
 
In dit document zijn geen eisen met betrekking tot de beveiliging 
opgenomen. Deze eisen zijn opgenomen in het PvE Beveiliging Buitenruimten 
Binnenhof. Waar onderdelen relevant zijn voor ontwerpkeuzes en/of 
positionering van  bijvoorbeeld meubilair en plantenbakken,   is het PvE 
Beveiliging Buitenruimten Binnenhof ook van toepassing. Ontwerpkeuzes 
worden aan beide PvE’s getoetst. 

0.6 Management raakvlakken met plannen gemeente en complexdelen 

Om tot een goed ontwerp te kunnen komen, is het van belang dat de 
landschapsarchitect een visie heeft op de samenhang van – en de verschillen 
tussen – alle buitenruimten op en rondom het Binnenhof. Ook dient er in de 
ontwerpprocessen een nauwe samenwerking en afstemming plaats te vinden 
tussen verschillende ontwerpopgaves binnen het programma Renovatie Binnenhof 
zelf.   
 
Raakvlakken gemeente Den Haag: 
De gemeente Den Haag heeft de ambitie om een apart PvE op te stellen voor de 
aangrenzende gebieden. Dit in samenspraak met het Rijksvastgoedbedrijf, waarbij 
het Rijksvastgoedbedrijf ook de gebruikers van het Binnenhof vertegenwoordigt. Zo 
ontstaan twee projecten, ieder met een eigen scope en PvE: (1.) Buitenruimten 
Binnenhof (onder regie en verantwoordelijkheid van het Rijksvastgoedbedrijf) en 
(2.) Buitenruimten rondom het Binnenhof (onder regie en verantwoordelijkheid van 
de gemeente Den Haag). Rijksvastgoedbedrijf en de gemeente Den Haag hebben 
afgesproken dat beide projecten op elkaar worden afgestemd middels 
raakvlakkenmanagement, waarbij de gemeente, het Rijksvastgoedbedrijf en de 
Binnenhofgebruikers betrokken zijn. 
 
 In dit programma van eisen zijn ook de buitenruimten opgenomen die in eigendom 
zijn bij de gemeente. Deze buitenruimten vormen echter nadrukkelijk geen 
onderdeel van de voorliggende ontwerpopgave. Gedurende het ontwerpproces zal 
er per gebied met de gemeente worden bepaald en vastgelegd welke van deze 
buitenruimten meegenomen zullen worden in aanvullende ontwerpopgaves. Deze 
ontwerpscope (d.d. 21-06-2021) is schematisch weergegeven in de afbeelding op 
de pagina aan het einde van dit hoofdstuk. 
 
Raakvlakken complexdelen: 
 
Bij de ontwerpopgaves van het Binnenhofproject zal er onderling afgestemd worden 
over zowel complexoverstijgende als onderlinge raakvlakken tussen de 
projectonderdelen. Voorbeelden hiervan zijn glas-, en gevelbewassingsinstallaties, 
zichtelementen van installaties in en op het maaiveld, afvalvoorzieningen en 
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fietsenstallingen. Deze onderdelen vallen niet binnen de scope van dit FPvE 
Buitenruimten maar worden integraal meegenomen in de ontwerpopgaven. 
Doormiddel van raakvlakmanagement wordt er een proces georganiseerd waarin 
specifieke thema’s die meerdere projectdelen raken nauwkeurig worden 
geïnventariseerd, onderzocht, ontworpen en afgestemd.  

0.7 Vervolg 

Dit functioneel Programma van Eisen richt zich op het functioneel ruimtelijk 
ontwerp van de Buitenruimten. Dit PvE wordt gevolgd door een VO en DO fase 
waarbij de nadruk ligt op de uitwerking van het ontwerp en functioneel gebruik van 
de buitenruimte. In de te doorlopen ontwerpfases (VO, DO en TO) zullen 
presentaties en overleggen plaatsvinden waar de gebruiker(s), de 
landschapsarchitect en het Rijksvastgoedbedrijf (en de experts van deze partijen) 
in vertegenwoordigd zijn. 
 
Zodra de planontwikkeling zich van een VO/DO fase naar een Technisch Ontwerp 
ontwikkelt, zullen de technische specificatie/eisen verder in kaart worden gebracht. 
Deze  worden vastgelegd in de vorm van een technische aanvulling op dit PvE en 
worden meegegeven als input voor het technisch ontwerp. Dit gebeurt op basis van 
de dan geldende inzichten, richtlijnen en regelgeving. 

0.8 Wijzigingsbeheer 

Daar waar voortschrijdende inzichten en het ontwerp leiden tot wijzigingen ten 
opzichte van het voorliggende FPvE zullen wijzigingen in een VTW lijst opgenomen 
worden. Het Rijksvastgoedbedrijf zal de VTW lijst bijhouden en meenemen 
gedurende het ontwerptraject. Wijzigingen worden na akkoord van de stuurgroep 
(waarin gebruikers en gemeente vertegenwoordigd zijn) en van de opdrachtgever 
aan het FPvE toegevoegd. 
 
Om te toetsen of gebruikersprocessen, specifieke gebeurtenissen of evenementen 
na oplevering adequaat plaats kunnen vinden in de buitenruimten, zal er gedurende 
de DO-fase door het ontwerpteam in afstemming met het Rijksvastgoedbedrijf en 
gebruikers een simulatie van een aantal gebeurtenissen uitgevoerd worden (zie 2.5 
Vaste evenementen) 

0.9 Leeswijzer 

Hoofdstuk 1 analyseert de verschillende deelgebieden op en rondom het Binnenhof. 
Deze analyse voorziet in een beknopt historisch kader en omschrijving van de 
huidige situatie. Vervolgens worden de renovatiedoelen per deelgebied 
geformuleerd door zogenoemde ankerpunten te benoemen. 
 
Hoofdstuk 2 beschrijft de renovatiedoelen per deelgebiedoverstijgend thema die 
gelden voor de ruimtelijke opgave als geheel. De vijf thema’s zijn: (1) logistiek, (2) 
tuinen, (3) verlichting en (4) materialisatie en detaillering. 
 
Een gedetailleerd overzicht van de functionele eisen voor de buitenruimten per 
gebruiker van het Binnenhof is opgenomen in hoofdstuk 3 Functionele 
inventarisatie. 
 
In hoofdstuk 4 is een lijst met bronnen weergegeven. 
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Afbeelding Ontwerpscope Buitenruimte Renovatie Binnenhof 
NB. Voor benamingen buitenruimten zie afbeelding ‘Overzicht Buitenruimten’ op pagina 11. 
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1 Buitenruimten 

Dit hoofdstuk analyseert de verschillende deelgebieden op en rondom het 
Binnenhof. Deze analyse voorziet in een beknopt historisch kader en omschrijving 
van de huidige situatie. Vervolgens formuleert het de renovatiedoelen per 
deelgebied voor wat betreft de belevingswaarde van de buitenruimte. Een 
gedetailleerd overzicht van de functionele eisen voor de buitenruimten per 
gebruiker van het Binnenhof is opgenomen in hoofdstuk 3 Functionele 
inventarisatie. 

1.1 Aansluiting op de omgeving 

Het Binnenhof is een uniek onderdeel van het stedelijk weefsel van Den Haag. 
Vanuit het Binnenhof als historisch en functioneel beginpunt van de ontwikkeling 
van de stad is een bijzonder samenstel van straten, pleinen en omsloten stedelijke 
ruimten ontstaan.  
 
Het Binnenhof is in de stedenbouwkundige structuur van de stad onlosmakelijk 
verbonden met omliggende ruimten als het Buitenhof, de Plaats, de Kneuterdijk, 
het Lange Voorhout, de Hofvijver, het Plein, de Lange Poten en de Hofplaats maar 
op grotere schaal ook met de duinen, het Haagse Bos en de Trekvliet in het 
verlengde van het Spui.  
De vorm, inrichting en het gebruik van de omliggende ruimten zijn verschillend: 
elke ruimte kent een uitgesproken en eigen karakter. Tegelijkertijd maakt een 
overeenkomstige deftige rust ze toch onmiskenbaar Haags. 
 
De gemeente Den Haag is midden jaren tachtig begonnen met het versterken van 
de functie van de binnenstad door de samenhang, identiteit en kwaliteit van de 
ruimten erin te verhogen. Het masterplan van destijds heette De Kern Gezond 
(1987) en is eind 2016 geactualiseerd met de Agenda De Kern Bijzonder (2016). 
Kenmerkend aan deze agenda is de verdeling van de binnenstad in vijf 
sfeergebieden die elk een functionele en economische eenheid vormen. 
Het Binnenhofcomplex is onderdeel van het sfeergebied Hofkwartier. De renovatie 
van het Binnenhofcomplex is een sleutelproject in de Agenda De Kern Bijzonder. 

1.2 Samenhang tussen de buitenruimten 

De verschillende buitenruimten op en rondom het Binnenhof kenden in het verleden 
een grotere differentiatie in ruimtelijkheid en gebruik dan nu het geval is. 
Oorspronkelijk had bijvoorbeeld het Binnenhof zelf een geleding met tuinen en 
wandelpaden en was niet iedereen overal welkom.  
Deze diversiteit is een inspiratiebron om ook in de huidige tijd de verschillende 
buitenruimten met een duidelijke articulatie beter aan te laten sluiten op het 
uiteenlopende gebruik van het Binnenhofcomplex. Het biedt bijvoorbeeld de 
mogelijkheid om te differentiëren tussen publiek en privé en gradaties daartussen 
te maken. Ook biedt het de mogelijkheid om routes en verblijf bewust te 
orkestreren.  
 
Voor het publiek is het van belang om politici te kunnen ontmoeten en het (deels 
aan het zicht onttrokken) bestuur te kunnen beleven. Voor de gebruikers van het 
Binnenhof is het relevant dat men, behalve de interactie met het publiek, ook de 
mogelijkheid heeft om de rust op te zoeken en onder elkaar te zijn. 
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1.6 Ankerpunten per buitenruimte 

Het Binnenhofcomplex kent uiteenlopende type buitenruimten: van de grote 
publieke buitenruimte in het hart van het complex (het Binnenhof) en de terrassen 
aan de Hofvijver tot de aan het publieke oog onttrokken lichthoven, 
expeditieruimten, stallingplaatsen, binnentuinen en enkele binnenplaatsen. 
Daarnaast zijn er de stedelijke ruimten rondom het Binnenhofcomplex zoals het 
Plein, de Lange Poten, de Hofplaats en het Buitenhof. In deze paragraaf worden de 
verschillende buitenruimten op en rondom het Binnenhof nader omschreven en 
worden de renovatiedoelen voor wat betreft de belevingswaarde per buitenruimte 
als ankerpunten benoemd. Het hoofddoel van deze ankerpunten is: 
 
Het versterken van de eigen identiteit van de verschillende buitenruimten door 
beter aan te sluiten op de verschillen in functie, sfeer en geschiedenis en het 
tegelijkertijd verhelderen van de stedenbouwkundige structuur door de samenhang 
en de overgangen tussen de buitenruimten te verbeteren. 
 
Bij de omschrijvingen worden ook de buitenruimten die in eigendom zijn van de 
gemeente beschreven. De samenhang tussen deze ruimten en de ruimten op en 
rondom het Binnenhof die in eigendom zijn van het Rijk, is van groot belang. Om 
deze reden biedt deze paragraaf een totaaloverzicht van alle, voor het 
Binnenhofcomplex, relevante buitenruimten.  
 

1. Hofvijver, -eiland(gemeente-eigendom) 
De Hofvijver was oorspronkelijk een multifunctioneel onderdeel van het stedelijk 
weefsel. Het leverde drinkwater voor de paarden en badwater voor de grafelijke 
families, was een recreatiegebied voor de bevolking en had tegelijkertijd een 
belangrijke representatieve functie.  
 
In de huidige tijd flaneren mensen graag langs het water over de onlangs opnieuw 
ingerichte Vijverberg, maar is de afstand tot het water zelf groot. Alleen de 
hellingbaan tot onder de waterspiegel nabij de voormalige Doelenpoort in het 
noordoosten van de vijver herinnert aan de benaderbaarheid van het water. 
 
Ankerpunt: daar waar mogelijk de benaderbaarheid en de beleefbaarheid van de 
Hofvijver vergroten, mits dit niet in tegenspraak is met de beveiligingseisen van de 
gebruikers van het Binnenhof (planvorming gemeente). 
 

2. Hofvijverterrassen 
De gevels aan de Hofvijverzijde zijn diverse malen aangepast, maar in iedere 
verschijningsvorm is er sprake van een duidelijke overgang tussen de bebouwing 
en de Hofvijver. In de zestiende eeuw zijn het vooral de vele afvoerpijpen en 
secreten die hierbij opvallen. In de achttiende eeuw zijn het juist de 
representatieve groene terrassen met een expressieve vormgeving die de overgang 
naar de Hofvijver bepalen.  
De huidige terrasinrichting is overjarig en de verhardingen en muurtjes zijn sleets. 
De beplanting oogt gedateerd maar verzacht wel de stenige aanblik. 
 
Ankerpunt: de terrassen dienen opnieuw een representatieve en groene overgang 
te vormen tussen de bebouwing en de Hofvijver. 
 
 

3. Plaats (gemeente-eigendom) 
De Plaats was een belangrijke plek van reuring als openbaar voorplein van het 
Buitenhof dat alleen te bereiken was via de Gevangenpoort. Hier overnachtte men 
in herbergen en vonden op de kruising met de Lange Vijverberg executies plaats. 
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Op dit zogenoemde Groene Zoodje zijn onder andere Johan en Cornelis de Witt 
geëxecuteerd.  
 
De kenmerkende diagonale gevel aan de zuidzijde van de Plaats werd bepaald door 
de aftakking van de Haagse Beek die de Hofvijver voorzag van vers water. In de 
huidige situatie is de relatie met de Hofvijver amper meer aanwezig. 
 
Behalve de drukke Hofweg is er een langwerpige verhoging waarachter de Plaats 
verborgen ligt. De huidige Plaats is daarmee ruimtelijk en functioneel kleiner dan 
oorspronkelijk, terwijl de resterende ruimte tussen de Kneuterdijk en de Lange 
Vijverberg vooral een onduidelijk gedefinieerde verkeersruimte is geworden. 
 
Ankerpunt: de Plaats als ruimtelijk helder gedefinieerd en publiek plein herstellen in 
relatie tot het Buitenhof en de Hofvijver (planvorming gemeente). 
 

4. Gevangenpoort/Vijverdam (gemeente-eigendom) 
Sinds de dertiende eeuw vormt de Gevangenpoort de toegang tot het Buitenhof, de 
belangrijkste voorruimte van het Binnenhof. Grenzend aan de Gevangenpoort stond 
in de Hofvijver een conglomeraat van gebouwen die aan de binnenzijde een steeg 
vormden tussen Buitenhof en Plaats. De Hofweg, zoals bijna een eeuw geleden 
aangelegd, heeft een overmaat waardoor het nadrukkelijk onderscheid tussen de 
Plaats en het Buitenhof is komen te vervallen. 
 
Ankerpunt: het doorgaande en open karakter rondom de Gevangenpoort 
verminderen zodat Buitenhof en Plaats ruimtelijk duidelijker worden begrensd en de 
Hofvijverzijde weer op het water is georiënteerd (planvorming gemeente). 
 

5. Het Buitenhof (gemeente-eigendom) en de Stadhouderspoort 
Het Buitenhof was voorheen een belangrijke en inleidende omsloten buitenruimte 
voor het Binnenhof. Beide ruimten waren met elkaar verbonden via de 
Stadhouderspoort.  
 
Door de eeuwen heen is het Buitenhof als voorplein verandert van inrichting maar 
bleef de kenmerkende omslotenheid intact. Zo is ook de voormalige gracht tussen 
het Buiten- en Binnenhof in de tweede helft van de negentiende eeuw gedempt.  
 
Pas met de aanleg van de Hofweg in 1925 is het plein zodanig functioneel 
heringericht dat het in feite doorsneden is. Het is daarmee los komen te liggen van 
het Binnenhof.  
Het ontbreken van bomen en de open zichtrelatie met de Hofvijver versterken deze 
tweedeling en hebben het inleidende karakter op het Binnenhof tenietgedaan. 
 
Ankerpunt: het ruimtelijk omsloten karakter van het Buitenhof herstellen en het 
samenspel tussen Binnen- en Buitenhof versterken met aandacht voor het 
kijkvenster op de Hofvijver (planvorming gemeente). 
 

6. Voormalig Hof van Albemarle (grotendeels gemeente-eigendom) 
Tussen de Hofplaats en het Buitenhof heeft van 1620 tot eind negentiende eeuw 
een aparte ommuurde ruimte gelegen die langdurig als tuin in gebruik was. Maurits 
van Oranje liet binnen de muren een waar lusthof ontwerpen met rijke ornamenten 
en beplantingen.  
 
In de huidige situatie wordt het toenmalige onderscheid tussen de Hofplaats en het 
Buitenhof tenietgedaan door het brede verkeersprofiel van de Hofweg en de 
halterende bussen en taxi’s.  
De rij lindebomen op deze positie komen door gebrekkige groeiomstandigheden 
niet tot wasdom en dragen ruimtelijk onvoldoende bij aan een heldere demarcatie 
van de pleinen. Ook de hoek van de Kortenhorstvleugel speelt als scharnierpunt 
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een belangrijke rol in de toekomstige samenhang tussen de Hofplaats en de route 
naar het Buitenhof. Het is het momentum waarop beide pleinen visueel met elkaar 
zijn verbonden. 
 
Ankerpunt: de ruimte tussen de Hofplaats en het Buitenhof krijgt een eigen, op het 
hof geïnspireerd, karakter waardoor het onderscheid tussen de Hofplaats en het 
Buitenhof weer herkenbaar is en de relatie tussen beide tegelijkertijd te beleven is 
(planvorming gemeente). 
 

7. Voormalige Spui- en Hofpoort 
De Spui- en Hofpoort vormden de enige verbinding vanuit het Binnenhof naar het 
zuiden en werden vooral door burgers gebruikt. De voormalige Spuipoort lag niet 
op de kop van het Spui maar iets naar het oosten op de noordoever van de 
buitenste Hofgracht en stond in verbinding met de Hofpoort, ook wel 
Coken(keuken) poort genoemd. De ruimte tussen de poorten was dicht bebouwd en 
was via het Cingel verbonden met het voormalig Hof van Albemarle en het 
Buitenhof.  
 
In de huidige situatie functioneert de Hofpoort nog steeds als enige verbinding 
tussen het Binnenhof en het zuiden; de Hofplaats. De doorgang vanaf de Hofplaats 
naar de poort is, vanaf de Hofplaats gezien, enigszins verstopt en voert deels over 
een brug door het Tweede Kamercomplex.  
Hoewel een verbetering van de ruimtelijke kwaliteit van deze doorgang wenselijk is, 
wordt het desalniettemin dagelijks gebruikt door (groepen) voetgangers en fietsers, 
is het een toe- en uitgang voor hulpdiensten. 
 
Ankerpunt: de publieke route tussen de Hofplaats en het Binnenhof wordt ruimtelijk 
verbeterd met de Hofpoort als vanzelfsprekende schakel tussen de beide stedelijke 
buitenruimten. 
Meenemen: maatregelen tegen lekkages bij regenval. 
 

8. Hofplaats en Hofweg (deels gemeente-eigendom) 
De Hofplaats is ontstaan na de sloop van de bebouwing aan het Cingel ten behoeve 
van de aanleg van de Hofweg. De ontstane ruimte had geen andere betekenis dan 
het faciliteren van autoverkeer. Ter hoogte van de Hofplaats kwam aan de Hofweg 
een nieuwe diagonale gevelwand.  
De architect Pi de Bruin kreeg in de jaren tachtig de opdracht het Tweede 
Kamercomplex te renoveren en uit te breiden. De uitstekende halfronde Plenaire 
Zaal zou aan de Hofplaats het zo gewenste front naar de stad vormen als 
representatie van de democratie.  
 
De huidige inrichting van de Hofplaats biedt weinig aanknopingspunten voor 
ruimtelijke kwaliteit. De zware grondwetbank bemoeilijkt de interactie tussen de 
panden aan de noordzijde en het plein en de kastanjebomen langs de Hofweg 
benadrukken de verkeersdoorbraak in plaats van de pleinruimte.  
 
Er zijn, ondanks de uitstekende bezonning, geen adressen aan de Hofplaats of 
functies in de plinten die het plein kunnen verlevendigen. Deze situatie werkt door 
in de vleugel van de Passage die aansluit op de Hofplaats en die, ten opzichte van 
de twee andere passagevleugels, verreweg de minste bezoekers trekt. 
 
Ook het publiek voor de Tweede Kamer, dat de voormalige entree aan de Hofplaats 
in de huidige situatie noodgedwongen gebruikt als uitgang, voegt weinig toe aan de 
levendigheid van de pleinruimte.  
Bovendien heeft de Hofplaats in de huidige situatie geen betekenis als einde van de 
historische as over het Spui, waar dat vanuit de planvorming van de gemeente en 
de aansluiting op het stedelijk weefsel wenselijk is.  
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Ook vormt de Hofweg nu een te grote barrière voor winkelend publiek tussen de 
Lange Poten en de Spuistraat, waar de Hofplaats juist een aantrekkelijke schakel 
tussen de Lange Poten, de Spuistraat, het Spui en de Hofweg zou kunnen zijn. 
 
Ankerpunt: het ruimtelijk definiëren van de Hofplaats van gevel tot gevel en het 
activeren van de Hofplaats als adres en verblijfsgebied. De Hofplaats dient 
ruimtelijk gedefinieerd te worden, waarbij het de ambitie is om de Hofplaats te 
vergroenen, zodat het een waardige voorruimte is voor de Tweede Kamer en een 
aantrekkelijke schakel in de binnenstad van Den Haag. Dit alles met behoud of 
verbetering van de verkeerssituatie (overzicht en duidelijkheid welke ruimte voor 
welke verkeersstromen bedoeld is, deels planvorming gemeente). 
 

9. Lange Poten (gemeente-eigendom) 
De Lange Poten was een van de eerste doorgaande straten van Den Haag tussen 
het Westland en Leiden. In de loop van de tijd werd het een chique winkelstraat 
met tram. De winkelpassage in het negentiende-eeuwse Hotel Central was een van 
de eerste in Nederland en kwam direct uit op de Lange Poten. In de huidige situatie 
is de Lange Poten een belangrijke autovrije wandelroute tussen het 
kernwinkelgebied van Den Haag en het Centraal Station.  
 
De gevels van het Tweede Kamercomplex aan de Lange poten zijn erg gesloten in 
relatie tot de reuring op straat en de levendige gevelplint aan de overzijde ervan. 
Deze geslotenheid wordt versterkt door de lange rij meubilair parallel aan de gevel 
van het Tweede Kamercomplex, die de verschillende publieksstromen enigszins 
probeert te ordenen: het stilstaande en wachtende publiek voor de Tweede Kamer 
enerzijds en het doorgaande koperspubliek en het fietsverkeer anderzijds. 
 
Ankerpunt: de helderheid van het klassieke straatprofiel herstellen (planvorming 
gemeente) en de interactie met het Tweede Kamercomplex waar mogelijk (visueel) 
versterken waarbij een conflict tussen wachtend en doorgaand publiek wordt 
voorkomen. 
 

10. Plein (grotendeels gemeente-eigendom) 
De Grafelijke kooltuin, die oorspronkelijk ten oosten van het Binnenhof lag, 
transformeerde in de zeventiende eeuw tot een heus Princen Plein; een plein 
zonder economisch ‘nut’ dat in Nederland ongekend was en aangelegd naar 
voorbeeld van het Parijse Place des Vosges.  
 
In de hedendaagse situatie is het Plein een belangrijk trefpunt voor burgerij en 
politiek. De grote lindebomen en de monumentale panden die het plein omringen, 
zorgen voor een heldere ruimtelijke definitie en statige uitstraling. De robuustheid 
van het Plein verdraagt intensief gebruik, maar kent ook slijtage.  
 
Ankerpunt: het behouden en versterken van de beeldkwaliteit en functionaliteit van 
het Plein door de opstallen en voorzieningen beter te integreren en ondergeschikt 
te maken aan de ruimtelijke beleving en de gewenste bezoekersstromen 
(grotendeels planvorming gemeente). 
 

11. Grachtzone Torentje/Mauritshuis, voorplein Grenadierspoort en Mauritshuis 
(deels gemeente-eigendom)  

Het Mauritshuis werd gebouwd op het bolwerk aan de Hofvijver tussen de binnen- 
en buitengracht. In 1860 verdween het beeld van de groene overtuin van het 
Mauritshuis om plaats te maken voor het toenmalige ministerie van Koloniën 
(1860). Vrijwel tegelijkertijd verdween ook de ophaalbrug voor de Grenadierspoort 
met het dempen van de gracht.  
Het Torentje verloor als voormalig tuinhuis haar parkachtige omgeving en ligt in de 
huidige situatie aan een stoep tussen muur en gracht. De gedempte gracht tussen 
Koloniën en de Binnenhofbebouwing is nu in gebruik als expeditie; de vuilcontainers 
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staan hierbij direct in het zicht van het publiek en de representatieve gebouwen 
daaromheen.  
 
De ruimte tussen het voorplein van het Mauritshuis en Koloniën wordt gekenmerkt 
door onbestemdheid, vooral omdat het voormalige ministerie daaraan geen 
duidelijk adres heeft. Daarnaast wordt de ruimte functioneel gedomineerd door het 
frequente expeditieverkeer, de vele fietsers en fotograferende toeristen voor het 
Mauritshuis. In een lagere frequentie wordt de ruimte gebruikt voor hulpdiensten.  
 
De bollards, hoewel zorgvuldig vormgegeven, domineren het beeld waar het juist 
de ambitie is om vaste beveiligingsinstallaties zoveel als mogelijk aan het publieke 
oog te onttrekken (zie ook paragraaf 2.2).  
Tegelijkertijd is het vanuit de gemeentelijke planvorming gewenst dat het Voorplein 
een meer vanzelfsprekende uitstraling krijgt als zijkamer van het Plein en 
tegelijkertijd als schakel tussen het Plein, het Binnenhof en het Mauritshuis. 
 
Ankerpunt: ofschoon een deel van de expeditie mogelijk behouden blijft op deze 
positie, dient de ruimte opnieuw aan kwaliteit te winnen door de uitstraling van de 
gevelplint van het voormalig ministerie op de pleinruimte te verbeteren en de 
pleinruimte beter aan te sluiten op de omliggende buitenruimten (deels 
planvorming gemeente), dit heeft direct een relatie met de vormgeving van de 
buitenruimten 18-22. De ruimtelijke continuïteit van de verschillende buitenruimten 
in deze zone dient kwalitatief gearticuleerd te worden. Het functioneren van de 
expeditiehof mag niet in het gedrang komen.  
Deze Buitenruimte heeft, los van Mauritshuis en het voormalig ministerie van 
Koloniën, ook een sterke relatie met het ministerie van Algemene Zaken. In eerste 
plaats vanwege de ligging van het genoemde Torentje, maar tevens het logistieke 
karakter van dit gebied t.b.v. AZ. Zo is dit de aanrijdroute voor VIPs, leveranciers 
(o.a. expeditie/postkamer/…) en onderhoudsbedrijven, maar ook voor bijvoorbeeld 
het afhalen van afval van AZ. 
 

12. Opperhof 
Het Binnenhof was opgedeeld in een representatief Opperhof aan de westzijde van 
de Grafelijke Zalen voor audiënties, feesten, ceremonies en rechtspraak 
(waaronder de onthoofding van Johan van Oldenbarnevelt) en een privaat deel aan 
de oostzijde met woonfuncties, een keukenhof en een kaatsbaan.  
De opdeling van de ruimte met verschillende invullingen en functies werd 
geaccentueerd door de Middenpoort en de voormalige Poort van Oostervant.  
 
In de huidige situatie onderscheidt het Opperhof zich voor wat betreft de 
maaiveldafwerking niet van de overige ruimten rondom de Grafelijke Zalen. Dit 
plein met zijn kenmerkende fontein voor de Ridderzaal behoort tot de bekendste 
buitenruimten van het land. 
 Het is een plek waar toeristen graag vertoeven om zich te oriënteren en te 
informeren. Het intensieve publieke gebruik van het plein en de daaraan gelegen 
toegangen tot de Eerste Kamer en Raad van State en de VIP-entree van de Tweede 
Kamer maken het Opperhof gedurende de dag een levendige plek die ’s avonds 
stolt in rust. 
Ankerpunt: de versterking van het oorspronkelijk onderscheidend karakter van het 
Opperhof ten opzichte van de overige buitenruimten rondom het Grafelijke 
Zalencomplex zodat nader wordt gedifferentieerd tussen rust en reuring met de 
geschiedenis van de representatieve buitenruimte als inspiratiebron. 
 

13. Tussen Opperhof en Middenpoort 
Het Opperhof loopt ruimtelijk door ten noord-westen van het Grafelijke 
Zalencomplex tot de Middenpoort. Anders dan de andere buitenruimten die 
onderdeel uitmaken van het Binnenhof, heeft deze ruimte geen specifieke 
historische identiteit. 
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In de huidige situatie is het vooral een doorstroomruimte die onderdeel uitmaakt 
van de ruimtelijke sequentie tussen het Buitenhof en het Plein waar velen over 
fietsen en wandelen. Ook bevinden zich aan deze ruimte enkele, spaarzaam 
gebruikte, representatieve entrees, waaronder de VIP-toegang tot het ministerie 
van Algemene Zaken en de toegang voor gekend bezoek tot het Grafelijke 
Zalencomplex.  
De VIP-entree is daarbij een van de belangrijkste kenmerken van dit gebied, deze 
representatieve entree zal daarom goed tot uiting moeten komen in relatie tot het 
ontwerp van de Buitenruimten.  
Ook is vanaf deze buitenruimte toegang tot kelderruimtes onder de Grafelijke 
Zalen, deze worden in de huidige situatie gebruikt als opslagruimte voor het 
ministerie van Algemene Zaken. 
 
Ankerpunt: de ruimte tussen het Opperhof en de Middenpoort terughoudend 
vormgeven als doorstroomruimte tussen de twee meer levendige buitenruimten in 
die tevens gelegenheid biedt tot het ontvangen van hoogwaardigheidsbezoek. 
 

14. Tussen Middenpoort en Grenadierpoort 
De ruimte tussen de Middenpoort en Grenadierspoort was oorspronkelijk onderdeel 
van een straat die langs het Plein liep. De voorgevel van het Mauritshuis en de 
zijgevel van het voormalig ministerie van Koloniën ontkennen de historische loop 
van de straat in tegenstelling tot Sociëteit de Witte aan het Plein die deze 
oorspronkelijke richting nog zichtbaar maakt.  
 
In de huidige situatie is de straat tussen de Middenpoort en de Grenadierspoort 
slechts herkenbaar gemaakt in het plaveisel en is de ruimte voor het ministerie van 
Algemene Zaken ongedefinieerd.  
Tegelijkertijd wordt deze ruimte op piekmomenten intensief gebruikt; het is de plek 
waar vrijdags de ministers het ministerie binnengaan voor de ministerraad en vaak 
onder grote belangstelling van het publiek en de pers weer naar buiten treden. Ook 
staan hier in de huidige situatie de dienstauto’s tijdens de ministerraad (tijdelijk) 
geparkeerd. De piekmomenten beperken zich niet tot de ministerraad maar doen 
zich meermaals per week voor. 
 
Ankerpunt: Het behouden en versterken van de functionaliteit van de ruimte tussen 
de Middenpoort en de Grenadierspoort en waar mogelijk beter definiëren door 
bijvoorbeeld de voormalige straatruimte beter herkenbaar te maken waardoor de 
totale sequentie van verschillende stedelijke ruimten tussen het Buitenhof en het 
Plein wordt versterkt. 
 

15. Voormalige tuin 
Ten noordoosten van de Grafelijke Zalen lag vanaf de veertiende eeuw een 
omsloten tuin. De bebouwing of tuinmuur lag parallel aan de straat tussen de 
Grenadierspoort en de Middenpoort.  
 
In de huidige situatie wordt de ruimte veelal gebruikt als parkeerzone en voelt het 
als een achterkant van het Binnenhof zonder een duidelijke eigen identiteit. 
Behalve de lindebomen wijst niets meer op de voormalige lommerrijke tuin. De 
ruimte is amorf en biedt geen aanleiding tot verblijf terwijl het in potentie een 
kwalitatief hoogwaardige en rustige verblijfsplek is om even bij te komen.  
 
Ankerpunt: het benutten van de buitenruimte als goed gedefinieerd en mogelijk 
weelderig, groene en koele plek. Noemenswaardig is hier ook "het kamertje" waar 
Gerrit Kastein, Nederlandse verzetsheld, in de Tweede Wereldoorlog uit sprong om 
zelfdoding te bewerkstelligen tijdens een ondervraging door de Duitse 
Sicherheitsdienst.  
Dit is een door toeristen veel gezien deel van het Binnenhof wat weinig in het oog 
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springt in de huidige situatie. Naast dit feit ligt deze Buitenruimte voor de deur(-en) 
van het ministerie van Algemene Zaken. Het gebied wordt nu incidenteel gebruikt 
als parkeergelegenheid tijdens grotere bezoeken/ ministerraden en voor 
aanpalende diensten zoals bijvoorbeeld beveiliging e/o catering. Daarnaast dient dit 
gebied te allen tijde beschikbaar te zijn als (doorrijd-) gebied voor hulpdiensten in 
geval van incidenten/ calamiteiten vanwege de beperkte doorrijdhoogte van de 
Middenpoort. 
 

16. Voormalig Cokenplein 
Naast de voormalige Poort van Oostervant (1378) lag het Cokenplein ten zuiden 
van de Grafelijke residentie. Rondom het Cokenplein, ook wel Keukenhof geheten, 
lag vanaf het begin van de veertiende eeuw een keukencomplex dat bestond uit 
verschillende gebouwen en functies zoals het bakhuis, het slachthuis, het vleeshuis, 
het washuis en de waterpomp. Het Cokenplein was waarschijnlijk een verharde 
logistieke ruimte waar alle overslag plaatsvond die bij het huishouden hoorde. 
Groente en kruiden werden aangevoerd vanuit de nabijgelegen kooltuin en andere 
goederen via de Spui- en Hofpoort.  
In de huidige situatie presenteert het voormalige Cokenplein zich, net zoals de 
voormalige tuin, als gevoelsmatige achterkant van het Binnenhof. Elementen zoals 
de hellingbaan van roosterplaten naar de huidige postkamer van de Tweede Kamer 
versterken dit karakter. 
Ook de kleinschalige en eenvoudig voorbij te lopen publiekstoegang tot het 
Grafelijke Zalencomplex draagt onvoldoende bij aan de identiteit van de ruimte. 
 
Ankerpunt: Door onder andere de plaatselijke publiekstoegang tot de Grafelijke 
Zalen te versterken en logistieke functies te vermijden, dient dit plein een 
kwalitatieve impuls te krijgen die recht doet aan de functie van belangrijk 
scharnierpunt tussen de Hofplaats en het Binnenhof enerzijds en het Opperhof en 
de voormalige tuin anderzijds. Daarbij dient dit gebied onderdeel te blijven van de 
doorrijdmogelijkheid van hulp- en nooddiensten bij een calamiteit, vanwege de 
beperkte doorrijdhoogte van de Middenpoort. De Grafelijke Zalen dienen zodoende 
rondom berijdbaar te blijven. 
 

17. Binnenplaats Grafelijke Zalen (buiten scope) 
De bestaande, hoog omsloten en onderkelderde, binnenplaats van het Grafelijke 
Zalencomplex is een restant van het voorhof van de voormalige Grafelijke woning 
en is ontstaan na de realisatie van de Ridderzaal in haar volle omvang.  
 
Deze binnenplaats, in het hart van dit historische complex, is nauwelijks te beleven, 
zorgt weliswaar voor enig daglicht in de omringende ruimtes, maar doet ruimtelijk 
niet mee. Deze ruimte heeft gezien de oriëntatie- en ontsluitingsproblematiek van 
dit complex bij uitstek de potentie om het nieuwe hart van de ontsluiting te 
worden, waarbij haar sobere en pure karakter zowel het uitgangspunt als een 
aanvulling op het bestaande ruimtelijk areaal kan zijn. 
 
Ankerpunt: de binnenplaats in het hart van het Grafelijke Zalencomplex heeft nu 
een beperkte gebruiks- en belevingswaarde. De Grafelijke Zalen vallen buiten de 
ontwerpopgave. In toekomstscenario’s waarbij dit gebouwdeel alsnog een renovatie 
zal ondergaan, ligt er een kans voor deze binnenplaats door deze bijvoorbeeld in te 
zetten voor de verticale ontsluiting van het complex. 
 

18-22. Voormalige Hofgracht 
Een van de kenmerkende grachten die het Binnenhof omsloot, is tot op de dag van 
vandaag traceerbaar in de vorm van een reeks van hoven en binnentuinen in het 
Tweede Kamercomplex. Dit historische tracé heeft in belangrijke mate de 
ontwikkeling van de complexstructuur en de individuele gebouwen bepaald.  
De belevings- en gebruikswaarde van deze, vaak aan het publieke oog onttrokken, 
ruimtereeks is uiteenlopend; van expeditie voor de Tweede Kamer en het ministerie 



Departementaal Vertrouwelijk | functioneel PvE Buitenruimten Renovatie Binnenhof | 2023 

19 
 

van Algemene zaken, een functioneel ingericht lichthof tot hoogwaardig ingerichte 
kijktuin.  
 
Als verblijfsruimte hebben deze ruimten voor de gebruikers in de huidige situatie 
nauwelijks betekenis, waar dat wel de wens is. Een belangrijke stap is het 
bruikbaar maken van deze ruimten door ze voor de gebruikers toegankelijk te 
maken en een passende inrichting te geven.  
Door deze reeks aan buitenruimten met een verwante inrichting een 
samenhangend karakter te geven, wordt de afleesbaarheid van de oorspronkelijke 
gracht verbeterd en draagt het bij aan een heldere en overzichtelijke structuur van 
het complex. 
 
Ankerpunt: de voormalige Hofgracht is tot op de dag van vandaag traceerbaar in 
het Tweede Kamercomplex en biedt een kans voor een hedendaagse vertaling die 
bijdraagt aan een heldere en overzichtelijke structuur met een verblijfskwaliteit 
voor de gebruikers, waarbij het functioneren van de expeditiehof niet in het 
gedrang komt. 
 
 

23. Statenpassage (buiten scope – geen buitenruimte) 
De Statenpassage zou in het uitbreidingsplan van de Tweede Kamer uit 1992 als 
een openbaar toegankelijke straat de Hofplaats met het Plein verbinden. Het was 
bedoeld als een parallel met het naastgelegen Binnenhof, een plek waar publiek en 
politici zich mengen. Om veiligheidsredenen sloot de glasoverdekte passage al snel, 
zodat een werkelijke verbinding tussen Plein en Hofplaats niet tot stand is 
gekomen.  
 
Ook visueel wordt deze route gehinderd door inrichtingselementen, 
veiligheidsvoorzieningen, roltrappen en constructieve elementen. Daarnaast zijn 
flink wat aanliggende ruimten niet vanuit de Statenpassage ontsloten waardoor 
deze ook als inwendige ontsluitingsstraat maar ten dele functioneert. 
 
Ankerpunt: de Statenpassage dient als (semipublieke) interne ontsluitingsstraat en 
als kloppend hart van het Tweede Kamercomplex aan kwaliteit te winnen door meer 
omliggende ruimten vanaf de passage te ontsluiten waarbij het doorzicht tussen 
het Plein en de Hofplaats waar mogelijk wordt verbeterd. (Dit valt buiten de scope 
Buitenruimten en is onderdeel van de opgave bouwdeel N.) 
 

24, 25, 28 en 30. Lichthoven gebouwen A, H en K 
Deze lichthoven zijn karakteristiek voor deze bouwdelen/gebouwen en dienen 
vanouds primair als licht en ventilatie voorziening en incidenteel voor het 
aanbrengen van uitwendige secreten. Deze hoven zijn in hun basis utilitair van 
opzet en specifiek gebouwgebonden.  
Ze worden gekenmerkt door een beperkte omvang met een sterk verticale en 
schaduwrijke karakteristiek. Deze hoven zijn in de huidige situatie slechts 
functioneel of als sobere kijktuin ingericht en zijn als oriëntatie- of herkenningspunt 
beperkt van betekenis voor de gebruikers. 
 
Ankerpunt: de bestaande lichthoven dienen met een hedendaagse invulling bij te 
dragen aan een heldere oriëntatie en een passende beeldkwaliteit. 
 

26 en 27. Binnenplaatsen voormalig ministerie van Justitie 
De beide binnenplaatsen van het voormalige ministerie van Justitie zijn royaal van 
afmeting en worden omringd door rijk gedetailleerde gevels die bijdragen aan een 
bijzondere ruimtelijke karakteristiek. De binnenplaatsen geven licht en lucht aan de 
omringende (gang)ruimten en functioneren als belangrijke oriëntatie- en 
herkenningspunten voor de interne logistiek.  
Hof 26 aan de Pleinzijde bood ruimte aan het keren van de koets van de minister 
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en hooggeplaatste gasten met een keerlus rondom de oorspronkelijke 
fontein/lantaren en kent een hoogwaardige historische inrichting en materialiatie.  
 
Ondanks de bijzondere ruimtelijke kwaliteiten en ruime lichtinval worden deze 
hoven slechts incidenteel gebruikt. Dat heeft mede te maken met de beperkte 
toegankelijkheid en de geluidsbelastende installaties (hof 27). 
 
Beide hoven zijn geschikt om een grotere gebruikswaarde te krijgen die aansluit op 
de wens om de binnenhoven bij te laten dragen aan de verblijfskwaliteit van het 
complex. 
 
Ankerpunt: de beide binnenplaatsen dienen met een hedendaagse invulling bij te 
dragen aan een grotere gebruiks- en belevingswaarde voor de gebruikers met de 
historische karakteristiek als primaire inspiratiebron. 
 

29. Expeditiehof aan het Plein 
De ruimte tussen het voormalig ministerie van Koloniën en de huidige huisentree 
van het Tweede Kamercomplex aan het Plein is belast met tal van functionele 
noodzakelijkheden en werd deels gebruikt als motor- en fietsenstalling door de 
Tweede Kamer en het ministerie van Algemene Zaken. De uitstraling van deze 
ruimte wordt als storend ervaren, vooral omdat deze direct naast de 
representatieve entree van het Tweede Kamercomplex is gelegen. Het is de ambitie 
om deze ruimte te ontdoen van de huidige opeenstapeling van utilitaire functies en 
bij te laten dragen aan een hoogwaardige beeldkwaliteit, zowel gezien vanaf de 
publieke ruimte als vanuit het Tweede Kamercomplex.  
 
Ankerpunt: ofschoon een deel van de expeditie mogelijk op deze locatie zijn plek 
zal vinden, dient dit hof bij te dragen aan een hoogwaardige beeldkwaliteit, zowel 
gezien vanaf de publieke ruimte als vanuit het Tweede Kamercomplex. Het 
functioneren van de expeditiehof mag niet in het gedrang komen, ook de 
functionaliteit voor de Tweede Kamer en het ministerie van Algemene Zaken mag 
niet in gedrang komen. (Deze zone valt buiten de scope van het project 
Buitenruimten) 
 

31. Dakterras ministerie van Algemene Zaken (scope Renovatie AZ) 
Het huidige dakterras van het ministerie van Algemene Zaken boven de centrale 
hal is ontstaan tijdens de grote renovatie tussen 1970 en 1982 door architect prof. 
ir. Antoon van Kranendonk. Enerzijds verhindert de huidige positie van het 
dakterras een mogelijk toekomstig herstel van de oorspronkelijke glaskap boven de 
centrale hal. Anderzijds is het behoud van een buitenruimte als verblijfsplek buiten 
het publieke oog voor het ministerie wenselijk. 
 
Ankerpunt: behoud van een buitenruimte buiten het publieke oog als 
verblijfsvoorziening. Het ontwerp van deze buitenruimte heeft een directe relatie 
met het ontwerp renovatie Ministerie van Algemene Zaken. Deze buitenruimte valt 
daarom binnen de scope van het project Renovatie Algemene Zaken en dus niet 
binnen de scope van het project Buitenruimten. 
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2 Thema’s 

Dit hoofdstuk beschrijft de renovatiedoelen per deelgebiedoverstijgend thema die 
gelden voor de ruimtelijke opgave als geheel. Deze vier thema’s hebben als 
hoofddoel de gebruiks- en belevingswaarde van de buitenruimten op en rondom het 
Binnenhof te verbeteren, daar waar de renovatie-ingrepen dit mogelijk maken. De 
vier thema’s zijn: (1) logistiek, (2) tuinen, (3) verlichting en (4) materialisering en 
detaillering. Een gedetailleerd overzicht van de functionele eisen voor de 
buitenruimten per gebruiker van het Binnenhof is opgenomen in hoofdstuk 3 
Functionele inventarisatie. 

2.1 Logistiek: naar een functioneel verbeterde logistiek 

Voor de verbetering van de buitenruimten is het van belang dat de logistiek in en 
rondom het Binnenhofcomplex beter op elkaar wordt afgestemd. Hiervoor zijn de 
volgende uitgangspunten van belang: 
• De entrees van de verschillende bouwdelen dienen voor alle gebruikers duidelijk 

herkenbaar en zodoende vindbaar te zijn. Dit betekent dat gebruikers 
gemakkelijk de juiste entree of toegangsdeur weten te bereiken, door middel 
van een heldere vormgeving en entree-aanduiding. 

• Het binnenhofcomplex en de buitenruimten dienen voor iedereen goed 
bereikbaar en toegankelijk te zijn, gezien de publieke betekenis van het 
gebouwencomplex. Om deze inclusiviteit te borgen zullen de buitenruimten en 
de publieke (hoofd)entrees daarom integraal toegankelijk worden ontworpen. 
Het borgen van bereikbaarheid betekent dat eenieder die via de ontworpen 
buitenruimten tot een deur of entree van het Binnenhof wil komen, hiertoe 
zonder hulp in staat is.  
Daarbij duidt de toegankelijkheid op het daadwerkelijk betreden van deze 
buitenruimten en de desbetreffende entree of deur, ook dit dient voor eenieder 
mogelijk te zijn. Als uitgangpunt hiervoor dient de CROW-richtlijn gehanteerd te 
worden,  de richtlijn die in de publieke buitenruimte toegepast wordt, zo ook 
voor de openbare buitenruimtes in de gemeente Den Haag. Hiermee streeft het 
het Rijksvastgoedbedrijf naar inclusief gebruik van het Binnenhofcomplex.  
Publieke gebieden dienen geheel te voldoen aan de CROW-richtlijnen, niet-
publieke delen daar waar redelijkerwijs mogelijk. Waar knelpunten ontstaan en 
afgeweken dient te worden van de standaardrichtlijnen voor het gewenste 
niveau van toegankelijkheid moeten afwijkende voorwaarden worden 
geformuleerd en afgestemd met het Rijksvastgoedbedrijf.  
Voor de onderbouwing van deze alternatieve uitgangspunten worden nationale 
en internationale toegankelijkheidsrichtlijnen gebruikt, zoals: Handboek voor 
toegankelijkheid, Zicht op ruimte, NEN-ISO 21542:2021 en de Amerikaanse 
2010 ADA Standards for Accessible Design. Zie ook Artikel 19 VN-Verdrag 
Handicap 1016. 

• De uitstraling van de entrees dient te zijn afgestemd op de functie en/of het 
type en aantal bezoekers dat er ontvangen wordt, waarbij vooral de uitstraling 
en positie van de centrale publieksentree van het Tweede Kamercomplex aan 
kwaliteit kan winnen. Tegelijkertijd dienen de uitstraling en positie van de 
entrees gelegen aan het Binnenhof te zijn afgestemd op de kleinschalige en 
terughoudende vormgeving van de bestaande entrees, zoals de huidige toegang 
tot de Eerste Kamer, de VIP-toegang tot de Tweede Kamer, de entree van de 
Raad van State en de entree van het ministerie van Algemene Zaken. 

• Het stallen van fietsen van de verschillende Binnenhofgebruikers dient inpandig 
(of in een voor publiek ontoegankelijke voorziening) opgelost te worden en 
behoort daarom tot de opgave van de verschillende complexdelen, mogelijk 
gezamenlijk.  

• Het bergen van afval van de verschillende Binnenhofgebruikers dient inpandig 
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opgelost te worden en behoort daarom tot de opgave van de verschillende 
complexdelen, mogelijk gezamenlijk.  

• De ogenschijnlijk willekeurige positie van dienstauto’s en beveiligingsvoertuigen 
en de veelvuldige stalling van busjes van leveranciers en monteurs op het 
Binnenhof wordt als storend ervaren. Parkeren (langer dan kortstondig halteren) 
vindt in beginsel plaats buiten het Binnenhof. Uitzonderingen hierop zoals 
processen rondom VIP-bezoek of specifieke beveiligingsdoeleinden zijn 
beschreven in de functionele inventarisatie (hoofdstuk 3).  
In de ontwerpfase dient te worden onderzocht en afgestemd met gebruikers of 
het tijdelijk parkeren van vooral monteurs op het Binnenhof (pieken tijdens het 
reces) plaats kan vinden op specifiek toegewezen posities op en rondom het 
Binnenhof. 

2.2 Tuinen: naar een groener Binnenhof 

Nuts- en siertuinen vormden in het verleden een wezenlijk onderdeel van de 
uitstraling en het functioneren van het gehele Binnenhofcomplex. Als bron van 
voedsel en materialen voor dagelijks gebruik, waren de nutstuinen noodzakelijk 
voor het grafelijk hof. De aanleg van siertuinen was een culturele daad waarin ook 
poëzie, beeldende kunst en wetenschap een rol van betekenis hadden. De tuinen 
brachten gelaagdheid in het verblijven versus bewegen en het private ten opzichte 
van het publieke. Het waren plekken voor (selecte) ontmoetingen, ontspanning en 
verkoeling.  
 
 
 
Tuinen kunnen mede vanuit duurzaamheiddoelstellingen, een belangrijke en 
hedendaagse rol spelen bij de herinrichting van de buitenruimten op en rondom het 
Binnenhofcomplex. De duurzaamheidsdoelstellingen betreffen het integreren van 
natuurinclusiviteit, klimaatadaptatie en hergebruik van regenwater in het ontwerp. 
Voorbeelden zijn: de buitenruimten met biodivers groen inrichten, beplantingen 
toepassen die voor verkoeling in periodes van hitte zorgen en het gebruik maken 
van hemelwater. 
 
Hierbij zijn de volgende uitgangspunten van belang: 
• Een meer groene inrichting van bijvoorbeeld het Binnenhof, de Hofplaats en het 

voormalig Hof van Albemarle (gemeente-eigendom) dient de extremen van een 
stenig stads-microklimaat te temperen en de gevolgen van de actuele 
klimaatverandering, die gepaard gaat met een toenemende intensiteit van 
regenval, gedeeltelijk op te vangen.  

• Een meer groene inrichting van bijvoorbeeld het Binnenhof, de Hofplaats en de 
verschillende, meer kleinschalige, binnenhoven dient bij te dragen aan een 
aangenaam verblijfskarakter van de buitenruimten op en rondom het Binnenhof. 
Dit verblijfkarakter dient parallel aan het ontwerpproces afgestemd te worden 
met de gebruiker, om zodoende tot een kwalitatief ontwerpvoorstel te komen. 

• De historische situaties van de tuinen op en rondom het Binnenhof zijn een rijke 
en belangrijke inspiratiebron om te komen tot betekenisvolle nieuwe 
inrichtingsplannen en dienen bij het zoeken naar goede ontwerpoplossingen 
nader te worden onderzocht. Het ontwerp dient in zijn concept een aantoonbare 
relatie te hebben met deze rijke cultuurhistorie, vastgelegd in de 
ontwerptoelichting van het fasedocument. 

• De groenvoorzieningen dienen goed onderhouden te worden, hetzij door middel 
van automatisch gestuurde bevloeiing/irrigatie systemen hetzij door middel van 
regelmatig onderhoud. Met name voor minder goed toegankelijke delen moeten 
voorzieningen worden opgenomen in het ontwerp. Voor het onderhoud en 
beheer van de groenvoorzieningen en de bijbehorende installatievoorzieningen 
dienen afspraken vastgelegd te worden tussen Rijksvastgoedbedrijf, Gemeente 
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en de desbetreffende gebruiker. 

2.3 Verlichting: naar een integraal en samenhangend verlichtingsplan 

De bestaande buitenverlichting in en om het Binnenhofcomplex is het resultaat van 
een optelsom van verschillende projecten, die in de loop van de tijd zijn uitgevoerd. 
De onbalans van de huidige situatie maakt duidelijk dat een heldere totaalvisie voor 
het complex als geheel ontbreekt. 
 
Een nieuw en eenduidig verlichtingsplan dient de monumentale uitstraling en 
daarmee de beleving van het complex inclusief de buitenruimten in de avond- en 
vroege ochtenduren te versterken tevens t.b.v. een functioneel en flexibel gebruik 
van de buitenruimten en tegelijkertijd bij te dragen aan de (sociale) veiligheid.  
 
Hierbij zijn de volgende uitgangspunten van belang: 
• Het verlichtingsplan dient in samenhang met de verlichting in de directe 

omgeving van het Binnenhofcomplex te worden ontwikkeld. Dit betekent dat het 
verlichtingsplan dient te worden afgestemd met onder andere de aanlichting van 
de andere gebouwen aan de Hofvijver en de gebouwen aan de zijde van het 
Plein, welke momenteel gedeeltelijk door de gemeente worden aangelicht. 
Bovendien dient het verlichtingsplan te worden afgestemd op de gemeentelijke 
planvorming voor de verlichting van het Museumkwartier, waar het Binnenhof 
onderdeel van is. 

• Het verlichtingsplan dient bij te dragen aan de monumentale, architectonische 
en stedenbouwkundige waarden en verschijningsvormen van het 
Binnenhofcomplex door ze te versterken en/of te accentueren. 

• Het lichtbeeld dient gebalanceerd te zijn waarbij het lichtniveau, de lichtkleur en 
de gelijkmatigheid van het licht zijn afgestemd op de lichtfunctie, het moment 
van beleving en het karakter van de desbetreffende buitenruimte. Het lichtbeeld 
op het Binnenhof dient bijvoorbeeld terughoudend te zijn: een relatief laag 
verlichtingsniveau in het midden van de ruimte met voldoende kunstlicht voor 
voetgangers en fietsers en accentverlichting bij de entrees waarbij hoge 
helderheden worden voorkomen. Hierbij dient rekening gehouden te worden met 
eisen vanuit beveiliging (zicht). 

• In het verlichtingsplan dienen zowel de lichtbronnen in het interieur als de 
aanlichtingsbronnen op de gevels van binnen naar buiten en andersom qua kleur 
en intensiteit op elkaar te zijn afgestemd zodat er een samenhangend lichtbeeld 
ontstaat die de beeldkwaliteit verhoogt in plaats van verstoort.  
De relatie met het ontwerp van de interieurverlichting dient met het 
verlichtingsplan van het complexdeel en de desbetreffende gebruiker afgestemd 
te worden, waarbij de eisen m.b.t. beveiliging in acht worden genomen. 

• Op en rondom het Binnenhofcomplex zijn er vele armaturen en lantaarns met 
een hoge monumentale waarde. Deze waarden dienen te worden 
geïnventariseerd, waarbij vastgesteld dient te worden welke armaturen 
historisch specifiek zijn gealloceerd.  
Het verlichtingsplan dient uitgewerkt te worden met inachtneming van de juiste 
armaturen en lantaarns die een (hoge) monumentale waarde hebben.  

• In het algehele verlichtingsplan dient duidelijk te worden welke lichtarmaturen 
een oorspronkelijke vormgeving en positie kennen en op welke plekken een 
meer subtiele eigentijdse manier van verlichten mogelijk is. 

• In het verlichtingsplan moet aangegeven worden vanuit waar de armaturen 
gevoed en bediend worden. Gebruik (incl. bediening), beheer en onderhoud van 
verlichting moeten, in samenspraak met de gebruikers en de gemeente Den 
Haag, worden uitgewerkt in een beheerplan voor de verlichting. 

• De verlichting in de buitenruimten moet voldoen aan: de Nederlandse 
kwaliteitscriteria voor openbare verlichting, gebaseerd op Europese normen uit 
2015. Ze zijn door NEN en de Nederlandse Stichting Voor Verlichtingskunde 
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(NSVV) vastgelegd in de Nederlandse Praktijkrichtlijn (NPR) 13201. In de NPR 
31201 wordt onder andere beschreven wat het lichtniveau moet zijn.  

• Het verlichtingsplan dient in samenhang met de beveiligingseisen uit het PvE 
beveiliging Buitenruimten Binnenhof ontworpen te worden. Het functionele 
verlichtingsplan mag geen concessies doen aan de gestelde beveiligingseisen. 
Een nauwkeurige afstemming hierin is essentieel om tot een juiste samenhang 
te komen, waarin de beveiligingseisen prevaleren. 

2.4 Materialisatie en detaillering 

Door de oogharen gezien, lijken de buitenruimten op en rondom het Binnenhof 
coherent vormgegeven. Een nadere blik leert daarentegen dat er behalve de 
gebakken klinkers een veelvoud aan verhardingstypen en straatverbanden 
voorkomt; een veelvoud die niet bijdraagt aan de gewenste articulatie en 
samenhang van de verschillende buitenruimten.  
Hetzelfde geldt voor de diverse inrichtingselementen die onderdeel zijn van de 
buitenruimten, zoals de aanrijdbeveiligingen en overige (tijdelijke) voorzieningen. 
Het geheel maakt een sleetse indruk die in tegenspraak is met de representatieve 
functie en de monumentale en architectonische kwaliteit van het complex. 
 
Voor een verbeterde inrichting en uitstraling zijn de volgend uitgangspunten van 
belang: 
• Het inrichtingsontwerp dient bij te dragen aan een zorgvuldige, ingetogen en 

tijdloze vormgeving die de beeldkwaliteit van het Binnenhofcomplex als geheel 
versterkt en het Binnenhof zelf in het bijzonder. Tegelijkertijd kan het 
inrichtingsontwerp van de Hofplaats een meer uitgesproken karakter krijgen om 
de gewenste eigen identiteit van deze stedelijke buitenruimte in relatie tot het 
Buitenhof, de Hofweg en de Plaats te ondersteunen. Tegelijkertijd dient er op 
hoofdlijnen een grote mate van samenhang te zijn, waarbij de ene ruimte als 
vanzelfsprekend voortvloeit in de volgende. 

• De gebruiks- en ontwikkelingsgeschiedenis van de verschillende buitenruimten 
dient, als zijnde een rijke en belangrijke inspiratiebron, te worden gebruikt om 
te komen tot een betekenisvolle keuze qua inrichting, materialisatie en 
detaillering. 

• Het inrichtingsontwerp dient in materialisatie en detaillering alle activiteiten in 
de buitenruimten op een vanzelfsprekende wijze te ondersteunen (zie ook 
hoofdstuk 3 Functionele inventarisatie). 

• De uitstraling in materialisatie en detaillering van de publieke versus de private 
buitenruimten kan worden gedifferentieerd, mits het bijdraagt aan de verblijfs- 
en beeldkwaliteit van de specifieke ruimte. 

• Inrichtingselementen zoals boomkransen, vlaggenmasten, bewegwijzering en 
zitelementen, maar ook tijdelijke inrichtingselementen voor evenementen, 
dienen zo ingetogen mogelijk te zijn vormgegeven zodat deze op 
vanzelfsprekende wijze passen binnen de context en bijdragen aan een 
verzorgde beeldkwaliteit. 

• Daar waar materialisatie complexdelen raakt dient overleg plaats te vinden met 
het ontwerpteam van dat complexdeel. 

• Bijzondere elementen zoals kunstuitingen, plaquettes en verlichtingsarmaturen 
dienen met zorg voor het geheel te zijn vormgegeven. 

• Technische aspecten zoals afwatering worden in een vroeg stadium mee 
ontworpen, zodat de oplossingen visueel bij kunnen dragen aan de gewenste 
beeldkwaliteit en bovendien aan duurzaamheidsaspecten zoals het infiltreren 
van oppervlaktewater in plaats van het afvoeren ervan. 

• De materialisatie en detaillering dragen in algemene zin bij aan een eenvoudige 
schoonmaak van de buitenruimten en een lage onderhoudsgraad. 
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2.5 Vaste evenementen 

Aan de hand van een aantal te kiezen scenario’s zullen de plannen worden getoetst.  
In welke vorm dient nader onderzocht en afgestemd te worden met ontwerpteam, 
Rijksvastgoedbedrijf en gebruikers. Randvoorwaarden en eisen die bij specifieke 
evenementen en gebeurtenissen benodigd zijn, zullen geïnventariseerd worden bij 
de gebruikers. Dit zijn bijvoorbeeld de protocollen, toegangsbeheersing, routing en 
wat voor inrichtingselementen en/ of voorzieningen nodig zijn. 
De gebruikers dienen hiervoor specifieke scenario’s aandragen, te denken valt aan 
Prinsjesdag, Veteranendag, staatsbezoeken en ministerraad. Zaken die hieruit 
voortvloeien kunnen zodoende opgemerkt worden en kunnen na goedkeuring door 
het Rijksvastgoedbedrijf meegenomen worden in het ontwerp (zie 0.8 
wijzigingsbeheer). 
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105 Binnenhof: 
Route 
Grenadiers
poort, 
Midden-
poort, 
Stad-
houders-
poort 

Publiek toegankelijke route, begaanbaar voor grote 
groepen langzaam verkeer (voetgangers en 
fietsers) en vervoer (dienstauto's, leveranciers en 
monteurs). 
 
De route Grenadierspoort, Middenpoort en 
Stadhouderspoort wordt tevens gebruikt als 
aanrijdroute voor hulpdiensten. 

 

106 Binnenhof: 
route 
Hofplaats 
– 
Binnenhof 
via 
Hofpoort 

Publiek toegankelijke route, begaanbaar voor 
langzaam verkeer (voetgangers en fietsers). 
 
Toe- en uitgang voor hulpdiensten, bijvoorbeeld 
tijdens evenementen waarbij de overige twee 
poorten vaak minder goed toegankelijk zijn. 
 

 
 

 
 Afhankelijk van 

het ontwerp van de Hofplaats een locatie elders 
zoeken voor de regiewagens (mogelijk andere 
techniek). 

 

107 Binnenhof: 
Opperhof 

Standaard zitgelegenheid. 
 
Ruimte voor tijdelijke zittribunes langs de gevels 
van EK, TK, RvS en AZ. 
 
Ruimte voor het kunnen rondrijden van een koets 
met acht paarden. 

Huidige situatie standaard 
zitgelegenheid: 10 verplaatsbare 
3- zits banken. 

108 Buitenhof Voldoende afstand van publiek tot de gevel met 
een n.t.b. inrichtingselement. 
 
Opstelplek voor regiewagens. 

In de ontwerpfase dient in overleg 
met de gemeente en de media te 
worden onderzocht waar 
regiewagens kunnen staan en 
hoeveel opstelplekken 
noodzakelijk zijn. 

109 Buitenhof: 
Stad-
houders-
poort 

 

 
 

 

110 Hofplaats Opstelplek voor regiewagens. In de ontwerpfase dient in overleg 
met de gemeente en de media te 
worden onderzocht waar 
regiewagens kunnen staan en 
hoeveel opstelplekken 
noodzakelijk zijn. 

111 Hofplaats De markfunctie dient bij voorkeur te worden 
gehandhaafd. 

 

112 Hofplaats Grondwettekst dient in beginsel te worden 
gehandhaafd, positie kan wijzigen. 

 

113 Hofplaats: 
Hofpoort 

Toegangscontrolevoorziening.  

114 Voorplein 
grenadiers 
poort 

 

 
 

 

115 Hofvijver-
eiland 

Verwijderen vlaggenmast in overleg met de 
gemeente. 

Vlaggenmast is kapot en wordt niet 
beheerd. 

116 Binnenhof 
en 
eromheen 

M.b.t. mogelijke demonstraties op en rond het 
Binnenhofcomplex dienen de juiste maatregelen te 
worden genomen voor de veiligheid en beveiliging. 

 

117 Alle gevels 
van het 
complex, 
ook langs 
gracht en 
Hofvijver 

Aandachtspunt: bereikbaarheid van gevel voor 
glasbewassing en onderhoud aan o.a. gevel en 
verlichting, ook in binnentuinen en op 
(dak)terrassen. 

 

118 Nabij 
hoofd-/ en 
VIP 
entrees 

Gelegenheid voor het inrichten van 
opstelplaatsen voor pers en publiek. 
 

 

5.1.1b, 5.1.2h

5.1.1b, 5.1.2h

5.1.1b, 5.1.2h
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4 Achtergrondinformatie 

De Kern Gezond 
Raadsbesluit van 16 maart 1989, bijlage 90, 1989 - 1990 
 
De Kern Bijzonder 
Bureau B+B Stedebouw en Landschapsarchitectuur 
i.o.v. Gemeente Den Haag, 4 oktober 2016 
 
Het Haagse Hofgebied; Ontwikkeling, Waardering en Aanbevelingen 
Prof. dr. ir. Paul Meurs, drs. Lara Voerman en ir. Joost Emmerik 
i.o.v. Gemeente Den Haag, juni 2016 
 
Het grafelijk en stadhouderlijk hof Den Haag; Een overzicht van opgravingen en 
waarnemingen van 1770 tot en met 2013 
M.M.A van Veen met een bijdrage van E.Esser 
Haagse Oudheidkundige Publicaties, Gemeente Den Haag, 2015 
 
Objectvisie; Monumentale waarden en architectonische kwaliteit 
Roosmalen, R.M.I.F. van; et al., Rijksvastgoedbedrijf, 2015 
 
Naar een complete Haagse binnenstad! Binnenstadsplan Den Haag 2010-2020  
Gemeente Den Haag, 2010 
 
CROW toegankelijkheid 
https://www.crow.nl/publicaties/richtlijn-toegankelijkheid 
 
Lichtvisie pleinenroute Binnenstad 
IbDH (Ria Aarnink en Katrien Markus) en LEK 
i.o.v. Gemeente Den Haag, 20 oktober 200 
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morgenochtend met een nieuw voorstel, waarbij ze rekening zal houden met de zorgen zoals wij 
deze geuit hebben. Daar moeten we zo snel mogelijk op reageren. Ik hou jullie daarvan op de 
hoogte. Speciaal hiervoor wordt er nog een extra Stuurgroep van een half uur ingepland (beoogde 
datum nog onbekend). 
  
Op de tekstaanpassingen van de verslagen reageert ze op een later moment, omdat dit nu iets 
minder prioriteit heeft. 
  

Met vriendelijke groet, 

 

 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 
Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)6 | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
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Wij gaan ervan uit dat jullie de complete financiële plaat mee laten lopen in de begrotingsbesluitvorming in het 
voorjaar. Het Presidium heeft nut en noodzaak onderschreven. De dekking voor alle posten conform de 
kostenstrategie van het RVB voor het DO moet daar geregeld worden. Ook het projectbudget moet nog in het 
voorjaar worden opgehoogd (zie kostenstrategie van het DO en het toepassen van disclaimers). In aanloop naar de 
begrotingsbesluitvorming hebben wij, zoals gebruikelijk, onderling overleg. 
  
Met vriendelijke groet, 

  

 
Stafdienst Financieel Economische Zaken 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)70-318 | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
  
  

Van: @tweedekamer.nl>  
Verzonden: maandag 27 juni 2022 15:46 
Aan: @minbzk.nl> 
CC: @rijksoverheid.nl>; @minbzk.nl>;  

@minbzk.nl>; @tweedekamer.nl> 
Onderwerp: RE: Omgang VJ 2023 
  
Beste , 
  
Bedankt voor de bevestiging. Dit geeft ons voor nu voldoende houvast voor de financiële dekking van het DO in 
combinatie met de brief van de DG aan de voorzitter van de BBC. 
  
Wij zijn op hoofdlijnen door het RVB geïnformeerd over de kostenstrategie voor het DO, waarbij verschillende 
posten buiten de budgettaire scope geplaatst zijn. Voor ons betreft het hier ook posten waarvan wij de inschatting 
hebben kunnen maken dat ze om verschillende redenen nuttig en noodzakelijk zijn en vanuit een kwalitatieve 
beoordeling daarom binnen de scope van het project zouden moeten vallen. 
  
Voor ons is het van belang dat bij de verdere uitwerking van het DO deze posten niet alleen nader worden 
uitgewerkt en beoordeeld, maar ook worden meegenomen als integraal onderdeel van de renovatie. Wij gaan ervan 
uit dat als nut en noodzaak in de uitwerking in het najaar in voldoende mate worden bevestigd dat BZK dit 
meeneemt in de begrotingsbesluitvorming. 
  
Volledigheidshalve verwijzen wij naar de bijlage, waarin onze beoordeling van de posten is weergegeven. Wij zullen 
de bijgevoegde posten ter besluitvorming voorleggen aan het Presidium en vragen om een akkoord op een 
structurele verhoging van de gebruikersvergoeding die het gevolg is van deze posten. Uiteraard wetende dat het de 
begroting van BZK betreft. 
  
Met vriendelijke groet, mede namens Paul 

 
 

  
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA Den Haag 
T +(31)70-318  
E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
 
T +(31)70-318  | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
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Van: @minbzk.nl>  
Verzonden: maandag 27 juni 2022 15:03 
Aan @tweedekamer.nl>; @tweedekamer.nl> 
CC: @rijksoverheid.nl>; @minbzk.nl>;  

@minbzk.nl> 
Onderwerp: Omgang VJ 2023 
  
Beste ,  
  
Na overleg met  en het RVB komen wij tot een iets andere tekst. Voor de helderheid, “voor nu geen claim” 
betekent wat ons betreft dat die discussie nog goed gevoerd moet worden in het najaar. De uitkomst daarvan kan 
zijn dat de claim in het voorjaar toch wordt meegenomen. 
  
Geen claim nodig 

- Gebruikerszaken conform RTR’91: dekking is beschikbaar in de reeksen. 
  
Claims (geen garantie op toekenning) 

- Claims marktspanning & veiligheid: wordt geclaimd bij het VJ (uiteraard wanneer in voldoende 
onderbouwing is voorzien) 

- Aanpassing vanwege veranderde wet- en regelgeving: betreft integrale toegankelijkheid DO & VTW’s. 
Voor zover nodig vanuit veranderde wet- en regelgeving zodat de gebruiker het pand in gebruik kan 
nemen, wordt hiervoor geclaimd (uiteraard wanneer in voldoende onderbouwing is voorzien) 

- Motie Bisschop: op basis van brief 3 juli 2020 van de staatssecretaris blijkt het volgende: Na het akkoord 
van de gebruiker en het Rijksvastgoedbedrijf op dit verzoek tot wijziging zal de herinrichting van de Oude 
Zaal onderdeel gaan uitmaken van de renovatie van het Binnenhof. Uit ons gesprek bleek dat dit akkoord 
inmiddels is gegeven. FEZ zal dan ook een claim indienen hiervoor (uiteraard wanneer in voldoende 
onderbouwing is voorzien) 

  
Voor nu geen claim, nut & noodzaak nader bespreken in het najaar 

- Herstel Monumentale waarde: Binnen scope van het project worden zaken voor de renovatie 
meegenomen. Herstel monumentale waarde betreft restauratie-werkzaamheden. Dit betekent dat deze 
kosten nog niet gedekt zijn. De discussie ten aanzien van nut & noodzaak zal hier nog over gevoerd 
moeten worden in hoeverre dit met deze renovatie mee wordt genomen. Het betreft op dit moment niet 
de opdracht. We kunnen indiening van een claim dan ook nu niet toezeggen. 

- Overige klantwensen: deze vallen buiten scope, we kunnen indiening van een claim dan ook nu niet 
toezeggen. 

- Integrale toegankelijkheid nader te bepalen in TO: deze valt buiten scope, we kunnen indiening van een 
claim dan ook nu niet toezeggen. 

- Restauraties buiten reikwijdte: deze vallen buiten scope, we kunnen indiening van een claim dan ook nu 
niet toezeggen. Naar wij begrepen is dit nu ook niet in beeld. 

  
Hopelijk kunnen jullie hiermee uit de voeten. 
  
Met vriendelijke groet, 
  

 
 

  
........................................................................ 
Control 
Financieel-Economische Zaken 
Ministerie van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties  
Turfmarkt 147 | 2511 DP | Den Haag 
Postbus 20011 | 2500 EA | Den Haag  
........................................................................ 
M 06   

@minbzk.nl 
www.rijksoverheid.nl 
  
  

Dit bericht kan informatie bevatten die niet voor u is bestemd. Indien u niet de geadresseerde bent of dit bericht abusievelijk aan u is toegezonden, wordt u 
verzocht dat aan de afzender te melden en het bericht te verw jderen. De Staat aanvaardt geen aansprakel jkheid voor schade, van we ke aard ook, die 
verband houdt met risico's verbonden aan het elektronisch verzenden van berichten. 
This message may contain information that is not intended for you. If you are not the addressee or if this message was sent to you by mistake, you are 
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requested to inform the sender and delete the message. The State accepts no liability for damage of any kind resulting from the risks inherent in the 
electronic transmission of messages.  
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Bijlage notitie financiële dekking Presidium 

1. Gebruikerszaken in kader van RTR’91

Dit betreffen gebruikerskosten op basis van de afspraken in de overeenkomst RTR’91 die 
van toepassing was bij vaststelling van het budget voor de renovatie in 2015. 

Totaal conform RTR '91 € 4.562.132 
(excl PM 
posten) 

Financiering via de 
gebruikersvergoeding, omdat budget 
gebaseerd is op RTR91; past binnen 
huidig budget: hiervoor geen ophoging 

Dit betreft: 
1. Scanners/tourlocks/poortjes

(€
2. Zonwering (€
3. Carpetten (€ .
4. Vaste gebruikersvoorzieningen en

werkplekverlichting (€
5. Extra redundantie installaties t.b.v.

bedrijfsproces bovenop eisen
Technisch PvE (€

6.
voor bedrijfsproces (€

2. Doorontwikkeling ontwerp op basis van nieuwe wet- en regelgeving

Dit betreft kosten die voortkomen uit nieuwe of nieuw te verwachten wet- en regelgeving 
na vaststelling van het budget voor de renovatie in 2015. Ook omdat de Tweede Kamer 
een voorbeeld rol hierin heeft, is het essentieel de ingrepen te realiseren die 
redelijkerwijs efficiënt tijdens de renovatie kunnen worden geïmplementeerd. 

Extra kosten voor integrale 
toegankelijkheid op basis van 
gelijkwaardigheid (VN verdrag 
Integrale toegankelijkheid) 

€  Ingrepen  n.a.v. adviezen bureau 
Ongehinderd en inhoud VN verdrag 
2016, hiermee ook voorbereid op 
toekomstige wetgeving: 

 ITS ingrepen niet publieke deel
Plenaire Zaal, commissiezalen,
fractiekamers en
vergaderruimtes

 Heffer bij verbinding tussen J en
H op 1e verdieping, anders flink
stuk omlopen op bij H te komen,
dat is niet gelijkwaardig

 Voorbereiden van deuren voor
een deurautomaat (stroompunt
aanleggen)

 Trappen verbeteren (leuning,
balustrades, contraststrips)

 Stelpost braillebordjes, extra
bedieningspanelen liften, in
hoogte verstelbare balies)

 Bestaande trap K verbeteren
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Met vriendelijke groet, 

 

 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)6  | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
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6. Aandacht voor het oplossen van de logistieke expeditie vraagstukken (aan- en afvoer goederen/afval) en de 
locatie voor het fietsparkeren. Dit moet gelijk met het DO van in ieder geval complexdeel TK opgelost 
worden. Daarom graag zo snel mogelijk inzicht in het gebruik/inzet van de Parkeergarage. Ook hier aandacht 
voor het aspect duurzaamheid en ontwikkelingen zoals de Haagse HUB. Onze afvalverwerker Renewi heeft 
aangegeven hier een consultancy afdeling voor te hebben. Vorig jaar is er al overleg geweest met de 
organisatie achter de Haagse logistieke HUB en de belastingdienst die hier een contracterende rol in speelt. 
Vraag aan het RVB  is om begin september zo snel mogelijk met de juiste kennis aan tafel dit vraagstuk 
integraal op te pakken.  

 
Planning 
We begrijpen de druk die er staat op de planning nu een groot deel van de bewoners aan het verhuizen is en ook 
tijdig wil terugkeren naar het Binnenhof. We doen alles wat redelijkerwijs gevraagd kan worden om de vaart er in te 
houden. Graag ontvangen we zoals gisteren besproken een planning waarin het overleg met en de besluitvorming 
aan gebruikerszijde is opgenomen (afronden en vaststellen PvE’s, besluitvorming gezamenlijkheid, toetsen VO, 
vaststellen VO, etc). Ook benadrukken we graag nogmaals dat de snelheid niet ten koste mag gaan van goede 
planvorming en goed onderbouwde besluitvorming, maar daar waren we het gisteren allemaal over eens. 
 

Met vriendelijke groet, 

 

 
Programma Tijd. Huisvesting en Renovatie 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)6 | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
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Ik mis nog de volgende 2 opmerkingen: 

 

 
  

 
Over de vorm van de inhoudelijke sessies: 

1. Goede suggestie van EK om opmerkingen op het verslag schriftelijk in te dienen.  
Duidelijk aangeven voor welke datum gereageerd moet worden; 

2. Graag evalueren hoe de sessies inhoudelijk efficiënter kunnen verlopen. Voor de TK zijn bepaalde zaken die 
gepresenteerd worden al bekend. Misschien beter om vooraf al opmerkingen op te halen bij de gebruikers 
en daar dan inhoudelijk op te reageren in de sessies? Wellicht hebben anderen ook nog goede suggesties; 

3. Zoals ik al aangaf, probeer wat vaker contact te zoeken om zaken aangaande planning en gewenste acties 
voor te bespreken en af te stemmen, dat helpt. 

 
Mocht je nog vragen of opmerkingen hebben , schroom niet om te bellen! 
 

Met vriendelijke groet, 

 

 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)6  | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
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Ik ben zelf tot en met 12 juni a.s. met vakantie. Ik heb met  afgesproken dat hij voor vragen 
beschikbaar is. Hij is op de hoogte en bereikbaar via @rijksoverheid.nl en 06-  
 
Ik heb er begrip voor dat jullie wellicht op meer rekenen dan dit bericht. Ik zie echter weinig alternatieven. 
 
 
 
Hartelijke groet, 

 
 |  

Ministerie Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties, Rijksvastgoedbedrijf | Project Binnenhof Renovatie |  
Korte Voorhout 7 | Postbus 16169 | 2500 BD | Den Haag  | Nederland |  

( +31 6 |   @rijksoverheid.nl | 
www.rijksvastgoedbedrijf.nl/Binnenhof | 
 
 

 
 
 

Dit bericht kan informatie bevatten die niet voor u is bestemd. Indien u niet de geadresseerde bent of dit bericht abusievelijk aan u is toegezonden, wordt u 
verzocht dat aan de afzender te melden en het bericht te verw jderen. De Staat aanvaardt geen aansprakel jkheid voor schade, van we ke aard ook, die 
verband houdt met risico's verbonden aan het elektronisch verzenden van berichten. 
This message may contain information that is not intended for you. If you are not the addressee or if this message was sent to you by mistake, you are 
requested to inform the sender and delete the message. The State accepts no liability for damage of any kind resulting from the risks inherent in the 
electronic transmission of messages.  
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 Door vrijwel alle deelnemers werden de kernwaarden transparant, licht, open, toegankelijk en gastvrij als 
eerste genoemd en passend gevonden voor het instituut Tweede Kamer. Er wordt ook veel waardering 
uitgesproken voor het groen in het ontwerp van de buitenruimte en de ronde, organische vormen van het 
entreegebouw.  

 De deelnemers waren positief over het thema water. Door een aantal van de deelnemers is gesuggereerd 
om niet alleen een waterelement in de scanhal op te nemen, maar ook in het ontwerp van de buitenruimte. 
Dat versterkt het concept en is ook rustgevend.  Daarnaast ook het advies om over de symboliek actief te 
communiceren, omdat het positief bijdraagt aan de beleving van de entree.  

 De scanhal is licht en ruimtelijk, maar een aantal deelnemers missen groen en wat nadere aankleding van de 
hal beneden. Ook wordt er aandacht gevraagd voor een goede akoestiek en looproutes voor slechtzienden 
zowel buiten als binnen. Ook mist men nog een informatiebord op maaiveld over bijvoorbeeld de 
vergaderagenda van de Tweede Kamer. 

 
Wat is de taakverdeling tussen Pi de Bruijn en de jonge architect van Zecc? 

 Zecc heeft het interieur ontworpen van de tijdelijke huisvesting/B67, maar is niet betrokken bij de renovatie 
van het Binnenhof en dus ook niet bij het ontwerp van de entree. 

 
Waar komt de grondwetbank/tekst? 

 Deze zal in een andere vorm terugkeren op het Binnenhof. Hier volgt nog een apart participatietraject voor 
om een geschikte nieuwe locatie en vorm te kiezen.  

 
Waar zie je het symbool van water in? 

 De entree op maaiveld  heeft de vorm van een kiezelsteen 
 Het dak is golvend, met een inwaartse golvende beweging, waar ook lichtelementen in zijn verwerkt.  
 Als je de trap afloopt zit er een golvend element in de wand. 
 Beneden rondom de lift is een waterelement aangebracht, precies op de plek waar voorheen een tweede 

gracht om het Binnenhof liep. Achterin de entree zijn de resten van de oude Hofpoort te zien. 
 Het plafond van de hal beneden heeft golvende vormen en ligt op NAP niveau. 

 
Ik ben straks bij een etentje, maar mocht je nog vragen hebben n.a.v. het bovenstaande, ben ik morgen ook goed 
bereikbaar. 

 

Met vriendelijke groet, 

 

 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)6  | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
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Van:
Verzonden: dinsdag 12 september 2023 12:49
Aan: ; 
CC: ; 
Onderwerp: 20230912_TK_notitie_onderzoekskosten_V0_01
Bijlagen: 20230912_TK_notitie_onderzoekskosten_V0_01.docx

Beste  en , 

Zojuist het bijgaande besproken met  en . Het betreft een procesvoorstel voor de financiering van de 
onderzoekskosten van VTW’s. Als jullie je hierin kunnen vinden, is de vraag of  contact kan leggen met zijn 
collega bij FEZ BZK (  gaat na wie dat is), om deze procesgang te verifiëren. Als dat akkoord is, kunnen we het 
terugkoppelen aan het RVB. Dat lijkt de meest efficiënte en kortste route. Dan hoeven we het grote overleg  dat 
voor de 26e zou worden gepland niet meer door laten gaan. Het RVB heeft alleen de toezegging nodig vanuit FEZ 
BZK dat de kosten gedekt gaan worden. Ik hoor graag jullie reactie. Veel dank alvast. 

Met vriendelijke groet, 

 

 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)6 | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
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Procesvoorstel financiering aanvullende onderzoekskosten Renovatie Binnenhof 

In het project Renovatie Binnenhof is er sprake van twee soorten verzoeken tot wijziging (VTW) wat 
betreft de financieringsroute van de onderzoekskosten. VTW’s kunnen een uitwerking  van 
toetsopmerkingen zijn, wijzigingen op eerder vastgestelde ontwerpen en nieuwe 
inzichten/ontwikkelingen. 

1. Verzoeken die na onderzoek/uitwerking door adviseurs/architecten leiden tot
daadwerkelijke investeringskosten. De onderzoeks- en investeringskosten worden
opgenomen in een uitbreiding van het budget voor het project Renovatie Binnenhof en
verrekend via een verhoging van de jaarlijkse gebruikerskosten.

2. Verzoeken die na onderzoek/uitwerking niet uitgevoerd gaan worden. Een goed voorbeeld
hiervan is het voormalige onderzoek naar de plaatsing van het kinderdagverblijf in het
Logement. Voor de onderzoekskosten van deze categorie is een andere financiering nodig,
los van het project Renovatie Binnenhof.

Net als bij reguliere klantvragen aangaande huisvesting Tweede Kamer zal het RVB opdrachtgever 
zijn van de onderzoeken en de uitwerking. Zij zetten de opdracht uit, monitoren de uitvoering en 
controleren de kosten/uren en zijn ook verantwoordelijk voor de verantwoording daarvan. Het RVB 
betaalt de facturen uit een budget dat beschikbaar is gesteld door FEZ BZK. 

Het procesvoorstel is als volgt: 

1. In het projectteam TK/RVB wordt bepaald welke verzoeken tot wijziging noodzakelijk zijn
(nut- en noodzaak).

2. RVB levert een (korte) specificatie van de opdracht aan de architecten/adviseurs per verzoek
tot wijziging en een onderbouwing van de bijbehorende kosten.

3. Het overzicht van VTW’s  met specificatie opdracht en kosten wordt ter besluitvorming
voorgelegd aan de interne stuurgroep TK en daarna het directeurenoverleg TK/RVB.

4. De TK bevestigt de noodzaak van de onderzoeken/uitwerking middels een brief van de
directeur Bedrijfsvoering/Huisvesting aan FEZ BZK.

5. Het RVB zet de opdrachten uit en koppelt de resultaten terug aan de TK, waarna
besluitvorming plaatsvindt over welke worden uitgevoerd gedurende het project Renovatie
(categorie 1) en welke niet (categorie 2). Besluitvorming vindt plaats via projectteam TK/RVB
> Interne Stuurgroep TK > Directeurenoverleg TK/RVB.

6. Categorie 2 kosten worden via een separaat budget gefinancierd door FEZ BZK.
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Van: @tweedekamer.nl>  
Verzonden: donderdag 14 september 2023 07:29 
Aan: @tweedekamer.nl> 
CC: @tweedekamer.nl>; @tweedekamer.nl>;  

@tweedekamer.nl> 
Onderwerp: Re: 20230912_TK_notitie_onderzoekskosten_V0_01 
 
Goedemorgen, 
 
Goed dat hierover door jullie is nagedacht. Ik kan me op zich vinden in het voorstel, echter..  

 
 

 
 

Hoor graag hoe jullie dat zien. 

Met hartelijke groet, 

 

 
 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 
Postbus 20018, 2500 EA  Den Haag 
T +(31)70-318  
E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
 

Op 12 sep. 2023 om 12:49 heeft @tweedekamer.nl> het 
volgende geschreven: 

  
Beste  en , 
  
Zojuist het bijgaande besproken met  en . Het betreft een procesvoorstel voor de 
financiering van de onderzoekskosten van VTW’s. Als jullie je hierin kunnen vinden, is de vraag of 

 contact kan leggen met zijn collega bij FEZ BZK  gaat na wie dat is), om deze procesgang 
te verifiëren. Als dat akkoord is, kunnen we het terugkoppelen aan het RVB. Dat lijkt de meest 
efficiënte en kortste route. Dan hoeven we het grote overleg  dat voor de 26e zou worden gepland 
niet meer door laten gaan. Het RVB heeft alleen de toezegging nodig vanuit FEZ BZK dat de kosten 
gedekt gaan worden. Ik hoor graag jullie reactie. Veel dank alvast. 
  

Met vriendelijke groet, 

 

 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 
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Renovatie Binnenhof Tweede Kamer 

De renovatie van het Binnenhof betreft een hoofdzakelijk technische renovatie, waarbij ook een 
aantal noodzakelijke functionele verbeteringen worden meegenomen. 

Het doel is om het complex ten minste voor de komende 30 jaar zonder grootschalige ingrepen in 
gebruik te kunnen nemen.  

Er is de afgelopen jaren veel bereikt. Het Definitief Ontwerp voor het hoofdcomplex van de Tweede 
Kamer is vastgesteld en het Technisch Ontwerp is bijna gereed. Voor het zomerreces is ook het 
Voorlopig Ontwerp voor de Publieksentree vastgesteld. Mooie en belangrijke mijlpalen. 

Het is geen gemakkelijke opgave. Een eeuwenoud, grotendeel monumentaal complex, dat weer 
moet voldoen aan de eisen van deze tijd. De voorgaande grootschalige renovatie dateert van begin 
jaren ’90. Sindsdien is er enorm veel verandert, op het gebied van ICT en audiovisuele middelen 
bijvoorbeeld. De Tweede Kamer is een van de grootste opnamestudio’s van Nederland, met wel 6000 
draaiuren per jaar. Maar natuurlijk ook op het gebied van veiligheid. Daarnaast is er eigenlijk 
standaard ruimtegebrek aan het Binnenhof en wordt echt elke vierkante meter efficiënt benut.  

Alle ontwerpingrepen worden getoetst op nut en noodzaak. Geen overdaad, maar wel een goede 
functionaliteit en duurzame kwaliteit. Alle ruimtes in de Tweede Kamer worden intensief gebruikt en 
er worden hoge eisen aan gesteld.  In de kantoorgebieden verandert wat betreft de indeling  niet 
veel. Alle technische installaties worden vernieuwd, zodat het complex weer voldoet aan wet- en 
regelgeving en medewerkers en Kamerleden er prettig kunnen werken. 

De belangrijkste wijzigingen worden gedaan ten behoeve van het vergaderproces (het primair proces 
van de Tweede Kamer) en de toegankelijkheid voor het publiek: 

1. Er komt een extra commissiezaal in gebouwdeel Hotel
2. Het Statenlokaal, dé plek waar publiek, pers en politiek elkaar ontmoeten, wordt verplaatst

naar gebouwdeel Hotel. Hierdoor komen twee voormalige vergaderzalen weer beschikbaar
als meekijkzalen voor bezoekers bij grote belangrijke debatten;

3. De Oude Zaal (de voormalige plenaire zaal) wordt gerenoveerd in oude stijl en geschikt
gemaakt als publiek toegankelijke commissiezaal;

4. Onder de plenaire zaal komen twee filmzalen en lockers ten behoeve van de verdubbeling
van het aantal schoolklassen;

5. De belangrijkste wijziging in de Plenaire Zaal betreft het verlagen van Vak K. Vak K staat nu
op een verhoging, waardoor bewindspersonen letterlijk neerkijken op de interrumperende
Kamerleden. Dat is onwenselijk gegeven de verhoudingen in de Kamer. In de nieuwe situatie
kijken Kamerleden en bewindspersonen elkaar vanaf gelijke hoogte aan. Verder worden
cameraposities verbeterd, zodat alle fracties/Kamerleden van links tot rechts meer
evenwichtig in beeld komen. De iconische vormgeving van de plenaire zaal blijft behouden
zoals het nu is.

6. Er wordt veel aandacht besteed aan het integraal toegankelijk maken van de Tweede Kamer.
2 miljoen Nederlanders hebben een beperking, ze zijn bijvoorbeeld slechtziend, blind of doof,
hebben een lichamelijke of verstandelijke beperking of psychische problemen. Sinds 2016
geldt het VN-verdrag handicap in Nederland. Het doel van dit verdrag is dat de positie van
mensen met een beperking verbetert. Een goed toegankelijk Tweede Kamer gebouw in de
brede zin van het woord is daarom een belangrijke voorwaarde voor de renovatie.

235a



7. Op de Hofplaats komt een nieuwe deels ondergrondse publieksentree. Hiermee worden 
twee voormalige entrees samengevoegd. De oude publieksentree op de Lange Poten voldeed 
niet meer aan de eisen van deze tijd. Bij drukte stonden er lange rijen buiten op straat, 
midden in een winkelstraat met fietsers. Ook was deze entree slecht herkenbaar als entree 
voor de Tweede Kamer. De andere oude entree betreft de entree voor de schoolklassen. Die 
was veel te klein, waardoor er maar 1 schoolklas per kwartier naar binnen kon. Om alle 
middelbare scholieren gedurende hun schooltijd een bezoek te laten brengen aan de Tweede 
Kamer moet de capaciteit minimaal verdubbeld worden. En ook de bezoekers van 
Nieuwspoort gaan straks via de nieuwe entree naar binnen. Hier kun je ook nog iets zeggen 
over de thema van de entree… 

8. Rondom de nieuwe publieksentree en de rest van het Binnenhof wordt ook de buitenruimte 
heringericht, met veel aandacht voor vergroening en goed waterbeheer.  

Er wordt intensief en goed samengewerkt door de specialisten van de Tweede Kamer, het RVB en de 
architecten en adviseurs. Daarnaast speelt de Bouwbegeleidingscommissie als adviseur van het 
Presidium een belangrijke rol.  
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Van:
Verzonden: woensdag 21 februari 2024 10:56
Aan:
CC:
Onderwerp: FW: Verslag gesprek met AR
Bijlagen: Verslag gesprek TK-AR over renovatie Binnenhof en Tijdelijke huisvesting_20240123

.docx

Beste , 

Na telefonisch overleg met  (FEZ) de vraag of je toch mee wilt lezen met het  verslag van het gesprek 
met de AR aangaande de renovatie Binnenhof.  

 Belangrijk dat we de ervaringen en 
bevindingen goed verwoorden. Het dient een volledig verslag te zijn, inclusief ervaringen op bestuurlijk 
niveau. Voorheen zat  hier zelf bij, misschien goed dat jij er de volgende keer ook bij aansluit, zeker als 
je er langer bent/blijft.  

Zie in bijlage de wijzigingen en aanvullingen vanuit  en mijzelf. 

Veel dank alvast. 

Vriendelijke groet, 
  

Van: @tweedekamer.nl> 
Verzonden: maandag 19 februari 2024 11:46 
Aan: @tweedekamer.nl> 
CC: @tweedekamer  

@tweedekamer.nl>," @tweedekamer.nl>,  
@tweedekamer.nl> 

Onderwerp: FW: Verslag gesprek met AR 

Ha , 

Hierbij de opmerkingen op het verslag met AR van  en mijzelf ten aanzien van het renovatie Binnenhof 
gedeelte. Het zijn er best veel. Zou jij de inhoud ook nog af willen stemmen met  of zal ik dat zelf doen? 
Voorheen zat  altijd bij deze interviews. Is er een reden dat  er niet bij was? Wellicht goed om haar bij 
een volgend interview wel weer uit te nodigen, zodat zij ook rechtstreeks haar bevindingen kan inbrengen. 

Ik hoor het graag over de afstemming met . Je kunt me ook altijd even bellen als je nog vragen hebt. 

Met vriendelijke groet, 

 

 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 
Postbus 20018, 2500 EA 
T  | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
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De scope van de renovatie is met al deze aanvullende eisen aanzienlijk veranderd ten opzichte van de oorspronkelijke 
scope, er zijn veel meer aanpassingen nodig om te voldoen aan deze eisen. Door de contractering die nu gaande is 
krijgen we zicht op de meerkosten die bovenstaande met zich mee zal brengen en wordt het duidelijk dat een fors 
beroep op de disclaimers noodzakelijk is. 
 
Met vriendelijke groet, 
 

 
 
 

 
 

 
........................................................................................................................ 
Rijksvastgoedbedrijf, programma Binnenhof renovatie 
Ministerie van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties 
Korte Voorhout 7 | 2511 CW | Den Haag | 
Postbus 16169 | 2500 BD | Den Haag 
 
Mobiel  
 
LinkedIn | Twitter | Facebook | Instagram | YouTube 
........................................................................................................................ 
 

Van:   
Verzonden: woensdag 6 maart 2024 16:41 
Aan: @Rijksoverheid.nl>;  

@rijksoverheid.nl>; @rijksoverheid.nl>; 
@minaz.nl; @minaz.nl' @minaz.nl>; griffier@eerstekamer.nl;  

@eerstekamer.nl>; 'griffier@tweedekamer.nl' <griffier@tweedekamer.nl>;  
@tweedekamer.nl>; @raadvanstate.nl) 

@raadvanstate.nl>; @raadvanstate.nl>;  
@rijksoverheid.nl>; @cbr.nl 

Onderwerp: nav stuurgroep vertrouwelijk kamerbrief 
 
Geachte leden van de stuurgroep, 
 
Zoals in de stuurgroep besproken zal er op korte termijn een stand van zakenbrief uitgaan over het 
renovatieprogramma. Bijgevoegd stuur ik u de brief. (het betreft de brief aan de TK, dezelfde brief zal aan de EK 
worden gestuurd.) 
 
In deze brief wordt toegelicht dat een beroep op de disclaimer veiligheid in aanvulling op een eerder beroep op 
diezelfde disclaimer noodzakelijk is. Om dit toe te lichten is een passage  opgenomen. Dit betreft 
een tekst gebaseerd op de 9de voortgangsrapportage maar specifieke verwijzingen zijn verwijderd. Mocht u naar 
aanleiding daarvan nog vragen/opmerkingen hebben dan verzoek ik dit uiterlijk morgen, donderdag 7 maart om 
1300 te laten weten.  
 
Over het exacte moment van verzending van de kamerbrief zullen wij de woordvoerders informeren.  
 
Hartelijke groeten,  
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Dit bericht kan informatie bevatten die niet voor u is bestemd. Indien u niet de geadresseerde bent of dit bericht 
abusievelijk aan u is toegezonden, wordt u verzocht dat aan de afzender te melden en het bericht te verwijderen. De 
Staat aanvaardt geen aansprakelijkheid voor schade, van welke aard ook, die verband houdt met risico's verbonden 
aan het elektronisch verzenden van berichten. 
This message may contain information that is not intended for you. If you are not the addressee or if this message 
was sent to you by mistake, you are requested to inform the sender and delete the message. The State accepts no 
liability for damage of any kind resulting from the risks inherent in the electronic transmission of messages.  
 

Dit bericht kan informatie bevatten die niet voor u is bestemd. Indien u niet de geadresseerde bent of dit bericht abusievelijk aan u is toegezonden, wordt u 
verzocht dat aan de afzender te melden en het bericht te verw jderen. De Staat aanvaardt geen aansprakel jkheid voor schade, van we ke aard ook, die 
verband houdt met risico's verbonden aan het elektronisch verzenden van berichten. 
This message may contain information that is not intended for you. If you are not the addressee or if this message was sent to you by mistake, you are 
requested to inform the sender and delete the message. The State accepts no liability for damage of any kind resulting from the risks inherent in the 
electronic transmission of messages.  

Tik om deel te nemen vanaf een mobiel apparaat (alleen deelnemers)   
Netherlands Toll   
 United States Toll   

 
Deelnemen via telefoon   

   
Deelnemen via een videosysteem of -toepassing 
Kies    
U kunt ook  kiezen en uw vergaderingnummer invoeren.  
  

Als u een host bent,  om hostgegevens weer te geven. 
 
  

Hulp nodig? Ga naar https://help.webex.com  

  
 

  

Klik hier voor informatie over uw privacy .  
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Van: )
Verzonden: vrijdag 5 april 2024 14:12
Aan:  

.
CC:
Onderwerp: Voorgestelde versoberingen

Ha allen/toetsers, 

Ik ben deze weer de lijsten met versoberingen gegaan. Veel betreft techniek. Dat laat ik graag ter beoordeling over 
aan  en . Dat geldt ook voor de voorgestelde versoberingen t.a.v. beveiliging. Er staan een aantal 
voorgestelde bezuinigingen bij die de functionaliteit raken die we even goed onder de aandacht moeten houden: 

 
 

 
 

 
 

 
 

 

 

 

Met vriendelijke groet, 

 

 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)6  | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 

247

5.1.2e

5.1.2e

5.1.2e
5.1.2e
5.1.2e

5.1.2e 5.1.2e

5.1.2e

5.1.2e 5.1.2e

5.2.1



1

Van:
Verzonden: dinsdag 16 april 2024 11:58
Aan:
Onderwerp: FW: Reactie op voorgestelde versoberingen DTO

Ter info, dank voor je snelle reactie! 

Van:   
Verzonden: dinsdag 16 april 2024 11:58 
Aan: @rijksoverheid.nl> 
CC: @rijksoverheid.nl>; @rijksoverheid.nl>;  

@tweedekamer.nl>; @tweedekamer.nl>;  
@tweedekamer.nl>; @tweedekamer.nl>; @tweedekamer.nl>; 

@tweedekamer.nl>; @tweedekamer.nl>; 
@tweedekamer.nl>; @tweedekamer.nl> 

Onderwerp: Reactie op voorgestelde versoberingen DTO 

Beste , 

Wij zouden nog terugkomen op de versoberingenlijst ten behoeve van de afronding van het DTO. In afwachting van 
een mogelijk aanvullend versoberingsvraagstuk, hierbij de reactie vanuit het Progammabureau/het OCT. 

Algemeen 
Uitgangspunt voor de renovatie is dat de komende 30 jaar geen grote verbouwingen noodzakelijk zijn. Het is dus van 
belang dat de basisinfrastructuur en indeling ten ondersteuning  en behoeve van het primair proces op orde en 
gerenoveerd is (binnenklimaat, ICT/AV,veiligheid, voldoen aan wet- en regelgeving/toegankelijkheid/arbo). 
Versoberingen mogen niet leiden tot hogere beheer en onderhoud dan wel bedrijfsvoeringkosten. De uitstraling 
mag sober en doelmatig zijn, maar wel representatief voor een nationaal parlement. Het is van belang dat 
Kamerbewoners goed hun functie kunnen uitoefenen en bezoekers gastvrij kunnen worden ontvangen.  

Indien vergaande bezuinigingen noodzakelijk blijken, dan heeft het onze voorkeur om renovatie van gebouwdelen 
uit te stellen waardoor andere delen wel op gewenst niveau worden opgeleverd. Dat is beter dan alle gebouwdelen 
kwalitatief minder goed  te renoveren, met alle overlast van dien tijdens de beheerfase (dus geen vergaande 
kaasschaafmethode). 

Afwerkingsniveau 

Versoberingen in het afwerkingsniveau zijn voor TK alleen bespreekbaar wanneer de functionaliteit en 
representativiteit  niet worden verminderd. Ook is dit afhankelijk van de te behalen besparing. 

TK ziet geen bezwaren om de vlakheidsklasse van het stucwerk een niveau te verlagen of de bestaande houten 
onderdelen niet te lakken, maar de waslaag bij te werken. Ook het vervangen van nieuw natuursteen door 
alternatieve materialen zoals composiet is bespreekbaar. 

Buitengevels en daken gebouwen 

Bezuinigingen van bijvoorbeeld de gevelreiniging en afwerking zijn bespreekbaar mits dit geen extra kosten in de 
beheerfase met zich meebrengt. Een voorbeeld is bijvoorbeeld het vervallen van het patroon in de leiendaken van J. 
Dit is een haalbare besparing. 

Elektra 
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TK heeft zelf ook aangegeven dat het aantal wcd’s/electra-aansluitingen verminderd kan worden (voorstel 2 i.p.v. 4 
per werkplek). Dit kan worden uitgevoerd zonder verlies van functionaliteit, omdat de huidige bureaus voorzien zijn 
van spanningsloffen. 
 
Vloerdozen en data aansluitingen 
 
Het aantal data aansluitingen en vloerdozen is al geoptimaliseerd in overleg tussen RVB/Arcadis, CWD en TK. Hier 
zijn geen besparingen meer te behalen zonder verlies van flexibiliteit in het plaatsen van werkplekken en 
toekomstvastheid van het netwerk. 
 
Lift gebouw B Schepelgebouw; TK  
 
Er wordt voorgesteld om de lift niet in de Schepelhal te laten stoppen. Dit vindt TK onverstandig, want het is een 
belangrijke toevoeging  

 en de ontsluiting van gebouwdeel B en C richting de expeditie). 
 
Beveiliging 
 

 

 
  

 
 

  
 

 

 
Restaurantbedrijf 
 
Er worden besparingen in de grootkeukens voorgesteld. Hier is door HG ism TK al een besparing voorgesteld. 
Verdere bezuinigingen vindt TK onverstandig en leiden tot hoge herontwerpkosten dan wel onwenselijke logistieke 
uitdagingen in de praktijk. 
 
Primair proces 
 
TK wil voorkomen dat er besparingen worden doorgevoerd die het functioneren van de Kamer beperken. 
Vak K niet verlagen is geen optie om te versoberen, want het draagt wezenlijk bij aan het beter functioneren van de 
Kamer als controleur. Rostrum niet draaien is alleen een zinvolle versobering als blijkt dat het niet bijdraagt aan het 
beter functioneren van de Kamer. 
 
Tunnel naar P-garage op -1: geen optie om te versoberen in het kader van ITS 
 

Met vriendelijke groet, 

 

 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)6  | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
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Met vriendelijke groet, 

 

 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018, 2500 EA 
T +(31)6  | E @tweedekamer.nl | I www.tweedekamer.nl 
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Van:
Verzonden: vrijdag 26 april 2024 14:31
Aan:
CC: ; ; ; ; ; ; 

; ; ; ; 
; ; ; ; ;  

Onderwerp: Aanscherping reactie op voorgestelde versoberingen DTO

Beste , 

Zie hieronder in geel een aanscherping van de tekst ten aanzien van eventuele versoberingen op het gebied van 
beveiliging. De rest van de tekst is gelijk gebleven. 

------------------------------- 

Algemeen 
Uitgangspunt voor de renovatie is dat de komende 30 jaar geen grote verbouwingen noodzakelijk zijn. Het is dus van 
belang dat de basisinfrastructuur en indeling ten ondersteuning  en behoeve van het primair proces op orde en 
gerenoveerd is (binnenklimaat, ICT/AV,veiligheid, voldoen aan wet- en regelgeving/toegankelijkheid/arbo). 
Versoberingen mogen niet leiden tot hogere beheer en onderhoud dan wel bedrijfsvoeringkosten. De uitstraling 
mag sober en doelmatig zijn, maar wel representatief voor een nationaal parlement. Het is van belang dat 
Kamerbewoners goed hun functie kunnen uitoefenen en bezoekers gastvrij kunnen worden ontvangen.  

Indien vergaande bezuinigingen noodzakelijk blijken, dan heeft het onze voorkeur om renovatie van gebouwdelen 
uit te stellen waardoor andere delen wel op gewenst niveau worden opgeleverd. Dat is beter dan alle gebouwdelen 
kwalitatief minder goed  te renoveren, met alle overlast van dien tijdens de beheerfase (dus geen vergaande 
kaasschaafmethode). 

Afwerkingsniveau 

Versoberingen in het afwerkingsniveau zijn voor TK alleen bespreekbaar wanneer de functionaliteit en 
representativiteit  niet worden verminderd. Ook is dit afhankelijk van de te behalen besparing. 

TK ziet geen bezwaren om de vlakheidsklasse van het stucwerk een niveau te verlagen of de bestaande houten 
onderdelen niet te lakken, maar de waslaag bij te werken. Ook het vervangen van nieuw natuursteen door 
alternatieve materialen zoals composiet is bespreekbaar. 

Buitengevels en daken gebouwen 

Bezuinigingen van bijvoorbeeld de gevelreiniging en afwerking zijn bespreekbaar mits dit geen extra kosten in de 
beheerfase met zich meebrengt. Een voorbeeld is bijvoorbeeld het vervallen van het patroon in de leiendaken van J. 
Dit is een haalbare besparing. 

Elektra 

TK heeft zelf ook aangegeven dat het aantal wcd’s/electra-aansluitingen verminderd kan worden (voorstel 2 i.p.v. 4 
per werkplek). Dit kan worden uitgevoerd zonder verlies van functionaliteit, omdat de huidige bureaus voorzien zijn 
van spanningsloffen. 

Vloerdozen en data aansluitingen 
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Conceptverslag Presidiumvergadering 30 november 2016 

1. Opening

2. Bespreking besluitenlijst, actiepuntenlijst versie 31 en verslag
vergadering 16 november 2016

3. Constitutioneel

3.1. a Rapport van klankbordgroep Versterking Kennis- en
onderzoeksagenda 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Verslag Presidiumvergadering 016 

vergaderdatum 30 november 2016 

aanwezig Voorzitter, de heer Elias (vanaf 09.40), mevrouw Van Veldhoven, de heer Knops , 

mevrouw Vermeij, de heer Bosma (tot 10.45), Griffier, en de heer  

(verslag) 

afwezig de heer Van Raak, de heer Voordewind 

Binnenhof 1a 

2513 AA  Den Haag 
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4.5. Stand van zaken wetgeving Kadaster 

 

 

 

 

 

 

 

4.6. Stand van zaken realisering banenafspraak Sociaal Akkoord 2013 

 

 

 

 

 

4.7. Overzicht kosten EU-voorzitterschap 

 

 

 

 

 

5. Rondvraag 

5.1. Mevrouw Van Veldhoven  

 

 De Voorzitter zegt toe dit in 

een overleg met de minister aan de orde te zullen stellen. 

 

5.2.  

 

 

 

  

 

5.3.  

 

 

 

Buiten reikwijdte

Buiten reikwijdte

Buiten reikwijdte

Buiten reikwijdte

Buiten reikwijdte

Buiten reikwijdte
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Verslag Presidiumvergadering 23 januari 2019 

1. Opening

2. Verslag en besluitenlijst 12 december 2018

 

 

 

 

3. Renovatie Binnenhof en tijdelijke huisvesting Tweede Kamer

3.1 Stand van zaken renovatie en tijdelijke huisvesting 

De programmadirecteur Renovatie Binnenhof en tijdelijke huisvesting, de heer , 

geeft aan dat er belangrijke stappen zijn gezet rond de renovatie van het Binnenhof. 

. Het 

programma van eisen is afgerond, met als uitgangspunten ‘soberheid en doelmatigheid’. 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

  

3.2 Notitie uitgaven renovatie Binnenhof en tijdelijke huisvesting 

Het programmabureau renovatie Binnenhof en tijdelijke huisvesting heeft de noodzakelijke 

uitgaven voor de verhuizing naar een gebruiksklaar gebouw aan de Bezuidenhoutseweg in 

kaart gebracht. Het betreft uitgaven voor o.a. ICT en audiovisuele apparatuur die nodig 

zijn om te kunnen functioneren. De uitgaven worden onderverdeeld in pandgebonden en 

gebruikersgebonden uitgaven. Voor de Kamer betekent dit een serieuze ophoging van de 

meerjarenraming, als gevolg van de verhuizing naar de Bezuidenhoutseweg. Dit probleem 

moet tijdig onder ogen worden gezien, benadrukt de heer  en in de Voorjaarsnota 

en Raming worden meegenomen. De Auditdienst Rijk (ADR) toetst op dit moment de  

  Verslag Presidium 

vergaderdatum 23 januari 2019 

deelnemers Voorzitter, mevrouw Tellegen (tot 10.30 uur), de heer Bosma,  mevrouw 

Bergkamp, de heer Van der Lee, de heer Nijboer, mevrouw Van 

Toorenburg (vanaf 9.45 uur), de heer Voordewind , Griffier, dBI, mevrouw 

 (stafbureau)) 

afwezig  de heer Van Raak (met  kennisgeving) 
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omvang en de verdeling van deze uitgaven, ook bij de andere gebruikers. Het Presidium is 

zeer kritisch over de getoonde lijst met extra uitgaven. De leden zijn geschrokken, met 

name omdat het om basale dingen gaat. De Presidiumleden vragen zich af hoe het 

mogelijk is dat deze kosten kennelijk eerder over het hoofd zijn gezien door het RVB en 

vragen zich af wat er nog meer verwacht kan worden aan onvoorziene kosten. Het 

Presidium wil weten of bij de terug verhuizing naar het Binnenhof in 2025 ook rekening 

gehouden moet worden met extra uitgaven en hoe hoog die dan zullen zijn.  Er worden 

vraagtekens gesteld bij de rol van het RVB. Het Presidium heeft behoefte aan een risico-

inventarisatie voordat een besluit genomen wordt. Het Presidium wil  pas een besluit 

nemen als de ADR-rapportage ingezien is. De Voorzitter wijst erop dat kritisch gekeken 

moet worden naar de kosten die de Kamer zelf maakt, waaronder het Programmabureau. 

Het Presidium heeft de  instelling van het Programmabureau nog niet goedgekeurd. Het 

Presidium wil helder hebben dat de extra uitgaven die in de Raming 2020 e.v. moeten 

worden  opgenomen eenmalig zijn zodat niet op een ander moment weer bij het ministerie 

aangeklopt moet worden om meer budget. Volgens de heer   zullen de risicomarges 

behoorlijk teruglopen als het voorlopig ontwerp definitief is geworden. Vanuit het 

Presidium wordt opgemerkt dat het RVB veel van de investeringen gedaan in B67 ook kan 

gebruiken bij de verdere exploitatie van het gebouw, nadat de Kamer B67 verlaten heeft. 

Gevraagd wordt of dit niet beter verdisconteerd kan worden in de afschrijvingen. De heer 

 zegt dat dit ook is besproken met het RVB. Hij heeft vernomen dat het RVB het 

hele pand gaat renoveren als de Kamer weer teruggaat naar het Binnenhof. Op de 

verschillende vragen die gesteld zijn komt hij terug in de volgende Presidiumvergadering 

als de Ramingscijfers aan de orde zijn. 

4. Constitutioneel 

4.1 Instelling contactgroep VS 

 

 

 

 

 

4.2 Notitie continuïteit landsbestuur 

 

 

4.3 Handreiking bij initiatiefwetgeving 

 

 

 

 

4.4 Eindrapport evaluatie kabinetsformatie 
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Beste leden van de BBC, 

Jullie hebben een uitnodiging gekregen voor een extra BBC-vergadering op dinsdag 12 november 
(morgen). Deze vergadering van maximaal een uur is een voortzetting van de vergadering van vorige 
week woensdag, die ging over de beoordeling / review van het ontwerp van het vorige architectenteam 
o.l.v. OMA. Tot nu toe zijn de gebouwdelen A, B, C, H, J en K besproken. Op basis daarvan is een
begin van een advies aan het Presidium opgesteld (zie stukken). Morgen bespreken we de Nieuwbouw
en de parkeergarage. Kort na afloop van deze vergadering zal het advies worden aangevuld met deze
gebouwdelen, want het Presidium wil het advies van de BBC graag betrekken bij haar vergadering op
woensdagochtend 13 november.

De beoordeling / review van het oude VO heeft haast, omdat het een startdocument vormt voor het 
nieuw aangestelde architectenteam. In de beoordeling, gedaan door het Ontwerpatelier, is zorgvuldig 
gekeken naar het ontwerp zoals dat er lag, en wat daarvan wenselijk is om over te nemen, te herzien of 
af te wijzen. Bij deze beoordeling is ook meegenomen of het past bij de begrippen sober & doelmatig. 
Dit document is essentieel voor een voorspoedige doorstart van het ontwerpproces, omdat in één 
overzicht duidelijk is gemaakt wat er wel en niet overgenomen dient te worden van het vorige ontwerp. 
Omdat er met het vaststellen van dit document geen tijd te verliezen is, is deze extra BBC-vergadering 
ingelast al realiseer ik me dat dit gezien de volle agenda’s lastig is.  

Graag tot morgen, 

Ockje   
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Ik hoop jullie morgen allemaal te zien. Als er in de tussentijd vragen, opmerkingen of suggesties
zijn dan hoor ik dat graag.

 

Hartelijke groeten,

Thierry Aartsen

 

 

26-06-2024 13:14 E-mail - Commissie Bouwbegeleiding (BBC) - Outlook

https://outlook.office.com/mail/cie.bbc@tweedekamer.nl/AAMkADJhNGJlNzExLWExNDgtNGRjYi1iZDQ3LTk4ZmI4MDEzOWEyOQAuAAAAAACK… 2/2









onderwerp en dringt aan op openbaar debat hierover. Advies wordt voor zomerreces
meegegeven aan RVB.

Sep 2015: Reikwijdte wordt eind 2015 vastgesteld + besluit 475. Extra nadruk op 
sober en doelmatig.

Eind 2016 geheimhouding

Maart 2017: OMA aangesteld zonder competitie en zonder betrokkenheid kamer.  
 
 

 Rijstraat 8 project net afgerond door OMA.

Juli 2017: presentatie SO OMA aan kwaliteitsteam in aanwezigheid  

5 en 7 juli 2017: presentatie SO in afgeslankte vorm door OMA (Ellen van Loon) 
aan BBC. Mark Harbers  geeft aan dat status ambitiedocument en PvE dat eraan ten
grondslag ligt onduidelijk is!!!

15 sept 2017: concept PvE door RVB, status onduidelijk. Geschreven door  op
basis van PvE Tijdelijke Huisvesting.

20 sept 2017: overleg BBC zonder Ellen van Loon. BBC is kritisch op cruciale 
punten. Hier al duidelijk signaal dat kamer een ontwerp wil dat past bij 
identiteit zonder inbreuk op archtectuur Pi.

Okt 2017: Presidium neemt advies BBC over met extra aantekening zorgen over 
restaurant op 1 vd twee lagen van N: moet passen bij  type organisatie.

Hele lange tijd stil. Niks in BBC over Renovatie.

8 juni 2018: barst de bom rondom Rijnstraat 8 mag onderzoek Center tot People 
and Buildings.  

 Mediation met Pi nog niet afgerond.

5 juli 2018: bevestigingbrief contract OMA door Knops.

12 juli 2018: Vz uit zorgen over ontwerpproces

19 juli 2018: Vz heeft overleg met RVB, Rijksbouwmeester en OMA. Ze wil pas op 
de plaats. Vraagt of archtectenkeuze nog teruggedraaid kan worden. Dat kan niet 
meer en RVB wil door.

Sep 2018:  aangesteld.  vraagt ook pas op de plaats. PvE TK 
van RVB geen goed sturingsinstrument. RVB gaat toch door.

30 nov 2018: OMA publiceert toch tegen de wil van de kamer, terwijl 
nog volop discussie over plaats restaurants. 

TK vraagt meerdere keren om geveltekeningen, maar krijgt ze niet. Vermoeden van 
grote inbreuk op auteursrecht Pi.

Eind 2018: . De kamer wil Pi 
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inschakelen voor review. Dit lukt uiteindelijk in opdracht van RVB.

Feb 2019: Herzien PvE, wederom door . Dit keer wel vastgesteld in 
Presidium.

Feb 2019: Pi presenteert resultaten review aan Presidium.  

Maart 2018: presentaties Pi en OMA aan Presidium,  
 RVB belooft

medio april de knoop door te hakken. Inmiddels wel weer werkgroepen met RVB in 
kader van VO opgestart.

Medio april 2019: nog steeds onduidelijkheid over architecten.  
 

Mei 2019: tegen wil kamer publiceert OMA toch een Herzien VO. Kamer neemt dit 
niet in ontvangst.

Geveltekeningen  ontbreken nog steeds. Ook conclusie RVB in eigen toetsdocument:
"uitwerking gevel behoeft aandacht". 

Juni 2019: in voorbereiding gesprek Knops in Presidium wil Kamer Herzien VO toch
inzien. RVB ontkent dat het online staat, terwijl dat wel het geval is. Kamer 
gaat alvast aan de slag met analyse in weekend. Maandag wordt boek fysiek door 
RVB overhandigd, maar wil het ter plekke weer intrekken. De kamer weigert dit.

----

06-10-2019 12:04 - : Knops reageert op vraag extra kosten in WNL 
op zondag: "we hebben nu een nieuwe architect, dus we moeten eerst eens kijken 
wat dat met zich meebrengt". 

  
 

  
 

.
06-10-2019 12:05 - : Heb je het gezien trouwens?
06-10-2019 12:05 - TK : Nee.  

06-10-2019 12:05 - : 
06-10-2019 12:05 - TK :  

06-10-2019 12:09 - :  
 

06-10-2019 12:10 - TK :  

06-10-2019 12:11 - :  
 

06-10-2019 12:13 - :  
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06-10-2019 12:13 - :  

06-10-2019 12:15 - TK :  

06-10-2019 12:19 - :  

06-10-2019 12:19 - TK :  

06-10-2019 12:20 - : Ok

----

15-10-2019 08:20 - : Weet jij wat totaalbudget Tijdelijke 
Huisvesting is: aan RVB zijde en aan TK zijde? Ben zelf wat aan het onderzoeken 
aangaande verdeelsleutel budget.
15-10-2019 08:21 - TK :  

15-10-2019 08:25 - :  
 

15-10-2019 09:29 - TK : Gaat RVB deze notitie afgeven in BBC van 
vandaag?
15-10-2019 09:43 - : Welke notitie?
15-10-2019 09:43 - TK : Inzake entreegebouw
15-10-2019 09:44 - : 
15-10-2019 09:44 - : Wat zijn ideeën ?
15-10-2019 09:46 - : Hou een kort lijntje, zodat ik eea kan 
nakijken voor je
15-10-2019 10:14 - : Zie e-mails...
15-10-2019 10:40 - :  

 

15-10-2019 10:42 - : En disclaimer pas inroepen als alle 
alternatieven zijn onderzocht.
15-10-2019 10:42 - : En het totale programma bekend is.

----

06-11-2019 15:03 - : Loop je nog even binnen voor de BBC over 
plan van aanpak publieksentree?
06-11-2019 22:51 - : Hoi , tevreden over BBC? Is het handig 
als Ik nog meelees met advies BBC? Ik zag appje van  Hoeft niet perse, 
want jij en  waren erbij, alleen als het iets bijdraagt. Verder graag 
afstemming over publieksentree. RVB wil vrijdag werkgroep Beveiliging bijwonen, 
die sowieso gepland zou worden, maar eea moet wel afgestemd/in lijn zijn met 
'TNO' traject. Daarom liep ik ook bij je langs vandaag.
07-11-2019 06:40 - TK : Heb je misschien vanochtend om 8.30 tijd?
07-11-2019 06:41 - TK :  

07-11-2019 07:57 - : Ik ga mijn best doen om er iets na 8.30 te 
zijn.
07-11-2019 07:59 - TK : Mooi
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20-11-2019 21:39 - : Net  nog even gesproken over met name 
Nieuwspoort. Maar ook over entree.  

 
 
 

21-11-2019 06:42 - TK : Goede morgen. Ok, we gaan het wel zien 
vanochtend

😉21-11-2019 07:49 - : Dan ben je in ieder geval op de hoogte 
21-11-2019 07:50 - : Laatste versie analyse Nieuwspoort varianten
ook gemaild. Van  al wat extra input ontvangen.
21-11-2019 07:51 - : Vanmiddag bespreken we het ook in het 
Toetsteam.
21-11-2019 07:55 - : Wat betreft PvE beveiliging: mocht het ter 
vaststelling voorgelegd worden aan BBC en Presidium,

 

----

10-02-2020 19:38 - : Zou je me kort kunnen bijpraten over ideeen 
rondom schuif? Ik weet al iets via . Morgen om 8.45?  ook nog 
gesproken vandaag over 'disclaimer'  in relatie tot PvE beveiliging. Wil even 
zeker weten dat we op 1 lijn zitten. Fijne avond!
10-02-2020 19:40 - TK : Morgen 8.45 is goed
10-02-2020 19:40 - TK : Jij ook fijne avond

----

19-02-2020 18:29 - :  
 

19-02-2020 18:29 - : Totdat dat er wel is.
😉19-02-2020 18:41 - : Met jouw permissie natuurlijk 

19-02-2020 20:13 - TK : Ok, we spreken elkaar morgen wel even

----

19-03-2020 08:43 - : Ha , goedemorgen! Even belangrijke 
vraag: wanneer heeft  jou gebeld over kosten publieksentree?
19-03-2020 08:44 - : Kun jij rond 9.30 samen met Pi bellen?
19-03-2020 08:44 - : Of nu even kort?
19-03-2020 08:44 - TK : Dinsdagmiddag . 
19-03-2020 08:45 - TK : Ja, ik bel jullie

----

24-03-2020 14:21 - : Er moet gezamenlijke officiele melding komen
dat de BBC niet meer voor het meireces plaats kan vinden, gegeven de vragen die 
er zijn over het proces, vorm en inhoud van de raming en de vertraging van het 
toetsen en gebruikersafstemming door digitale beperkingen aan zowel RVB als TK 
zijde. We zien de situatie niet snel veranderen, alhoewel er volop doorgewerkt 
wordt met alle beperkingen van dien. Alternatieve scenario's: 1)  BBC serie 
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plannen vlak na het meireces voor het functioneel VO (digitaal, want tot 1 juni 
kan het niet fysiek bij elkaar). Vlak voor zomerreces besluitvorming integraal 
VO. 2) streven naar een volledig integraal VO rondom zomerreces, waarbij 
besluitvorming ook vlak na het reces kan plaatsvinden. 

Het integraal VO betreft een volledig geïntegreerd en uitgewerkt VO, zowel 
functioneel als technisch, inclusief duurzaamheid.

Even bellen? Mede over nieuwe info raming vanmorgen?
24-03-2020 14:21 - TK : Bel je zo

----

31-03-2020 17:53 - : Hierin zie je dus ook dat bouwkundig een 
groot deel van het budget betreft. Niet alles daarvan is natuurlijk functioneel.
31-03-2020 17:54 - : Dit staat in een factsheet die lang geleden 
bij de start van het project met de Kamer is gedeeld. Ik moet de bedragen nog 
omrekenen. Maar hieruit volgen als het goed is ook 1:1 de taakstellende 
budgetten.
31-03-2020 17:56 - TK : Dank je wel en een goede avond toegewenst
31-03-2020 17:56 - : Jij ook!
01-04-2020 13:00 - TK : 5 min later
01-04-2020 16:13 - : <Media weggelaten>
01-04-2020 16:15 - TK : . Kun je deze vraag 
vandaag nog formeel voorleggen aan het RVB? Belangrijk punt voor vrijdag
02-04-2020 10:05 - : Nu inbellen op jouw pexip?
02-04-2020 10:06 - TK : Ik bel je zo, nu even bellen met 
02-04-2020 10:08 - : Ok!

----

03-04-2020 14:55 - : Ik weet het weer: techniek is inclusief 
bouwkundig (herstel daken, plafonds, vocht, etc) begreep ik net van . 
Vandaar dat ze roepen 80% en rest functioneel. Wel belangrijk om ook te snappen 
welke posten daarin verstopt zitten, want voor ons nu niet duidelijk. Is 
namelijk ook inclusief herstel monumentale  schilderingen in J, wat officieel 
buiten de reikwijdte valt. Afweging prioriteiten dus niet alleen op functioneel 
niveau nodig.

----

09-04-2020 12:52 - : Dat Structuurontwerp binnen budget was, 
inclusief keuzes BBC/Presidium (kamerbrief Knops), is vertrekpunt geweest voor 

 zijn 'sigarendoos' discussie van zaken uitruilen. Dit betrof ook 
het mogelijk maken van de publieksentree.

----

16-04-2020 11:01 - : Ok, gaat even over raming en planning. 
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16-04-2020 11:03 - TK : Precies, ook in e-mail vastleggen als dat 
gepast is. . Dat gaat dan over de 
percentages en het gefaseerd beoordelen. Heb ik overigens gisteren met  
besproken
16-04-2020 11:04 - TK :  

KOERS NOORD!
16-04-2020 11:08 - TK :  

16-04-2020 12:57 - TK : 

----

05-05-2020 17:22 - : In het verslag van de Stuurgroep van 3 april
wordt een bedrag van 55 miljoen genoemd wat betaald gaat worden door  BZK, dit 
is voor jaar uitstel en veiligheid. Het is blijkbaar dus wel besproken in 
Stuurgroep?
05-05-2020 17:24 - TK : Staat er ook bij dat het een disclaimer 
betreft?
05-05-2020 18:10 - : Nee
05-05-2020 18:10 - : <Media weggelaten>
05-05-2020 18:12 - TK : Ben benieuwd of de commissie BiZa hier 
akkoord mee moet gaan, zoals dat met disclaimers zou moeten

----

11-05-2020 21:06 - TK :   
 

11-05-2020 21:06 - : Hebben we al.  

11-05-2020 21:07 - : 

2020 21:07 - :  

----

18-05-2020 21:44 - : Bovengrondse aanbouw entree is nog niet uit 
de race. Het is blijkbaar nog niet aantoonbaar afgevallen. Berekening moet nog 
gemaakt worden door Arcadis. Het is voorkeur variant van gemeente, omdat plint 
wordt geactiveerd. Pi moet het nog gelijkwaardig uitwerken. Is tot nu toe nog 
niet gebeurd. Veel focus geweest op ontwikkeling ondergrondse variant. Zelfde 
programma nu nog bovengronds voor goed vergelijk. Pi ziet dat ook.
18-05-2020 21:45 -   

18-05-2020 21:46 -  
18-05-2020 21:46 - TK  
18-05-2020 21:48 - TK :  
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hebben over scope maandag.
09-03-2022 08:52 - TK : Dat klopt en laat ik nu inplannen

----

09-06-2022 17:30 - : Ha oké, snap het. Later dan nog even? Het is
pittige week met doorakkeren bezuinigingen en de haalbaarheid daarvan, alle 
besluiten die op korte termijn nog moeten worden genomen en de personele druk 
waar we het vanmiddag over hadden.
09-06-2022 17:31 - TK : Morgen vroeg?
09-06-2022 17:46 - : 8.30?

👍09-06-2022 17:46 - TK : 

----

017-06-2022 18:48 - : Heb jij al iets vernomen over inzet 
parkeergarage voor ten minste de fietsenstalling of wachten ze op officieel VTW 
verzoek van ons?
17-06-2022 18:48 - TK :  

17-06-2022 18:52 - :  

17-06-2022 18:52 - TK : Jazeker
18-06-2022 15:46 - : , In ITS bedrag zit ‘vergroten lift 
perstoren en stopplaats op 8e’. De extra lift zit niet in dit pakket, (want niet
in het DO).
18-06-2022 15:47 - : Antwoord van .  

18-06-2022 15:48 - : Redundantie is ook eis uit technisch PvE RvB
18-06-2022 15:50 - :  

 
   

18-06-2022 15:53 - TK : 

----

20-06-2022 22:46 - : Is detailniveau onderbouwing VTWs voldoende?
Anders kan  daar morgen nog tijd aan besteden. SW is verplaatst naar 
woensdag, want RVB heeft stukken nog niet gereed.
20-06-2022 22:47 - : Sowieso voeg ik dan stuk P- garage toe.
21-06-2022 06:56 - TK : Nee, maar is niet anders
21-06-2022 07:29 - : Hoe bedoel je?
21-06-2022 07:30 - TK : Dat ik voorlopig genoeg heb aan jullie 
toelichting en de reactie van RVB zal niet op tijd zijn. By the way: wat is BuCa
exploitatie?
21-06-2022 07:31 - : Business case
21-06-2022 07:32 - TK : Thx
21-06-2022 07:36 - TK : Kun je nog een uitsplitsing toesturen van 
posten die onder RTR91 vallen?

----
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21-06-2022 22:17 - : Ik zit optimalisaties DO te bekijken.  
 

 
 

 Nog even 
scherp naar kijken morgen.
22-06-2022 07:03 - TK : Ok, 

----

22-06-2022 13:52 - : Losse verlichting zal voor onze rekening 
komen. Zal ik die ook als PM op lijst zetten?
22-06-2022 13:53 - TK : Yep
22-06-2022 16:21 - : <Media weggelaten>
22-06-2022 16:33 - TK : Als we maar het moment bereiken dat er 
financiële dekking is…
22-06-2022 18:12 - : Ik miste in briefje vanmorgen verwijzing 
naar fin dekking ITS, klopt dat?
22-06-2022 18:13 - TK : ITS valt onder de VTW’s volgens mij
22-06-2022 18:14 - TK : Ik weet niet hou jouw avond eruit ziet, 
maar mij kun je (tot 22.00) bellen als dat nodig is om het aangepaste overzicht 
te bespreken.
22-06-2022 18:20 - : Uit briefje lijkt het alsof hele blauwe blok
opeens geregeld moet worden door Presidium of lees ik het verkeerd? Briefje van 
vanmorgen...
22-06-2022 18:21 - : Ik heb privé afspraak nu. Denk 21.00 
beschikbaar.
22-06-2022 18:21 - TK : Klopt
22-06-2022 18:22 - TK : Ok, ik ga dan per e-mail reageren. Fijne 
avond
22-06-2022 19:08 - : Wordt dat nog gecorrigeerd?
22-06-2022 19:09 - TK : In ons overzicht?
22-06-2022 19:09 - : Nee in het briefje
22-06-2022 19:10 - TK : Dat weet ik pas als ik het definitieve 
briefje heb
22-06-2022 19:46 - TK : Zie mijn e-mail. Merk wel of jij nog 
aanvullingen hebt
22-06-2022 20:02 - : Ik ben over 30 min weer thuis, dan kijk ik 
even!
22-06-2022 21:23 - : Ik zit achter laptop emails te bekijken. Heb
nog wat aangevuld in lijst VTW's, v0.7. Stuur ik je straks. Je kunt me nog 
bellen als je wilt.
22-06-2022 21:24 - : Voeg ik gelijk even aanvullingen   
toe
22-06-2022 21:24 - TK : Ja fijn
22-06-2022 22:05 - : Ik zie in presentatie nog aantal zaken staan
onder 'behoud DO' die onder VTWs/gebruikerskosten vallen, zoals zolder K, Oude 
Zaal en expeditie, is dat erg? Of kunnen we volgende week al met enige 
stelligheid zeggen dat dat goed komt. Verder mist er een inleiding/toelichting 
tot het boek, die staat opeens in losse presentatie. Wellicht toch handig om 
korte oplegger te maken? Verder wat kleine tekstuele zaken, wat niet moeite 
waard is om te laten aanpassen.
23-06-2022 18:45 - : . Daarna rond in oplegger 
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nog af met wat feedback van . Zijn er nog ontwikkelingen?
23-06-2022 18:45 - TK : Nope. 
23-06-2022 18:45 - : <Media weggelaten>
29-06-2022 08:24 - TK : Zie je inbox voor concept memo BBC
29-06-2022 08:30 - : Ik log nu in en kijk ernaar
29-06-2022 09:27 - : Ik heb je het gestuurd!
29-06-2022 09:27 - : Hoe laat zit jij met ?
29-06-2022 09:27 - TK : Thx
29-06-2022 11:46 - : Heb jij zo even tijd om Presidium voor te 
bereiden: inkijken/beschikbaar stellen boeken, eventueel inloopmogelijkheid 
toelichting ontwerp nw leden dinsdagochtend.
29-06-2022 11:46 - : Aanwezigheid RVB, 
29-06-2022 12:23 - TK : Ik heb nu even tijd
29-06-2022 12:27 - : Kom eraan
29-06-2022 14:52 - TK : Heb jij voor mij de vraag van Bisschop 
inclusief reactie Stass inzake restauraties (dus niet de Oude zaal)
29-06-2022 14:57 - :  gaat eerst langs repro voor Presidium 
en pakt het daarna gelijk op. Ik hen nu gesprek .
29-06-2022 14:58 - : DeCie is bezig met aanpassingen boeken, om 
16.00 hebben ze concept gereed, kunnen we er nog even naar kijken.
29-06-2022 17:49 - : Ha , net met  besproken dat detail 
optimalisatielijsten uit Presidium versie gaan, zodat rubricering eraf kan en 
deze versie ook in deze vorm openbaar gemaakt kan worden. Eens?
29-06-2022 18:33 - TK : Ja
29-06-2022 18:40 - : Ze hebben de lijsten er toch in laten staan,
ga ik nu niet meer moeilijk over doen, staat ook niks in dat veiligheid raakt. 
Van later zorg. Ik sla het op op stick en we zorgen dat het op tijd geprint 
wordt. Kijk nog even naar de oplegger?
29-06-2022 18:52 - TK : Heb ik kort bekeken en zag niets 
verkeerds. Kijk vanavond nog wat beter
29-06-2022 19:12 - : Ok dank! Boeken bijna gereed, zag nog aantal
omissies. Hopelijk nog op tijd door deCie verwerkt. Jouw oplegger ook bekeken, 
zie email.
30-06-2022 08:02 - TK : Worden vandaag de boeken verspreid naar de
Presidium leden?
30-06-2022 08:28 - : Ja, maar nog geen bevestiging van Thierry
30-06-2022 08:28 - TK : Moet hij daarmee akkoord gaan?
30-06-2022 08:30 - : Dat vroeg jij aan mij om te checken? Het is 
voorafgaand aan BBC advies
30-06-2022 08:30 - TK : Ik ga hem vragen per app. Ok?

👍30-06-2022 08:30 - : 
30-06-2022 08:52 - TK : We zetten dit gewoon door. Thierry kan nog
reageren, maar is eerder al besproken met Vera en  is akkoord
30-06-2022 08:59 - TK : Thierry akkoord

👍30-06-2022 09:14 - : 

----

01-07-2022 10:15 - : Staat gender inclusief als pm op 
klantwensenlijst
01-07-2022 10:15 - TK : Dacht het niet
01-07-2022 10:15 - : Toevoegen dan?
01-07-2022 10:41 - :  
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24-08-2020 11:01 - TK : Hi, lukt het mij uiterlijk vanavond 
financiële overzicht te sturen, kunnen we wellicht morgen even bespreken met Vz.
Kun jij voor de zekerheid morgen 9u hier zijn?
24-08-2020 11:54 - : Ik heb het al in concept klaar, groot deel 
weekend aan gewerkt. Veel aanvullend inzicht gekregen. Bespreek het om 15.30 met

. Morgen 9.00 is prima.
24-08-2020 12:01 - TK : Ok mooi! Ik weet niet of ze 9u wil maar 
handig om dan wel in huis te zijn. Ik zie het stuk wel verschijnen.
24-08-2020 12:01 - TK :  

24-08-2020 19:55 - : Ik heb je net aangepaste versie notitie 
gestuurd. Laat je me weten of dit in goede richting is? Bijlages kunnen er ook 
nog uit. Vragen die we hebben, heb ik heel specifiek proberen te maken, zodat 
ook duidelijk wordt waarom we meer transparantie willen, mede in belang van het 
RVB.
24-08-2020 22:01 - : Ik heb je net de nieuwe versie gestuurd. Ik 
ben bereikbaar nu, je kunt me nog bellen.
24-08-2020 22:03 - TK : Is heel mooi verwerkt dank je wel! Nu rust 
voor jou!

😊24-08-2020 22:07 - : Dank je  tot morgen!

----

 
 

 

----

08-01-2021 11:10 - TK :  
 

 
 

 

08-01-2021 11:10 - TK : Kun je even bij mij langslopen
08-01-2021 11:10 - TK : Zometeen
08-01-2021 12:37 - TK : Mooi werk zonet over 200!
08-01-2021 12:37 - TK : Is naar vz

----

23-06-2021 08:55 - :  IMG-20210623-WA0000.jpg (bestand bijgevoegd)
Ha , deze brief ging vooraf aan brief Blok in 2015, hier is ook intensieve
periode van overleg aan vooraf gegaan en deze positie is hard bevochten door 
alle Hoge Colleges van Staat. Het kaderstellend karakter van de Hocosta's is 
niet alleen noodzakelijk vanwege de bijzondere bedrijfsprocessen, maar ook 
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vanwege de onafhankelijke constitutionele positie. Dit is ook de beweegreden 
achter de projectopzet in de UK. Daar is de sponsor body namens de gebruikers 
juridisch losgekoppeld en is de rolverdeling tussen hen en de 'Delivery 
authority = RVB' uitvoerig vastgelegd (167p document). De sponsor body  is daar 
ook zelf verantwoordelijk voor de rapportages richting publiek en parlement. Ook
wordt alles uitvoerig onafhankelijk geaudit, waarbij.de audit rapporten ook 
openbaar zijn.
23-06-2021 08:58 - : Zover hoeven we in hier wellicht niet te 
gaan, gegeven de fase van het project, maar de duidelijke rolverdeling en 
onafhankelijkheid auditing en rapportages zijn wel goede verbeterpunten. De lijn
Renovatiecommissie en Stuurgroep kan beter gezamenlijk BH breed inhoudelijk 
worden voorbereid, rekening houdend met de interne governance aan 
gebruikerszijde. Er zijn al verbeteringen gaande in het BH brede overleg nu op 
projectniveau, dat is essentieel.

----

09-07-2021 22:11 - TK : Kosten voor renoveren Binnenhof stapelen zich
op 
https://www.telegraaf.nl/nieuws/54767900/kosten-voor-renoveren-binnenhof-stapele
n-zich-op/?utm_source=whatsapp&utm_medium=referral&utm_campaign=whatsapp
09-07-2021 22:42 - : Ja zag het al.  

 

09-07-2021 22:59 - TK : Nou ja, we gaan vrolijk en moedig voorwaarts 
en maken ook goede stappen vooruit!

😊09-07-2021 23:23 - : Sowieso, altijd  Fijn weekend!
10-07-2021 09:45 - TK : Jii ook!
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dinsdag. Daar werd positief op gereageerd.
😊27-09-2019 16:41 - : Ik zie net je email 

27-09-2019 17:17 - : Ter info: er is wel een stappenplan. 15 okt 
presenteren we het VO op hoofdlijnen aan de BBC (zie ook schema). Daarnaast is 
er apart nog een notitie beveiliging in relatie tot entreegebieden. Dit heb ik 
net ook aan  toegelicht. Willen we ons houden aan afspraken met RVB, dan is 
de planning gewoon heel strak, maar wel haalbaar. Goed weekend!

 

 

 

 
 

 
 

20-05-2020 10:26 - : Ha Ockje, heb jij de twee notities nog 
kunnen lezen: werkplekonderzoek en PvE Beveiliging? Ben je het eens met de 
insteek en opzet zo? Notitie PvE Beveiliging is ter informatie, maar biedt wel 
belangrijke context/achtergrond info voor toelichting ontwerp N door Pi, met 
name wat betreft Nieuwspoort. Ik licht het graag nog toe als dat nodig is. 
Hopelijk kan het dan vandaag verstuurd worden of anders uiterlijk vrijdag. Veel 
dank alvast.

 

 

10-06-2020 09:40 - : Zeer veel dank voor de zorgvuldige 
behandeling van het FVO! Er werden ook precies de juiste vragen gesteld en 
opmerkingen gemaakt. Helemaal eens ook met jouw visie op parkeergarage. RVB 
heeft  dit nog niet rond met omwonenden en uiteindelijk ook de stad, zeker in 
deze tijd. 

 dan hou je TK auto parkeren op -2, fiets parkeren TK en deel publiek 
auto/fiets parkeren op -1. Nu drukken de kosten voor de parkeergarage ook voor 
deel op ons budget, terwijl dat niet in scope was. 

 wordt op dit moment onderzocht door RVB, ontwerp is nog niet vastgesteld, 
daar zitten we als Strategische Werkgroep bovenop.
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11-02-2021 12:18 - : Ha Ockje, vanuit renovatie hoek is er 
behoefte aan een overleg met jou zoals ik dat ook geïnitieerd heb voor de 
beoordeling van het reviewdocument eind 2029, met daarbij aanwezig:  

, Pi,  (vervanger ) en ikzelf. We 
kunnen dan de opties voor het vaststellen van het VO doorspreken, de nog 
openstaande punten en de financiën. Op basis daarvan kunnen we beoordelen wat 
nog zinvol is om aan de bestaande BBC voor te leggen of alles door te schuiven, 
met bijbehorende consequenties. Hoe kijk jij hier tegenaan?
11-02-2021 12:19 - :  denkt dat er nu weinig belangstelling 
en aandacht voor is, maar wil dit graag bij jou verifiëren, zodat ik eea 
wel/niet in gang kan zetten. Er wordt in ieder geval nu hard gewerkt door deCie 
aan afronding ontwerpboek.
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kan op verschillende manieren. Bij meerdere parlementen hanteren ze nu het 
principe , met een apart 
entreegebouw. Er zijn meerdere mogelijkheden voor een entree, maar we moeten 
eerst een besluit nemen over dit principe. Dat heeft veel impact.
03-10-19 21:50 - : Ik kan je er veel over vertellen inmiddels...
03-10-19 21:52 - : Kosten van de verschillende opties zijn nog 
niet in kaart. Daar hebben we Pi en het RVB voor nodig.
03-10-19 21:54 - : Allerbeste is . Als je 
daaraan toch concessies moet doen vanwege 'tijd en geld' dan spelen er hele 
lastige vraagstukken:  

03-10-19 21:55 - : Ook:  kun je iets maken en welk 
risico is nog acceptabel?
03-10-19 21:56 - : De NCTV doet hier geen uitspraak over helaas, 
dat is aan ons.
03-10-19 21:57 - TK Khadija Arib: Bij de presentatie van Pi in April was 
iedereen in het presidium hierover eens. Screenen naar het voorbeeld van 
Duitsland. Dat is niet het probleem. Punt is: waarom moeten we nu een besluit 
nemen en op basis waarvan? Wat zijn de kosten? Waarom nu een apart besluit
03-10-19 21:59 - TK Khadija Arib: Wat is de rol van het RvB?
03-10-19 22:01 - :  

 
 

03-10-19 22:03 - :  
 

03-10-19 22:04 - TK Khadija Arib: Dan moet toch dat helder worden aangegeven. 
Deze informatie is zeer relevant.  

03-10-19 22:06 - : We hebben nu trouwens heel erg mooi 
entreevoorstel van Pi. Voorstel kan zijn om dit eerst eens goed door te rekenen 
en te vergelijken met de alternatieven.
03-10-19 22:06 - TK Khadija Arib:  

 
 Bovendien is dit echt aan het presidium/BBC/

03-10-19 22:06 - : Helemaal eens.
03-10-19 22:07 - TK Khadija Arib:  

03-10-19 22:07 - TK Khadija Arib: Het verhaal over vergunningen is voor mij ook 
nieuw
03-10-19 22:08 - TK Khadija Arib: Voor je het weet weten ze nu al dat de 
renovatie en verhuizing vertraging oploopt en gaan ze het probleem bij de kamer 
leggen
03-10-19 22:10 - : Er zijn ook wel veel wisselingen geweest bij 
management Beveiliging TK. Dat heeft niet meegeholpen. Ondertussen had OMA mede 
naar aanleiding Review Pi wel al drie alternatieven uitgewerkt, waarvan ook 1 
onder de Hofplaats.
03-10-19 22:11 - :  

 

03-10-19 22:12 - : 
03-10-19 22:12 - TK Khadija Arib: Maar dat moet in de notitie expliciet worden 
genoemd. 
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03-10-19 22:13 - TK Khadija Arib: Wil het RvB dat het entree niet buiten 
gebeurt?
03-10-19 22:13 - TK Khadija Arib: Maar in de hal van de kamer
03-10-19 22:23 - TK Khadija Arib: Dan is het probleem een verschil van mening 
over beveiliging. RvB dat ‘binnen’ het gebouw wil screenen en de beveiliging en 
Pi die ‘buiten’ willen. Dan is het van belang het proces hoe dit is gegaan te 
beschrijven (presentatie Pi/presentatie OMA), voorkeur presidium. Dan de 
consequenties en de kosten van beide opties
03-10-19 22:25 - : RVB vindt inderdaad houvast bij uitspraak NCTV
dat het dreigingsniveau niet is verandert. Wij willen voorbereid zijn, indien 
dit wel gebeurt.
03-10-19 22:25 - TK Khadija Arib: Van Loon wilde ook geen externe screening
03-10-19 22:26 - TK Khadija Arib: NCTV heeft nooit de uitspraak gedaan over waar
de screening plaats moet vinden en ze vinden het heel vervelend dat het RvB dat 
zo stelt.
03-10-19 22:28 - : Klopt. En het RVB wil de kamer het verwijt 
kunnen maken dat onze eisen onredelijk en buitenproportioneel zijn.
03-10-19 22:28 - TK Khadija Arib: Daar heb je het al
03-10-19 22:28 - TK Khadija Arib: Moet ook in de notitie
03-10-19 22:28 - TK Khadija Arib: Vergeet rol Pechtold niet
03-10-19 22:29 - TK Khadija Arib: Zit op dezelfde lijn
03-10-19 22:33 - : Hier heb je gelijk de zere plek te pakken. 

 is overigens ook erg gecharmeerd van oplossing Pi. Wel is het zo dat het 
waarschijnlijk meer gaat kosten dan optie OMA onder plenaire  zaal en ook een 
langer vergunningentraject etc vereist. Die zorgen zijn wel terecht. 
Tegenargument is dat het veel eerder opgepakt had kunnen worden. Al vanaf eind 
2017. Net als met Nieuwspoort blijft zo een lastig vraagstuk dan veel te lang 
liggen.
03-10-19 22:34 - TK Khadija Arib: Ook dat moet in de notitie worden gemeld.
03-10-19 22:35 - : Ik ga ermee aan de slag. Er ligt al veel. 
Hopelijk kan het woensdag op agenda.

----

14-10-19 21:54 - TK Khadija Arib: Ja. Zit je bij BBC?
14-10-19 21:54 - TK Khadija Arib: Morgen
14-10-19 21:55 - : Ja, in ieder geval tweede deel in het 
ontwerpatelier. Ik doe de inleiding.
14-10-19 21:56 - : Pi licht de review van alle ontwerpvoorstellen
toe en het vlekkenplan op hoofdlijnen,  het VO buitenruimte.
14-10-19 21:56 - TK Khadija Arib: Ockje zal duidelijk maken dat het besluit al 
in 2017 is genomen. Begreep van haar dat het Pi is die wil weten of hij door kan
gaan met het VO en dat de publieksentree een onderdeel daarvan is
14-10-19 21:59 - : We hebben drie grote vraagstukken: entree, 
Nieuwspoort en expeditie wel/niet in garage. Het zou goed zijn vervolg 
Nieuwspoort in te plannen.  

 Misschien eerst 
nog extra gesprek met jou en Ockje erbij.
14-10-19 22:00 - TK Khadija Arib: Doen we
14-10-19 22:00 - : Verder moet totale ontwerp eerst goed 
doorgerekend worden om te kijken of entree binnen budget kan passen. Er is veel 
van OMA komen te vervallen.
14-10-19 22:01 - TK Khadija Arib: En weten we wat het budget is?
14-10-19 22:01 - : 100 miljoen in totaal voor TK en 45 voor 
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bouwkundig.
14-10-19 22:02 - : Dat is grofweg...
14-10-19 22:02 - : Pi gaat zelf ook eigen ramingsbureau 
inschakelen
14-10-19 22:03 - : Er is verdeelsleutel voor budget 475. Ik ga 
dat eens narekenen.
14-10-19 22:09 - : Is inderdaad interessant om te weten wat 
waaraan op gaat. Voor nu belangrijkste dat we alles binnen budget krijgen en als
TK niet de schuld van vertraging  of budgetoverschrijding.
16-10-19 07:37 - : Heb jij me nog gebeld gisteravond? Ik zag een 
gemist telefoontje. 
16-10-19 07:38 - TK Khadija Arib: wilde alleen jou geruststellen dat het goed 
komt
16-10-19 07:39 - : Ik heb daar ook nog aan gedacht.  

 

----

06-05-20 18:55 - : Verder komen er nu eerste signalen dat kosten 
nieuw VO inclusief publieksentree binnen budget te krijgen is. Dat is echt het 
resultaat van inspanningen Strategische Werkgroep, met Pi en onder 
voorzitterschap van TK in samenwerking met RVB (  en ). Nu moet het 
RVB doorpakken op de punten die jullie morgen met Knops gaan bespreken.
06-05-20 20:28 - : Morgenochtend heeft  gesprek met AIVD 
en NCTV. Ik probeer  daarvoor nog even eea mee te geven van wat er nu 
speelt.
06-05-20 20:28 -   

06-05-20 20:29 - TK Khadija Arib: Hij moet zich wel laten informeren. Waar gaat 
het over?
06-05-20 20:31 - : Over Programma van Eisen beveiliging en ook 
Publieksentree. Hij weet al dat ik hem daarvoor wil spreken. Doen we om 9.00. 

06-05-20 20:32 - :  
 

06-05-20 20:34 - : Hij is al nauw betrokken en is van alles op de
hoogte, maar wil het belang van gesprek morgen extra kracht bij zetten. Hij 
heeft belangrijke taak hierin.  is er ook bij.
06-05-20 20:46 - :  heb ik net bijgepraat. Gesprek is 
alleen met AIVD.  

 Het is tussen 11.00 en 12.00 gepland.
07-05-20 08:48 - :  net bijgepraat. Het is een sessie met 
een expert van AIVD, nog niet met politieke leiding, dat wordt dan taak van 
Knops.

----
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26-08-20 08:43 - :  
 

 Voor B67 is bijvoorbeeld bijna net zoveel geld 
uitgetrokken als de Lange Voorhout. Zie factsheet kosten tijdelijke huisvesting.
Tijdelijke huisvesting heeft gewoon heel veel meer gekost dan die 52 miljoen. 
Blijft dus belangrijk om daarop door te blijven vragen. Niet alleen budget TK, 
maar verdeling alle posten Binnenhof breed, inclusief CEV en instandhouding.
26-08-20 09:24 - : Ik zal ook eens de budgetverdeling bekijken 
per bewoner van de complexdelen.  

 

----

09-11-20 14:00 - :  

 

09-11-20 14:03 - : En kosten tijdelijke huisvesting AZ ook heel 
veel hoger.

10-11-20 14:11 - :  vertelde net dat je bijgepraat bent over 
Directeurenoverleg. 
10-11-20 14:52 - TK Khadija Arib: Ik bel je vanavond
10-11-20 18:39 - : Ok!
10-11-20 20:20 - : Ben je bereikbaar?
10-11-20 20:24 - TK Khadija Arib: Ja
10-11-20 20:53 - TK Khadija Arib: Ha ,  

10-11-20 22:43 - : Ok, laat het me maar weten. Ik zet sowieso eea
op een rijtje.

----

 

24-11-20 22:30 - : Wat trouwens ook belangrijk is: openbaarmaking
oorspronkelijke kostenonderbouwing/berekening van de circa 50 miljoen kosten 
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voor Tijdelijke Huisvesting. Hoe zijn die bedragen tot stand gekomen. Kosten B67
voor TK + EK waren min of meer gelijk aan kosten RvS en AZ aan de Lange 
Voorhout.  Dat heeft  ook wel eens gezegd. Info 
komt uit factsheet renovatie november 2015, bijlage bij Kamerbrief Blok, staat 
in Parlis.

----

26-12-20 12:35 - 

26-12-20 12:35 -  Daarnaast duidelijke scheiding en
onafhankelijke auditing van budgetten.
26-12-20 12:36 - 

-
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[05-03-2019 12:09:28] Madeleine Toorenburg Van:  
 

 Ik heb in fractie gezegd dat wij gezamenlijk bijgestuurd hebben, terug naar sober & 
doelmatig. 

[07-03-2019 14:41:17] Ockje Tellegem: In debat renovatie gebeurt precies waar we bang voor waren. 
72 mln is bedrag van TK, niet bedrag van RVB. Maw TK heeft huiswerk niet gedaan. Dus nu heeft TK 
aap op schouder. Kostenoverschrijding wordt bij ons naar binnen geschoven.  

 

[07-03-2019 14:42:06] Ronald Van Raak: Misschien zijn we als Presidium aan zet? Omdat de 
woordvoerders lang niet alles weten. 

[07-03-2019 14:42:51] Martin Bosma: https://www.ad.nl/politiek/onrust-over-hogere-kosten-
renovatie-binnenhof~afaa61ad/ 
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We kunnen ook dinsdag tussen 12.45 en 13.45 bij elkaar komen en definitief beslissen. Betekent wel 
dat de gesprekken evt op het laatste moment moeten worden afgezegd. Een mooie zondag! 

[24-03-2019 12:45:41] Ronald Van Raak: Wat mij betreft is een gesprek helemaal niet aan de orde. Ik 
zit ook nog steeds te wachten op de uitleg over de cijfers die ons is beloofd. Dat is voor mij ook een 
voorwaarde, ik moet eerst weten of we bedonderd zijn of niet. 

 
 

 

 
 

 
 

 
 
 
 

 
 

[24-03-2019 14:03:28] Vera Bergkamp: Is het een idee om te vragen of wij morgen eerst het resultaat 
van de vorige keer op papier kunnen krijgen, ter voorbereiding? 

1. Financiële vraagstuk 

2.Samenwerking 

3. Vraag v Ronald. 

 

En wat de insteek van het overleg is? 
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[24-03-2019 15:51:47] Vera Bergkamp: Eens. 

[24-03-2019 17:18:58] Khadija Arib: Willen jullie nu een gesprek met  alleen? en later met de 
architecten? We kunnen haar ook uitnodigen voor dinsdag 12.30? Kunnen jullie alle vragen aan haar 
stellen.  

[24-03-2019 17:23:10] Vera Bergkamp: Volgens mij willen wij duidelijkheid van te voren hebben over 
de insteek van het gesprek en een terugkoppeling van de afspraken van de vorige keer. 

Kan om 12.30 en kan om 17.00. En het liefst wat mij betreft, ook op schrift van te voren. 

 
 

Zo iets? 

[24-03-2019 17:28:20] Khadija Arib: Wat wil je op schrift? Het verslag van het laatste overleg met De 
Jager is in concept klaar en zal volgende week worden rondgestuurd. Verdere afspraken zijn er niet. 

[24-03-2019 17:33:16] Vera Bergkamp: Geen harde voorwaarde voor ons overleg wat mij betreft, 
maar wel handig. Ging mij om het resultaat van de afspraken uit ons vorig overleg: 

 

- Hoe we de samenwerking vorm en inhoud gaan geven (suggestie van )? 

- En wie betaalt de rekening?  zou daar toch op terug komen? Of is het 🐣al helemaal gelegd? 

- En Ronald had nog opheldering gevraagd over de verschillende financiele scenario’s die we eerder 
hadden besproken. 

[24-03-2019 18:01:42] Khadija Arib: Dat begrijp ik. De vragen die zijn gesteld zijn terecht gezien onze 
ervaring met het RVB. Aan deze vragen wordt op ambtelijk niveau hard gewerkt. Het verslag van het 
gesprek met de Jager is in concept klaar en wordt deze week rondgestuurd.  

 
. Ik heb 

nu gevraagd om  te vragen via de mail ons nogmaals de inzet van het gesprek aanstaande 
dinsdag te laten weten. Ook dat zij het mandaat heeft dit namens de staatssecretaris te doen. Zodra 
de mail binnen is, waarschijnlijk morgen, krijgen jullie die doorgemaild voorzien van advies. 

[24-03-2019 18:43:12] Vera Bergkamp: Helder! ⅗ 
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[24-03-2019 18:47:49] Henk Nijboer: Ok! 

[25-03-2019 18:59:36] Khadija Arib: Beste collega’s, in vervolg op ons appgesprek gisteren heeft 
 en  vandaag met  gesproken en de boodschap van het Presidium overgebracht. 

 
 
 

 
 Mocht ik in de loop van de avond een mail ontvangen dan stuur ik die naar jullie 

door en hebben we weer contact. Nu ga ik naar huis. Fijne avond! Khadija 

[25-03-2019 19:00:38] Khadija Arib:  
 

[25-03-2019 19:03:46] Vera Bergkamp:  

[25-03-2019 20:24:34] Khadija Arib: Beste  en   

 

 Doel hiervan is het 
Presidium te informeren over het concept voorlopig ontwerp (VO). In de twee gesprekken 

wordt ook het draagvlak en vertrouwen van de gebruiker zichtbaar wat een belangrijk criterium is bij 
de door staatssecretaris/RVB te maken afweging. 

Het VO moet in Q2 zijn afgerond om binnen tijd en budget te kunnen blijven, zoals ook door 
staatssecretaris  is gemeld in de recente brief aan de TK. 

 
  

De toets die het  Rijksvastgoedbedrijf maakt bevat een aantal criteria waarvan de belangrijkste zoals 
hiervoor gemeld zijn: vasthouden aan tijd en budget maar ook het criterium van draagvlak en 
vertrouwen van de gebruiker. 

 

Ik kan dit uiteraard morgen ook nog  toelichten. Graag hoor ik of dit voldoende is voor de 
voorbereiding en agenda van morgen.  

 

Met vr gr  

[25-03-2019 20:24:59] Khadija Arib: Dit komt in een mail. 

[25-03-2019 21:48:15] Ronald Van Raak: Veel dank voor de vele info. Maar ik weet nog steeds niet 
wanneer we morgen met wie waar over moeten gaan praten. Het is me allemaal iets te 
gecompliceerd. 

[25-03-2019 21:52:17] Khadija Arib: Om 17 uur met  DG BiZa/RVB 
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Maar alleen als iedereen dat wil. 

[25-03-2019 21:54:12] Ronald Van Raak: Voor mij hoeft het allemaal niet, laat ze gewoon hun 
plannen sturen. En de antwoorden op onze eerdere vragen. Als we dan nog vragen hebben kunnen 
we ze altijd nog zelf wel uitnodigen. 

[25-03-2019 23:44:08] Madeleine Toorenburg Van: Prima 

 
 

 

[26-03-2019 09:11:52] Vera Bergkamp: Ik neig ook naar door laten gaan.  
 

[26-03-2019 09:15:38] Joel Voordewind: Even voor de duidelijkheid.  
Wat is het doel van dit gesprek 

vanmiddag? Bijpraat? 
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[28-03-2019 18:55:07] Vera Bergkamp: Even over nagedacht. Ik deel de lijn van Khadija en Ockje. En 
dus (nu) geen brief. 

 
 

  

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 
 
 
 
 

 

 

 

 
 

 

 
 

[01-04-2019 15:47:01] Henk Nijboer: Ik ben ook voor een heldere brief 

[01-04-2019 15:53:34] Khadija Arib: Eens. Met een duidelijk standpunt. 

[01-04-2019 15:54:43] Khadija Arib: Het RVB is een contract aangegaan t/m het Definitieve Ontwerp 
en niet de kamer. De kamer is niets gevraagd. 

[01-04-2019 16:00:21] Madeleine Toorenburg Van: Omdat dat hun bevoegdheid is. 

[01-04-2019 22:24:10] Vera Bergkamp: Lijkt me goed om bij elkaar te komen ipv app. Dit kan 
verstrekkende gevolgen hebben. Goed om met elkaar te doordenken en dan de knoop door te 
hakken. 

[02-04-2019 08:55:23] Joel Voordewind: Beter bij elkaar komen.  
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 Wie is voor welk deel verantwoordelijk voor vast budget en binnen 

de tijdsplanning. Maar goed om te overleggen. 

[02-04-2019 08:56:30] Khadija Arib: Ik stel voor om 17 uur bij elkaar te komen. 

[02-04-2019 08:57:05] Vera Bergkamp: Prima 

[02-04-2019 08:57:35] Ockje Tellegem: Prima 

[02-04-2019 09:11:07] Ronald Van Raak: Moet dit per se? Dit is toch geen halszaak? Een brief lijkt me 
prima. Als meerdere leden hier bezwaar tegen hebben dan doen we geen brief. 

[02-04-2019 09:57:58] Martin Bosma: Bij elkaar komen is niet nodig. Gewoon heldere brief en die 
even rondsturen. Klap er op. 

[02-04-2019 10:06:30] Ockje Tellegem: Als ik goed tel dan zijn er 5 leden voor een brief en 4 leden 
vooralsnog zeer aarzelend omdat totaal onduidelijk is wat de (juridische) consequenties zijn van zo’n 
brief en de formele status. Mij lijkt het hoe dan ook verstandig als die zaken eerst heel goed worden 
uitgezocht. 

[02-04-2019 10:53:49] Khadija Arib: Uiteraard Ockje. Daarom is het belangrijk om bij elkaar te 
komen. Vooralsnog 17 uur 

[02-04-2019 10:54:12] Henk Nijboer: Present 

[02-04-2019 11:04:20] Tom van der Lee: Ok, dan kom ik ook 

[02-04-2019 20:23:31] Khadija Arib: De brief is klaar en wordt straks verstuurd. Gaat ook naar de BBC 
en commissie BZK. 

[02-04-2019 20:26:27] Tom van der Lee: 👍 

[02-04-2019 21:35:42] Ockje Tellegem: Waarom naar BZK en BBC? Dat hoeft niet nu meteen toch? 
. BBC kan ik me 

nog voorstellen. BZK niet. 

[02-04-2019 21:37:11] Madeleine Toorenburg Van: Inderdaad. Dat was toch ook helemaal niet 
afgesproken? 

[02-04-2019 21:50:47] Khadija Arib: Het is toch belangrijk dat de commissies weten wat wij als 
presidium hebben besproken? Lijkt mij netjes 

[02-04-2019 21:55:05] Madeleine Toorenburg Van: In deze brief staat veel meer dan dat. Ook 
interpretaties van de andere zijde. We hebben het hier niet over gehad. Het is een brief aan de stas. 

[02-04-2019 22:02:15] Vera Bergkamp: De brief die we voorbereid hebben, was gericht aan de 
Staatssecretaris.  

 Dus graag de brief alleen naar 
de staatssecretaris. 

Anders is de kans groot dat dit alles op straat ligt. Hoewel we heel zorgvuldig tot dit resultaat zijn 
gekomen. BBC snap ik net als Ockje, maar BZK niet, tenminste als de commissie wordt bedoeld. 
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[02-04-2019 22:03:49] Khadija Arib:  
 

Maar als jullie hier moeite mee hebben doen we het niet. 

[02-04-2019 22:07:00] Madeleine Toorenburg Van: Laten we in ons volgende presidium dan even 
overleggen hoe en wie we hierover informeren. 

[02-04-2019 22:08:22] Henk Nijboer: We hebben brief inderdaad opgesteld aan stas. Ik ga er in het 
algemeen -en in dit proces in het bijzonder- vanuit dat alles wat we zenden openbaar kan worden 
(stas zou na ontvangst vanuit info voorziening TK brief ook als bijlage en al dan niet met eigen 
duiding aan TK kunnen doorsturen natuurlijk), dus vindt commissies informeren niet zo’n probleem. 
Maar prima om volgende presidium nog even over te speken. 

[02-04-2019 22:10:51] Tom van der Lee: Ik ben het eens met Henk 

[03-04-2019 07:40:40] Joel Voordewind: Zou het naar de stass/RVB zenden. 

[03-04-2019 07:48:45] Khadija Arib: Begreep dat Madeleine gisteren  had gebeld om toch te 
checken of de brief naar de BBC is gestuurd. Dat is niet zo, heb ik hier gezegd. Zie appwisseling 
hierboven. Fijne dag. 

[03-04-2019 07:52:13] Madeleine Toorenburg Van: Eind goed, al goed. 

[03-04-2019 13:54:20] Ockje Tellegem: In het kader van “een dag geen appje in de Presidiumapp, een 
dag niet geleefd” nog even deze nabrander. Onze brief is met een TK-lint vanochtend bij BZK 
afgeleverd en krijgt ws een officiële status en openbaar zal worden. Ik denk daarom dat we de BBC 
als adviescie met de gebruikers een afschrift moeten sturen. Zo houden we het helder. 
Gebruikerskolom informeert intern. Akkoord? 

[03-04-2019 13:55:09] Tom van der Lee: Ja, akkoord. 

[03-04-2019 20:19:21] Khadija Arib: De brief wordt morgen naar BBC verstuurd. 

[14-04-2019 10:20:29] Ockje Tellegem: Hoe de Kamer in opstand kwam tegen de make-over van het 
Binnenhof 

https://nos.nl/l/2280372 

[14-04-2019 10:21:40] Ockje Tellegem: Er wordt veel te veel gepraat. Dit helpt niet. Tijd voor een 
helder besluit waar we mee uit de voeten kunnen. 

[16-04-2019 07:40:33] Ronald Van Raak: We hebben het RVB opheldering gevaagd over cijfers die we 
kregen. Donderdag kreeg ik te horen dat de reactie van het RVB klaar was, maar dat ze eerst met mij 
wilden spreken. Dat wilde ik niet, omdat dit niet om mij gaat. Nu hebben we de reactie niet 
gekregen. Morgen is het AO. Hoe kunnen we ervoor zorgen dat we die reactie vandaag nog krijgen? 

[16-04-2019 07:55:48] Khadija Arib: Ik hoop dat deze werkwijze van het RvB niet wordt gehonoreerd. 
Kamerleden willen informatie en niet achter de schermen bewerkt worden.  Doen ze 
trouwens niet alleen bij jou Ronald. Goed dat je hier niet op ingaat. Laat de griffier van de commissie 
met BZK bellen waar de informatie blijft. 

[16-04-2019 08:11:39] Ockje Tellegem: Formeel is de lijn (onze eigen governance) dat de griffier BZK 
info vraagt namens de Cie BZK (bv woordvoerder SP) en dat wij (Ronald, Presidium) informatie 
krijgen via  die RVB vragen om info. En eens, informatie die Presidium heeft gevraagd 
dient te worden geleverd. 
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[17-04-2019 08:25:56] Madeleine Toorenburg Van: Wij (onze wv/bbc/stuurgroep) moeten eisen dat 
pas een finale klap op tekening kan worden geslagen als de gebruiker, met haar grondwettelijke rol 
van effectieve vertegenwoordiging van NL, hiermee instemt. 

[17-04-2019 08:30:28] Khadija Arib: Dit zijn precies de argumenten van het RVB en BZK. ‘we kunnen 
nu eenmaal niet onder het contract uit komen’. Dat contract is het RVB aangegaan zonder de kamer. 
Als ze iets anders beweren dan moeten ze met bewijzen komen. Die hebben ze niet.  

 
 Volgens mij zijn ze goedkoper uit wanneer ze het 
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contract ontbinden dan op deze manier doorgaan. De verschuiving van de kamers is vrijdag bekend 
geworden. Dat laatste wat je schrijft lijkt me logisch. 

 
 

 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 

[17-04-2019 10:51:51] Henk Nijboer: Brief is binnen, OMA blijft. Lijkt me nu aan onze collega’s in het 
AO om daar het debat verder te voeren. 

[17-04-2019 10:53:30] Khadija Arib: 2019D16082.docx • 4 pagina's <bijgevoegd: 00001150-
2019D16082.docx> 

 
    

 

 
 

 
 Morgen vroeg zou de kamer een antwoord op de brief krijgen. 

[25-04-2019 08:51:19] Khadija Arib: Beste collega’s, de brief van Knops is binnen. Er staat niets 
nieuws in. Hij gaat door met wat het RVB wil. De wil van de kamer is ondergeschikt aan de wil van het 
RVB/OMA. Verder wil hij dat vandaag wordt gestemd. Ik denk dat dat niet aan hem is, maar aan de 
kamer. Gisteren is voor de tussenstap gekozen om eerst om een reactie te vragen. Deze tussenstap is 
nu gemaakt, zonder resultaat. Zoals afgesproken zal ik straks plan B namelijk een brief waarin helder 
wordt aangegeven dat wij geen vertrouwen hebben in OMA, naar jullie mailen. Het liefst zou ik straks 
bijeen willen komen om dit te bespreken en niet via de mail. Kunnen jullie om 10 uur? 

[25-04-2019 09:35:59] Joel Voordewind: Ik vind de brief van Knops trouwens een redelijke brief 
waarbij hij rekening houdt met onze zorgen en tot een strakke taakverdeling probeert te komen 
tussen Pi en OMA om ook vertraging te voorkoming en extra kosten. 
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[25-04-2019 10:22:40] Madeleine Toorenburg Van: Ik begrijp inmiddels dat onze brief aan Knops 
openbaar was? Zijn reactie zal dan ook openbaar worden. Is wel goed want dan zijn zorgen nu 
tenminste openbaar gedeeld. 

[25-04-2019 10:30:49] Khadija Arib: Brief aan Knops was niet openbaar. Wel zoals afgesproken naar 
de commissie BZK gestuurd. Aan niemand verder verstrekt. 

[25-04-2019 10:31:31] Madeleine Toorenburg Van: Goed juist. Ik zag de teksten helder in de media. 

[25-04-2019 10:42:41] Vera Bergkamp: Hoe laat komen we bij elkaar? Ik kan vanaf 11.00. Heb wat 
kunnen schuiven. 

[25-04-2019 10:44:40] Khadija Arib: Ik zit een debat met de MP voor. Ik kan later op de dag. 
 gaat inventariseren wat het beste tijdstip is waarop iedereen kan 

[25-04-2019 10:44:58] Vera Bergkamp: Top! 

[25-04-2019 22:18:30] Vera Bergkamp: Ik kon er helaas niet bij zijn ivm een belangrijk debat, maar 
Madeleine heeft mij goed bijgepraat. Gezien alle opties vind ik dit een goed scenario. Een goed 
reces! 

 

 
 

 
 

 
 

 
 

[12-06-2019 20:47:16] Khadija Arib: Dit is de brief die Knops vanavond naar de kamer gaat sturen. Na 
heen en weer bellen;-)) 

 

Op 5 juni jl heeft een gesprek plaatsgevonden met het Presidium van de Tweede Kamer en mij over 
de voortgang van  renovatieproces. Het presidium heeft verzocht om Alexander Pechtold, oud-
Tweede Kamerlid, op basis van zijn kennis en expertise de komende weken te laten optreden als 
procesvoorzitter. Wij hebben afgesproken dat Alexander Pechtold vóór het zomerreces het 
Presidium en mij zal adviseren over de verschillende aspecten van het renovatieproces. 

 

 

 

 

Verder kan ik u melden dat ook met de andere drie gebruikers hard wordt gewerkt om de 
voorontwerpfase sober en doelmatig binnen tijd en beschikbaar budget in te vullen en af te ronden. 
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De staatssecretaris van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties, 

[12-06-2019 20:50:07] Khadija Arib: Nog een mini-puntje in mijn reactie: te waarschuwen;-)) 

[12-06-2019 20:50:13] Khadija Arib: Zie ik nu pas 

[12-06-2019 20:51:40] Madeleine Toorenburg Van: Wouw! Had ik nog niet meegekregen. Iemand die 
beide kanten echt snapt. 👍 
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[09-07-2021 22:43:43] Tom van der Lee: Wat een timing   Renovatie Binnenhof ruim 50 procent 
duurder dan eerst geraamd, kosten komen op 718 miljoen euro 

https://www.ad.nl/politiek/renovatie-binnenhof-ruim-50-procent-duurder-dan-eerst-geraamd-
kosten-komen-op-718-miljoen-euro~a39b16c4/ 
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